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روزنامه صبح ایران

سرلشکر سلامی: 

دشمنان ما از درون دچار پوکی استخوان هستند 

مدیرکل بقاع متبرکه سازمان اوقاف: 

بقاع جعلی تخریب می شود 

 ارزیابی تحولات اخیر منطقه در گفت وگو با داود حشمتی 

برگ برنده
 ایران چیست؟ 
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»محمد جواد ظریف« وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در 
بدو ورود به فرودگاه پکن گفت: نجات برجام وظیفه جامعه بین المللی 
است و اگر جامعه جهانی احساس می کند برجام یک دستاورد مهم 
است باید همانند ایران برای حفظ ان اقدام عملی انجام دهد. ظریف 
روز جمعه در فرودگاه پکن در پاسخ به سئوال خبرنگار ایرنا افزود: تا 
کنون جامعه بین المللی به جای اقدام عملی برای حفظ برجام بیشتر 
اظهار نظر و صدور بیانیه داشته است.وی در تعریف اقدام عملی گفت...

دبیرکل حزب اراده ملت ایران گفت: دانشگاه ها نباید در شرایط 
فعلی تحریک شوند. محیط دانشگاه ها یک محیط جوان است که 
دانشجویان برای تحصیل و پژوهش در آن مشغول هستند و همین 
روحیه جوانی آنان می تواند در برابر تحریک هایی که انجام می شود 
واکنش های تندی نشان دهد.احمد حکیمی پور در پاسخ به این 
پرسش که در شرایط فعلی چه رفتارهایی می تواند در برابر منافع ملی 

تعریف شود، اظهار کرد: مسئولان باید در نظر داشته باشند ...

محمد جواد ظریف: 

نجات برجام وظیفه 
جامعه بین المللی است 

احمد حکیمی پور: 

دانشگاه ها نباید
 در شرایط فعلی تحریک شوند
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یکی از مراجع تقلید با بیان اینکه وضعیت کنونی حجاب در قم در شأن این شهر نیست، افزود: 
از آنجایی که شهر مقدس قم آشیانه اهل بیت)ع( است بنابراین باید وضعیت حجاب در این شهر 
اصلاح شود.آیت الله جعفر سبحانی بعد از ظهر پنج شنبه در سلسله مباحث تفسیر قرآن کریم که 
در مدرسه علمیه حجتیه برگزار شد، بیان کرد: انقلاب اسلامی از ارزش و اهمیت بسیاری برخوردار 
است.وی هدف انقلاب را حاکمیت اسلام بر کشور دانست و افزود: فشارهای دشمن بر کشور زیاد 
است که در این شرایط باید صبور و مقاوم باشیم تا بتوانیم در برابر مشکلات به پیروزی دست یابیم.
این مفسر قرآن با بیان اینکه با مقاومت و صبر ما در برابر مشکلات، دشمن به اهداف شوم خود 
نخواهد رسید، گفت: دشمن در کشور نفوذ فرهنگی داشته است که از جمله می توان به وضعیت 

حجاب در شهر مقدس قم اشاره کرد...

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم از ساخت "شهرک شیلاتی ماهیان زینتی طغرود قم" 
به عنوان نخستین شهرک شیلاتی ماهیان زینتی کشور در قم خبر داد.  عباس پورمیدانی با اشاره 
به اهمیت اشتغال زایی در حوزه کشاورزی و نیاز استان قم برای مدیریت مصرف آب در همه حوزه ها 
اظهار داشت: ساخت شهرک های کشاورزی و تجمیع تولیدات حوزه کشاورزی همسو می تواند گام 
مهمی در مدیریت تولیدات کشاورزی و آب در استان باشد.وی طراحی نخستین شهرک شیلاتی 
ماهیان زینتی در کشور را در استان قم برای تحقق اهداف سازمان برای حرکت به سمت کشاورزی 
مدرن و مدیریت شده دانست و افزود: "شهرک شیلاتی ماهیان زینتی طغرود قم" به عنوان  
نخستین شهرک شیلاتی ماهیان زینتی باهدف تجمیع تولیدکنندگان ماهیان زینتی و مدیریت آب 

و منابع زیستی در مساحتی برابر 10 هکتار طراحی شده است...

آیت الله سبحانی:

وضعیت حجاب در قم 
متناسب با شأن این شهر نیست

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم :

نخستین شهرک ماهیان زینتی کشور
 در قم ساخته می شود 
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اظهارنظرهای 
نسنجیده منافع ملی را 
به خطر می اندازد

غلامرضا ظریفیان:

باید در اظهارنظر کردن خیلی مراقب باشیم

آیت الله محسن غرویان: 

قوه قضائیه با دست اندازان 
به بیت المال قاطعانه برخورد کند 

شماره ظریف بر روی موبایل سناتور آمریکایی!
2

العالمیه گفت:  عضو هیات علمی جامعه المصطفی 
اختلاس ها، حقوق های نجومی و زندگی اشرافی برخی 
از مسئولین نشان می دهد که نظارت لازم و دقیق بر بیت 
المال نیست، در یک جامعه اسلامی همه مردم باید در 
رفاه باشند نه اینکه عده ای خاص با بهترین امکانات در 

رفاه باشند و عده ای دیگر فقیر و بیچاره.آیت الله محسن 
غرویان در گفت وگویی، مراقبت مسئولین در رعایت بیت 
المال و پرهیز جدی از مال اندوزی و میل به اشرافیت و 
امانتداری آنان را مورد ارزیابی قرار داد و اظهار کرد: تلاش 

مسئولین است که از بیت المال محافظت کنند...

افزایـش تحـرک نظامی آمریـکا در خلیج فارس، وقـوع برخی حملات بـه کریدورهـای انتقال انـرژی در منطقه و 
وقـوع معامله قرن، وضعیت منطقه را پیچیده کرده  اسـت. در چنین شـرایطی، داود حشـمتی، تحلیلگر سیاسـی به  
موقعیت جمهوری اسـلامی در این زمین اشـاره می کند. حشـمتی با اشـاره بر روند وقایع اخیر گفت: »روز پنجشـنبه  

علاوه بـر انفجارات فجیره، شـاهد حمله پهبـادی به هفت مرکز نفتـی و مراکز اسـتراتژیک و...

باستناد مجوز هیأت مدیره سازمان در نظردارد نسبت به واگذاری بهره برداری ردیف های 
مشروحه ذیل از طریق مزایده اقدام نماید لذا متقاضیان واجد شرایط جهت دریافت پاکت 
وشرایط مزایده از تاریخ نشر آگهی نوبت دوم به مدت ده روز به استثنای روزهای تعطیل از 
ساعت 8 صبح لغایت 14 به واحد امور قراردادهای سازمان به نشانی قم - کیلومتر 3 جاده 
قدیم قم - تهران سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم )ترمینال( مراجعه و در صورت 

نیاز، جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 36642349-025 تماس حاصل نمایند.

اهم شرایط عمومی :
- جهت خرید اسناد مزایده مبلغ 500.000 ریال به شماره حساب 700787913121 )درآمد 
سازمان( بانک شهر بنام سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم واریز نموده و به همراه 

اصل فیش واریزی وکارت شناسایی معتبر جهت تحویل اسناد مراجعه فرمایید.
- مبلغ سپرده  شرکت در مزایده  بصورت ضمانتنامه بانکی و یا واریز وجه نقد بحساب 
پایانه های مسافربری  بنام سازمان  بانک شهر  نزد  700787307316 سپرده سازمان 

شهرداری قم می باشد.
- درصورتی که برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به نفع 

سازمان ضبط خواهد شد.
- سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم در رد یا قبول هریک از پیشنهادات مختار 

است.
- اخذ مجوزفعالیت از ارگانهای ذیربط مانند اماکن و اداره کار و تامین اجتماعی و .... به 

عهده برنده مزایده می باشد.
- هزینه درج آگهی و کارشناسی بعهده برنده مزایده می باشد.

- برنده مزایده موظف به ارائه ضمانتنامه بانکی معادل حداقل سه ماه اجاره موضوع قرارداد 
و تسلیم 12 فقره چک بابت پرداخت اجاره ماهیانه به سازمان می باشد.

- سایراطلاعات مربوط به مزایده در شرایط مزایده مندرج می باشد.
» تلفن تماس:025-36642349 « 

سازمان پایانه های 
مسافربری شهرداری قم

روابط عمومی سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم

آگهی مزایده) نوبت دوم(

 مبلغ سپرده  شرکت  در مزایده محل مورد مزایده ردیف
 ریال 0008880888 تن( 27نه محل استقرار کیوسک فروش ساندویچ)واقع در پایا 1

 ریال 7800880888 کارواش )واقع در پایانه مرکزی(محل  7

 

»بسمه تعالی«
فرا رسیدن » 27 اردیبهشت« روز ملی ارتباطات و روابط عمومی را به همه فعالان و تلاشگران این عرصه تبریك عرض 

می نمایم.
روابط عمومی به مفهوم امروزی، از الزامات  عصر دانایی، عنصر اثرگذار چرخه اطلاع رسانی و اصلی ترین حلقه اتصال و 
پیوند دو سویه سازمان ها با مخاطبین و جامعه هدف محسوب می شود. روابط عمومی در خور چنین جایگاه و توصیفی، 
نقشی مهم و راهبردی در سازمان بر عهده داشته و می کوشد تا با بکارگیری دانش، مهارت و خلاقیت، فضای سالم و 
مطلوبی را برای گردش شفاف، سریع و صحیح اطلاعات در جامعه، تنویر افکار عمومی و تسهیل تعاملات اجتماعی بر پایه 
اعتماد متقابل فراهم آورد. پیچده تر شدن روابط اجتماعی و سرعت بالای تبادل اطلاعات در عصر جدید، روابط عمومی 
را به یك نیاز اجتناب ناپذیر و حیاتی جامعه کنونی تبدیل کرده است. تغییر و تحولی که حرکت تلاشگران عرصه روابط 
عمومی به سمت حرفه ای گرایی برای بقاء و اثرگذاری بیشتر در این عرصه و پاسخگویی بهتر به نیازهای مورد مطالبه 
جامعه از آنان را امری ضروری و غیر قابل انکار کرده است. اما در واقعیت امروز روابط عمومی ها با کارکرد فعلی و ساختار 
موجود تا رسیدن به جایگاه واقعی خود فاصله بسیار  دارند و قرار گرفتن در چنین جایگاه شایسته ای، مستلزم بازنگری 
در عملکرد گذشته، بهره گیری از دانش روز،  برنامه ریزی و استفاده مناسب و بهینه از شیوه های نوین و مؤثر اطلاع رسانی 

و گفتمان سازی برای فردای بهتر است.
روز روابط عمومی، فرصت مناسبی برای واکاوی وضعیت موجود روابط عمومی در کشور و نیز بررسی نقاط ضعف و قوت 
و آسیب شناسی اقدامات و چالش های پیش روی این حوزه با بهره مندی از نقطه نظرات و ایده های نخبگان و کارشناسان 

و اصحاب فن است.
اینجانب ضمن تبریك مجدد این روز، برای  همه مدیران روابط عمومی و دست اندرکاران این عرصه در استان قم از 

خداوند متعال آرزوی توفیق و سربلندی در راه انجام شایسته وظایف و مأموریت های محوله را خواستارم.

پیام استاندار قم به مناسبت روز ارتباطات و روابط عمومی

بهرام سرمست- استاندار قم

پیام تبریک
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نه »جنگ«، نه »مذاکره«
 گزینه سوم چیست؟

پس	از	اظهارات	رهبرمعظم	انقلاب	درباره	اینکه	جنگ	
نخواهد	شد،	برخی	در	رسانه	ها	شبهه	هایی	مطرح	کردند.
این	جریانات	پرسش	هایی	از	این	دست	در	فضای	مجازی	

مطرح	کردند	که	مثلا:	»	با	خروج	امریکا	از	برجام	تنش	بین	ایران	و	امریکا	رو	به	وخامت	
گذاشت	و	بر	شدت	آن	افزوده	شد	تا	جایی	که	اکنون	به	رویارویی	نظامی	دوطرف	منجر	
شده	است.	چنانچه	این	روند	ادامه	یابد	به	جز	"جنگ"	و	"مذاکره"	چه	گزینه	سومی	وجود	
دارد	که	رهبری	با	اطمینان	اعلام	می	کند	که	"جنگ	نخواهد	شد،	مذاکره	هم	نخواهیم	
کرد"؟«با	دیدن	این	شبهه	ها،	چند	پاسخ	زیر	تقدیم	می	شود	که	عامل	جلوگیری	از	هرگونه	
مناقشه	یا	پرهیز	از	هرگونه	جنگ	احتمالی	ست:	اول:	اینکه	ایران	برای	مدیریت	تنگه	هرمز	
باید	از	هرگونه	اشتباه	محاسباتی	مراقبت	کند	و	الا	ممکن	است	صحنه	بازی	به	نفع	حریف	
عوض	شود	و	با	اجماع	جهانی	بر	علیه	ایران	روبرو	شویم	.	دوم:	در	موضوع	مدیریت	کلان	
و	صحبت	از	نه	جنگ	و	نه	صلح	که	در	ادبیات	امروز	نه	جنگ	و	نه	مذاکره	است	که	اگر	در	
شرایط	اجبار	وارد	هرکدام	از	این	دوگزینه	شویم	باید	امتیاز	بدهیم	.نظریه	نه	جنگ	و	نه	
مذاکره	نظریه	صحیحی	است.	چون	هر	دوی	آنها	ها	برای	کشور	هزینه	زا	خواهد	بود.	اگر	
هم	مذاکره	شود	یا	آمریکا	باید	همان	قرارداد	برجام	را	بدون	یک	حرف	کم	و	زیاد	بپذیرند	
که	برای	آمریکا	شکست	است	و	زیر	بار	این	شکست	نمیرود	و	یا	ما	باید	امتیاز	بدهیم	که	
قابل	پذیرش	نیست.	پس	برای	ادامه	حیات،	تنها	راه،	مقاومت	است	.باید	مقاومت	کرد	و	
کشور	را	در	شرایط	مقاومتی	مدیریت	و	اداره	نمود.سوم:	در	شرایط	مقاومت	هزینه	های	ما	
در	سرزمین	خودمان	کمتر	و	پایین	تر	است	.	اما	هزینه	های	آنها	برای	هرگونه	فکرکردن	
به	درگیری،	چندین	برابر	است.	چون	آنها	متخاصم	هستند	و	برای	شکست	ما	آمده	اند	و	
اگر	به	مدت	زمان	و	به	فرسایش	بخورند	دو	عامل	اقتصادی	و	خستگی	فرسایشی	نیروها	
مانع	از	حرکت	آنها	خواهد	شد.	پس	بهترین	گزینه	برای	دشمن	حملات	برق	آسا	و	سریع	
وزودبازده	است	مثل	حمله	به	عراق	است.اما	آمریکا	خوب	می	داند	که	ایران،	مثل	عراق	
نیست	و	به	دلیل	شرایط	خاص	منطقه	ای	و	بخصوص	کنترل	انرژی	نمی	تواند	با	اینگونه	
حملات	ایران	را	تسخیر	و	یا	تسلیم	نماید	و	در	نتیجه	فکر	عملی	جنگ	با	ایران	یعنی	

فرسایش	و	در	نهایت	شکست	برای	آمریکا	.
* چه راهی در پیش روی ما است ؟

بهترین	انتخاب	راهگشای	ما،	در	حال	حاضر	مقاومت	در	مقابل	دشمن	است	.	مقاومت	
تنها	راهبرد	و	برنامه	هدفمند	مدیریت	شده	ای	می	تواند	باشد	که	ما	را	به	سمت	وسوی	
پیروزی	وموفقیت	هدایت	کند	.پس	رمز	و	راه	پیروزی	ما	در	مقاومت	است.	اما	زمانی	
میتوانیم	از	مقاومت	صحبت	کنیم	که	مردم	یک	دست	و	یکصدا	و	همراه	و	هم	نفس	
ومثل	کوه	پشت	سر	هم	باشند	.	زمانی	میتوانیم	از	مقاومت	صحبت	کنیم	که	در	دل	
مردم	امید	ماندگار	باشد	.امید	هم	با	حرف	زدن	و	شعار	دادن	های		بدون	عمل	ایجاد	نمی	
شود.	مقاومت	هم	با	شعار	محقق	نمی	شود	امید	و	مقاومت	لازم	و	ملزوم	همدیگر	هستند	
.در	شعب	ابوطالب	امید	و	باور	بود	تا	مقاومت	شد	.در	شعب	ابوطالب	همه	به	رحمت	خدا	
و	عدالت	و	مدیریت	پیامبر	اکرم	)ص(	امیدوار	بودند	.همه	می	دیدند	که	پیامبر	)ص(	و	
حضرت	خدیجه	)س(	همسر	پیامبر	با	آن	همه	ثروت	و	سایر	نزدیکان	پیامبر	همان	شرایط	
را	داشتند	که	پایین	ترین	رده	های	اجتماعی	آن	اجتماع	داشت.		در	مدیریت	پیامبر	)ع(	
بویی	و	فضایی	از	رانت	و	فساد	و	تبعیض	و	برده	داری	اقتصادی	و	فقر	و	محرومیت	های	
هدفمند	نبود	.تاریخ	شهادت	می	دهد	که	پیروز	میدان	کسی	است	که	ابتکار	در	عمل	داشته	
باشد	و	ذهن	دشمن	را	بخواند	و	مرعوب	او	نشود	و	به	او	بدلش	را	بزند	و	در	مقابله	با	او	مقاوم	
تر	باشدزمانی	میتوان	مقاوم	بود	و	مقاومت	کرد	که	فساد	و	تبعیض	و	رانت	نباشد.	زمانی	
می	توان	مقاومت	کرد	که	حقوق	حقه	مردم	محقق	شود.	زمانی	میتوان	مقاومت	کرد	که	
سوء	مدیریت	های	منتسب	به	خانواده	سالاری	جای	خود	را	به	مدیریت	های	شایسته	
سالاری	بدهد.	زمانی	میتوان	مقاومت	کرد	که	پول	و	ثروت	مردم	را	به	بیت	المال	برگردانند	
و	عدل	و	انصاف	برای	مردم	عیان	شود.	مقاومت	راه	دارد	و	برای	پیمودن	این	راه	باید	خالص	
و	مخلص	بود	.	تاریخ	گواهی	می	دهد	که	ما	مردم	همواره	در	صحنه	سختی	ها،	مقاوم	بوده	
ایم	و		هستیم	و	هزینه	هایش	را	می	پردازیم	کما	اینکه	در	چهل	سال	گذشته	پرداختیم	.اما	
آنها	که	باید	خالص	شوند	،	آنها	چطور	؟	مردم		سختی	را	میپذیرند	اما	هیچ	وقت	با	تبعیض	

و	رانت	و	فساد	و	ظلم	کنار	نیامده	و	نمی	آیند	.
فبشر	عباد	،	الذین	یستمعون	القول	فیتبعون	احسنه.

ما را گرفته اید یا 
خود را به آن کوچه زده اید؟ 

	عضو	ارشد	جامعه	روحانیت	مبارز	در	سخنانی	گفته	
است:	»آمارهای	موجود،	امروز	مردم	ما	از	نظر	رفاه	از	اروپا	
وضعیت	بهتری	دارند،	تاکید	کرد:	فقر	ایران،	فقر	گرسنگی	

نیست	بلکه	فقر	تمتع	و	رفاه	و	فقر	اشتغال	مطلوب	است	چرا	که	نوع	توقعات	بر	اساس	
مطالبات	جدید	است.«این	ادبیات	حتی	اگر	از	نظر	منطقی	هم	درست	باشد	در	این	
وضعیت	و	با	این	لحن	در	وضعیت	موجود	نباید	زده	شود.	این	نوع	ادبیات	باعث	می	شود	
آدمی	به	این	فکر	کند	برخی	از	مسؤولان	و	چهره	های	سیاسی	به	جای	دیدن	مشکلات	
در	حال	ماست	مالی	کردن	اوضاع	کشور	هستند.کاش	آقای	پورمحمدی	تعریفی	برای	رفاه	
بیان	می	کردند	و	بعد	می	گفتند	وضع	ما	از	آنها	بهتر	است.	واقعا	اگر	اوضاع	رفاه	ایرانی	ها	از	
اروپایی	ها	بهتر	است،	چرا	اینقدر	نالانیم	و	نسبت	آینده	نگران؟در	تعریف	رفاه	یا	بهزیستی	
آمده	است	که	رفاه	یعنی	تأمین	یک	سطح	حداقلی	از	نیک	بود	)تندرستی(	و	حمایت	
اجتماعی	برای	همهٔ	شهروندان	یک	کشور.	البته	انکار	نباید	کرد	میزان	بیمه	شدگان	در	
ایران	و	کسانی	که	یارانه	می	گیرند،	از	نظر	آماری	می	تواند	حکایت	از	رفاه	ایرانیان	داشته	
باشد	اما	در	واقعیت	مردم	باید	برای	زندگی	بهتر	در	جستجوی	رفاه	باشد.در	همان	اروپا،	
مردم	به	راحتی	آب	خوردن	می	توانند	برای	آینده	خود	برنامه	ریزی	کنند.	آنها	می	دانند	اگر	
از	یک	مسیر	مشخص	حرکت	کنند	حتما	در	زمان	معینی	به	هدف	خود	خواهند	رسید.	
در	ایران	اما	متاسفانه	بخش	هایی	از	مردم	برای	فردای	خود،	چرا	فردا،	برای	10	ساعت	
پیش	روی	خود	هم	نمی	توانند	برنامه	ریزی	درستی	داشته	باشند.بهتر	است	به	جای	اینکه	
بگوییم	اوضاع	ما	بهتر	از	اروپاست	به	دنبال	این	سوال	بگردیم	که	چرا	با	وجود	بیمه		و	
یارانه،	اوضاع	ما	به	اینجا	رسیده	است؟	یا	دست	کم	این	احساس	چرا	وجود	دارد؟چرا	مردم	
همیشه	از	وضع	موجود	خود	شکایت	دارند؟	چرا	نسبت	به	آینده	نگران	هستند؟الان	زمانه	
مناسبی	برای	برخی	حرف	ها	نیست.	مردم	در	شرایطی	هستند	که	استدلال	های	اینچنین	
را	باور	نمی	کنند	چون	با	پوست	و	گوشت	خود	مشکلات	را	درک	می	کنند.مردم	خوزستان	
خدمت	رسانی	دولت	و	دیگر	نهادها	را	می	بینند	و	به	خاطر	همین	حرف	های	آقای	استاندار	
مبنی	بر	اینکه	»خدمات	ما	به	سیل	زدگان	در	اردوگاه	های	رسمی	به	حدی	بود	که	صلیب	
سرخ	جهانی	به	آن	اعتراض	کردند	و	گفتند	که	اینجا	رسیدگی	بسیار	زیاد	و	خارج	از	
پروتکل	های	ما	است	و	شما	نباید	اینقدر	رسیدگی	کنید.«را	باور	نمی	کنند.مسؤولان	کشور	
اگر	مشکلات	را	قبول		و	سعی	کنند	آن	ها	را	حل	کنند،	مردم	راضی	تر	هستند	تا	اینکه	با	
سخنانی	توجیهی	دست	به	مقایسه	با	دیگر	کشورها	بزنند.نکته	دیگر	تبعیض	است.	مثلا	
اگر	در	کارگاهی	به	همه	500	هزار	تومان	پاداش	دهند	و	به	یک	نفر	دو	میلیون	تومان	بقیه	
به	جای	خوش	حالی	احساس	تبعیض	می	کنند.	یکی	از	مهم	ترین	دلایل	نارضایتی	به	
نسبت	دهه	60	همین	تفاوت	ها	و	تبعیض	هاست.مردم	بعد	از	شنیدن	این	حرف	ها	با	خود	
می	گویند	که	آنها	یا	در	کشوری	دیگر	زندگی	می	کنند	یا	ما	را	گرفته	اند	و	یا	تلاش	می	کنند	

خود	را	به	آن	کوچه	بزنند	که	انگار	نه	انگار.

معصومه ابتکار :

 کسی در دولت طرفدار مذاکره با آمریکا نیست
معاون	رئیس	جمهور	گفت:	الان	آمریکا	برای	مذاکره	مطرح	می	کند	و	ادعا	دارد	برای	
مذاکره	آماده	است	و	رئیس	جمهورشان	شماره	می	دهد،	به	نوعی	می	خواهد	مسئله	را	بر	

گردن	ما	بیندارد	یا	اصطلاحا	توپ	در	زمین	ما	باشد.
معصومه	ابتکار	در	پاسخ	به	این	سئوال	که	»مخالفان	دولت	می	گویند	بخشی	از	دوت	
طرفدار	مذاکره	با	امریکاست،	آیا	شما	کسی	را	در	دولت	می	شناسید	که	موافق	مذاکره	
باشد؟«	گفت:	خیر	من	چنین	کسانی	را	در	کابینه	نمی	شناسم.	قطعا	فرمان	رهبر	معظم	
انقلاب	در	این	موضوع	خیلی	شفاف	است	و	بنظرم	مسئله	روشن	است.وی	افزود:	البته	
در	کنار	جنگ	اقتصادی،	جنگ	روانی	هم	وجود	دارد،	بحثی	که	الان	آمریکا	برای	مذاکره	
مطرح	می	کند	و	ادعا	دارد	برای	مذاکره	آماده	است	و	رئیس	جمهورشان	شماره	می	دهد،	
به	نوعی	می	خواهد	مسئله	را	بر	گردن	ما	بیندارد	یا	اصطلاحا	توپ	را	در	زمین	ما	باشد.این	
عضو	کابینه	دولت	دوازدهم	یادآور	شد:	ما	حتما	باید	استراتژی	صحیحی	برای	مواجهه	با	
این	موضوع	داشته	باشیم	و	برای	مردم	توضیح	بدهیم	که	دلیل	این	که	ما	گفتیم	»نباید	
مذاکره	کرد«،	بی	اعتمادی	به	طرف	مقابل	است.وی	ادامه	داد:	ما	قراداد	خوبی	را	در	قالب	
برجام	داشتیم	که	مورد	توافق	طرفین	بود،	این	توافق	داشت	اجرا	می	شد	و	بارها	هم	سازمان	
بین	المللی	انرژی	اتمی	اعلام	کرد	که	هیچ	مغایرتی	وجود	ندارد	و	ایران	کاملا	به	اجرای	
تعهدات	خودش	پایبند	بوده	است	بنابراین	مفهومی	ندارد	که	ایران	دوباره	وارد	مذاکره	شود.
معاون	رئیس	جمهور	اظهار	کرد:	ایران	همواره	اعلام	کرده	که	اهل	منطق	و	استدلال	
است	بنابراین	مذاکره	فی	نفسه	مسئله	بدی	نیست،	کما	این	که	این	کار	را	در	مورد	برجام	
انجام	داد،	اما	شرایط	به	گونه	ای	است	که	به	هیچ	عنوان	نمی	توان	وارد	عرصه	مذاکره	شد.

ابتکار	با	بیان	اینکه	ما	با	مقاومت	و	برخورد	منطقی	پیش	می	رویم،	تأکید	کرد:	انشاءالله	
مردم،	گروه	ها	و	طیف	های	مختلف	سیاسی		انسجام	و	همدلی	لازم	را	بیشتر	مورد	توجه	قرار	

می	دهند	تا	از	این	شرایط	عبور	کنیم.

محمد جواد ظریف: 

نجات برجام وظیفه جامعه بین المللی است 
»محمد	جواد	ظریف«	وزیر	امور	خارجه	جمهوری	اسلامی	ایران	در	بدو	ورود	به	فرودگاه	
پکن	گفت:	نجات	برجام	وظیفه	جامعه	بین	المللی	است	و	اگر	جامعه	جهانی	احساس	می	
کند	برجام	یک	دستاورد	مهم	است	باید	همانند	ایران	برای	حفظ	ان	اقدام	عملی	انجام	دهد.	
ظریف	روز	جمعه	در	فرودگاه	پکن	در	پاسخ	به	سئوال	خبرنگار	ایرنا	افزود:	تا	کنون	
جامعه	بین	المللی	به	جای	اقدام	عملی	برای	حفظ	برجام	بیشتر	اظهار	نظر	و	صدور	بیانیه	
داشته	است.وی	در	تعریف	اقدام	عملی	گفت:	اقدام	عملی	کاملا	مشخص	است	باید	
وضعیت	روابط	اقتصادی	ایران	عادی	سازی	شود	و	این	اقدامی	است	که	برجام	صریحا	به	
آن	اشاره	دارد.وزیر	خارجه	افزود:	قطعنامه	2231	شورای	امنیت	به	همین	موضوع	اشاره	
دارد	لذا	لازم	است	اگر	جامعه	بین	المللی،	سایر	کشورهای	عضو	برجام	و	دوستان	ما	در	
برجام	مانند	چین	و	روسیه	تمایل	دارند	این	دستاورد	حفظ	شود	باید	با	اقدامات	عملی	باعث	

شوند	مردم	ایران	از	منافع	برجام	بهره	مند	شود.
* چین از شرکای راهبردی ایران است

وزیر	امور	خارجه	جمهوری	اسلامی	ایران	در	مورد	دلایل	و	اهمیت	سفرش	به	چین	نیز	
تصریح	کرد:	چین	یکی	از	مهمترین	شرکای	ایران	از	نظر	سیاسی	و	اقتصادی	و	از	اعضای	
باقی	مانده	در	برجام	است	به	همین	دلیل	مهم	است	که	در	این	مرحله	جدید	مشورت	
های	نزدیکی	با	طرف	چینی	به	ویژه	در	خصوص	تحولات	اخیر،	تصمیم	ایران	در	مورد	
اجرای	حقوقش	در	برجام	بر	اساس	بند	36،	روابط	دو	جانبه	و	مسایل	بسیار	خطرناکی	که	
در	منطقه	ما	امروز	در	جریان	است	انجام	دهیم.ظریف	گفت:	فرصت	بسیار	خوبی	بود	بعد	
از	سفر	ژاپن،	توقفی	هم	در	چین	داشته	باشم	و	بتوانم	با	دوستان	چینی	گفت	و	گو	کنم.

وزیر	امور	خارجه	جمهوری	اسلامی	ایران	در	ادامه	سفر	خود	به	چند	کشور	آسیایی	
برای	گفت	و	گو	و	دیدار	با	مقام	های	بلند	پایه	چین	درباره	مسایل	منطقه	ای	و	بین	المللی	
از	جمله	برجام	امروز	جمعه	وارد	فرودگاه	پکن	شد.'محمد	جواد	ظریف'	قرار	است	عصر	
دیروز	با	'وانگ	یی'	همتای	چینی	خود	دیدار	و	در	خصوص	روابط	دوجانبه،	مسائل	منطقه	

ای	و	بین	المللی	گفت	و	گو	کرد.

احمد حکیمی پور: 

دانشگاه ها نباید در شرایط فعلی تحریک شوند
دبیرکل	حزب	اراده	ملت	ایران	گفت:	دانشگاه	ها	نباید	در	شرایط	فعلی	تحریک	شوند.	
محیط	دانشگاه	ها	یک	محیط	جوان	است	که	دانشجویان	برای	تحصیل	و	پژوهش	در	
آن	مشغول	هستند	و	همین	روحیه	جوانی	آنان	می	تواند	در	برابر	تحریک	هایی	که	انجام	
می	شود	واکنش	های	تندی	نشان	دهد.احمد	حکیمی	پور	در	پاسخ	به	این	پرسش	که	در	
شرایط	فعلی	چه	رفتارهایی	می	تواند	در	برابر	منافع	ملی	تعریف	شود،	اظهار	کرد:	مسئولان	
باید	در	نظر	داشته	باشند	که	مهمترین	موضوع	در	شرایط	فعلی،	اتحاد	و	همبستگی	میان	
خودشان	است.	تنش	ها	در	شرایط	فعلی	بیشتر	در	میان	مسئولان	وجود	دارد	تا	مردم	و	آنان	
هستند	که	یکدیگر	را	می	کوبند	و	گرنه	مردم	باهم	همدل	هستند	و	اختلاف	نظر	کمتری	
دارند.وی	با	اشاره	به	تجمع	اعتراض	آمیز	اخیر	در	دانشگاه	تهران،	اظهار	کرد:	دانشگاه	ها	نباید	
در	شرایط	فعلی	تحریک	شوند.	محیط	دانشگاه	ها	یک	محیط	جوان	است	که	دانشجویان	
برای	تحصیل	و	پژوهش	در	آن	مشغول	هستند	و	همین	روحیه	جوانی	آنان	می	تواند	در	
برابر	تحریک	هایی	که	انجام	می	شود	واکنش	های	تندی	نشان	دهد.	پس	نهادهای	مسئول	
در	داخل	دانشگاه	نباید	به	شکلی	عمل	کنند	که	نتیجه	رفتارشان	بحران	سازی	در	محیط	
آموزشی	دانشگاه	ها	باشد؛	به	ویژه	که	در	شرایط	فعلی	این	قبیل	برخوردها	و	درگیری	ها	در	
دانشگاه	ها	مطلقاً	نتایج	مطلوبی	به	همراه	ندارد.دبیرکل	حزب	اراده	ملت	در	پاسخ	به	این	
پرسش	که	اعلام	اعتراضات	از	سوی	اصناف	و	اقشار	مختلف	در	شرایط	فعلی	باید	مسکوت	
بماند	یا	به	شیوه	دیگری	انجام	شود،	تصریح	کرد:	وزارت	کشور،	شیوه	نامه	اعتراضات	مدنی	
را	مدون	کرده	است	و	قاعدتاً	نباید	مشکل	قانونی	برای	انجام	اعتراضات	مدنی	وجود	داشته	
باشد.	بنابراین	در	صورتی	که	اعتراضات	اقشار	و	اصناف	مختلف	در	چارچوب	قانون	است	
و	مطالباتی	قانونی	را	بیان	می	کند،	باید	شرایط	برای	انجام	این	اعتراضات	مسالمت	آمیز	و	
قانونی	فراهم	باشد.حکیمی	پور	در	پایان	تأکید	کرد:	مردم	باید	بدانند	که	می	توانند	اعتراضات	
خود	را	در	چارچوب	قوانین	انجام	دهند	و	برای	خود	یا	هر	قشر	و	صنفی	که	در	آن	قرار	دارند	

مطالبات	به	حق	خود	را	بیان	کنند.

رئیس کل بانک مرکزی  خبرداد

بازگشت 60 درصد ارز حاصل از 
صادرات به چرخه اقتصاد 

رئیس	کل	بانک	مرکزی	در	یکی	از	شبکه	های	اجتماعی	نوشت	که	با	توجه	به	برآورد	
ارز	خالص	صادراتی	با	محاسبه	هزینه	های	مبادلاتی	ناشی	از	تحریم	و	متداول	بودن	
تسویه	ریالی	صادرات	در	نیمه	نخست	پارسال،	تاکنون	60	درصد	ارز	ناشی	از	صادرات	به	
چرخه	اقتصاد	بازگشته	است.	»عبدالناصر	همتی«	دیروزدر	کانال	اینستاگرامی	خود	نوشت:	
صادرات	غیرنفتی	نقش	مهمی	در	رونق	تولید،	اشتغال	و	بویژه	ثبات	بازار	ارز	و	تقویت	ارزش	
پول	ملی	دارد.وی	ادامه	داد:	پارسال	ارز	برگشتی	بر	اساس	روش	های	ابلاغی	بانک	مرکزی	
یعنی	فروش	در	سامانه	نیما،	عرضه	در	صرافی	ها،	واردات	در	مقابل	صادرات	خود،	واگذاری	
ارز	پروانه	صادراتی	و	واگذاری	به	بانک	مرکزی	به	رقم	معادل	18	میلیارد	و	700	میلیون	
دلار	رسید.این	مقام	مسئول	در	ادامه	به	چند	نکته	اشاره	کرد	و	افزود:	ارز	صادرات	فصل	
زمستان	هنوز	فرصت	کافی	برای	برگشت	دارد،	اسامی	صادرکنندگانی	که	تاکنون	ارزی	را	
برنگردانده	اند	به	مرجع	قضایی	اعلام	شده	است.وی	ضمن	قدردانی	از	همه	صادرکنندگانی	
که	به	مسئولیت	ملی	خود	در	شرایط	ویژه	اقتصادی	کشور	عمل	کرده	اند،	ابراز	امیدواری	
کرد	بر	اساس	هماهنگی	های	انجام	شده	با	اتحادیه	های	صادراتی،	اتاق	بازرگانی	و	اقدام	

های	در	دست	اجرا،	تحول	جدی	در	برگشت	ارز	به	چرخه	اقتصاد	را	شاهد	باشیم.

پاسخ نمایندگی ایران در سازمان ملل به جنگ روانی آمریکا 

ایران تهدیدی برای عراق نیست 
سخنگوی	نمایندگی	جمهوری	اسلامی	ایران	در	سازمان	ملل	متحد،	در	پاسخ	به	جنگ	
روانی	و	تبلیغاتی	کاخ	سفید	،	تخلیه	کارکنان	غیر	ضروری	سفارت	آمریکا	در	عراق	را	پرده	
دیگری	از	این	جنگ	دانست	و	تاکید	کرد:	ایران	تهدیدی	برای	عراق	یا	سایر	نقاط	نیست.	
علیرضا	میریوسفی	روز	پنج	شنبه	این	مطلب	را	در	پاسخ	به	ادعای	روزنامه	وال	استریت	
ژورنال	بیان	کرد	که	در	آن،	تصمیم	وزارت	خارجه	آمریکا	برای	خروج	کارکنان	خود	از	عراق	
را	به	دلیل	افزایش	تنش	از	سوی	ایران	دانسته	بود.وی	افزود:	ادعاهای	اخیر	آمریکا	از	جمله	
دستور	تخلیه	کارمندان	غیرضروری	این	کشور	در	عراق	پرده	دیگری	از	جنگ	تبلیغاتی	
آمریکا	علیه	ایران	با	استفاده	از	'گزارش	های	اطلاعاتی	تقلبی'	است	که	به	منظور	شروع	یک	
درگیری	احتمالی	بیان	می	شود.	در	این	جوابیه	خاطرنشان	شده	است	:	ایران	هیچ	تهدیدی	
برای	هیچ	کسی	در	عراق	یا	سایر	نقاط	نیست	و	قصد	حمله	به	هیچ	جایی	را	ندارد.	ایران	
به	گواه	تاریخش	صرفا	به	دفاع	از	خود	اقدام	می	کند	و	هیچ	راهبرد	تهاجمی	علیه	هیچ	
کشوری	ندارد.	سخنگوی	نمایندگی	جمهوری	اسلامی	ایران	در	سازمان	ملل	متحد	تاکید	
کرد:	مردم	ایران	تسلیم	این	جنگ	روانی	جدید	نخواهند	شد.وال	استریت	ژورنال	شامگاه	
چهارشنبه	به	وقت	محلی	در	یادداشتی	اعلام	کرد	'کارکنان	سفارت	آمریکا	به	دلیل	افزایش	
تنش	های	ایران،	عراق	را	ترک	می	کنند'.در	این	گزارش	آمده	است:	این	دستور	العمل	به	
دنبال	هشدارهای	مربوط	به	تشدید	تهدیدها	در	خاورمیانه	از	سوی	نیروهای	شبه	نظامی	
متحد	ایران	صادر	می	شود.	همانگونه	که	قانونگذاران	کنگره	از	مقامات	ترامپ	خواسته	اند	

تا	جزئیاتی	از	دلایل	این	خروج	کارکنان	را	اعلام	کنند.

حجت الاسلام  ابوترابی فرد در خطبه های نماز جمعه تهران:

توصیه رهبری، استفاده از 
جوانان انقلابی، شجاع و پرکار است

خطیب	جمعه	تهران	گفت:	توصیه	رهبر	انقلاب	اسلامی،	انتخاب	جوانان	انقلابی،	
شجاع،	با	انگیزه	و	پرکار	است	تا	با	تفویض	اختیارات	به	آنان	و	انجام	نظارت	و	پیگیری،	
در	راه	حل	مشکلات	گام	برداریم.حجت	الاسلام	والمسلمین	»سید	محمدحسن	ابوترابی	
فرد«	در	خطبه	نخست	آیین	عبادی-	سیاسی	نماز	جمعه	تهران	افزود:	با	انتخاب	جوانان	
و	تفویض	اختیارات	به	آنان،	همانطور	که	مشکلات	دفاع	مقدس	را	حل	کردیم،	به	سرعت	
همه	مشکلات	اجتماعی،	اقتصادی	و	فرهنگی	جامعه	حل	می	شود.خطیب	جمعه	تهران	
با	بیان	اینکه	شایسته	سالاری،	روح	دین،	فلسفه	امامت	و	فلسفه	نظام	مبتنی	بر	حاکمیت	
فقیه	عادل،	مدیر	و	مدبر	است،	گفت:	اگر	انتخاب	مدیران	جامعه	درست	باشد،	ثمرات	
زیادی	به	دنبال	دارد.وی	یادآور	شد:	مدیران	کشور	گاهی	اوقات	معاونان	و	مسئولان	تراز	
اول	را	رصد	و	انتخاب	نمی	کنند	یا	اگر	هم	انتخاب	شدند،	گاهی	تفویض	اختیار	نمی	کنند؛	
این	عدم	تفویض	اختیار	از	آفت	های	بروکراسی	است.حجت	الاسلام	ابوترابی	فرد	اظهار	
داشت:	جامعه	انقلابی	باید	آراسته	به	احسان	باشد	و	افراد	جامعه	دست	های	یکدیگر	را	در	
تامین	نیازهای	فکری،	اعتقادی،	اخلاقی،	سیاسی،	ارائه	مشورت	و	تامین	نیازهای	اقتصادی	
و	مادی	بگیرند.روح	دین،	احسان	به	بندگان	خدا	و	خدمت	به	انسان	هاست.خطیب	جمعه	
تهران	با	اشاره	به	یکی	از	ویژگی	های	بارز	حضرت	یوسف	)ع(	در	ایستادگی	در	برابر	هوس	
ها	و	شهوت	ها،	بیان	داشت:	تاکید	رهبر	معظم	انقلاب	بر	نسل	جوان	در	دهه	پیش	رو	و	40	
سال	دوم	انقلاب،	نگاه	به	جوانانی	است	که	آن	حضرت	را	در	علم،	احسان،	تقوی،	مهار	امیال	
و	اخلاص	الگو	قرار	می	دهند.وی	با	بیان	این	که	دفاع	مقدس	جوانان	ما	را	شیفته	شهادت	
کرد،	افزود:	روزه	انسان	را	به	تقوی	نزدیک	می	کند،	مهار	نفس	راه	خودسازی	را	هموار	می	

کند	و	تحصیل	علم	انسان	ساز	است	و	اینها	ملاک	انتخاب	خداوند	است.

سفیر	و	نماینده	دائم	ایران	در	سازمان	
ملل	متحد،	جنگ	را	گزینه	ایران	ندانست	
و	گفت:	ما	علاقه	ای	به	تشنج	یا	تنش	
در	منطقه	خود	نداریم	اما	برای	دفاع	از	

خودمان	آماده	هستیم.	
مجید	تخت	روانچی	صبح	پنج	شنبه	
رادیو	 با	 گو	 و	 در	گفت	 وقت	محلی	 به	
سراسری	آمریکا	)ان	پی	آر(،	این	مطلب	
را	مطرح	کرد	و	افزود:	باید	بگویم	که	ما	به	
افزایش	تنش	در	منطقه	علاقمند	نیستیم	
چرا	که	اگر	هر	چیز	اشتباهی	رخ	دهد،	
همه	اعم	از	ایران،	آمریکا	و	همه	کشورهای	
بازنده	خواهند	بود.نماینده	دائم	 منطقه	
ایران	در	سازمان	ملل	متحد	اضافه	کرد:	
ما	به	جنگ	علاقه	نداریم،	برنامه	ریزی	هم	

نمی	کنیم	و	جنگ	گزینه	ای	برای	ایران	
نیست	اما	همزمان	باید	برای	هر	گونه	اقدام	
تمامیت	 و	 نیروهایمان،	حاکمیت	 علیه	
ارضی	ایران	آماده	باشیم.	تخت	روانچی	
با	تاکید	بر	اینکه	هوشیار	هستیم	و	هرکار	
ممکنی	را	برای	کاهش	تنش	در	منطقه	
انجام	می	دهیم،	اظهار	کرد:	متاسفانه	افراد	
خاصی	در	واشنگتن	و	منطقه	ما	هستند	
که	به	افزایش	تنش	علاقمندند	و	منطقه	
را	تحریک	می	کنند	اما	من	معتقدم	منافع	
همه	در	این	است	که	از	اینگونه	رخدادهای	
احتمالی	جلوگیری	کنند.وی	به	بیانات	
اخیر	رهبر	معظم	انقلاب	اسلامی	ایران	
به	 مایل	 ایران	 فرمودند	 که	 کرد	 اشاره	
درگیری	نیست	و	افزود:	ما	قصد	نداریم	

چیزی	را	برای	درگیری	فراهم	کنیم.	این	
چیزی	است	که	در	بالاترین	سطح	نظام	
ما	گفته	شده	است.نماینده	دائم	ایران	در	
سازمان	ملل	متحد	خاطرنشان	کرد:	ما	
باید	خودمان	را	برای	اقدامات	دفاعی	آماده	
کنیم.	ما	علاقه	ای	به	تحریک	و	انجام	
هرکاری	که	به	تهاجم	تعبیر	شود،	نداریم	
را	داریم	که	 این	حق	 اما	در	عین	حال	
برای	دفاع	از	خودمان	آماده	باشیم.سفیر	
ایران	در	سازمان	ملل	متحد	درباره	عکس	
ادعایی	نیویورک	تایمز	مبنی	بر	تجهیز	
قایق	های	ایرانی	به	سلاح،	گفت:	ما	باید	
خودمان	را	آماده	کنیم،	نمی	توانم	درباره	
آمادگی	نظامی	در	ایران	صحبت	کنم	اما	
آنچه	که	می	توانم	بگویم	این	است	که	

تمام	این	اتهامات،	بخشی	از	یک	یا	چند	
ادعاهای	جعلی	است	که	علیه	ایران	مطرح	
می	شوند	تا	برای	چیزی	شبیه	درگیری	
یا	جنگ	آماده	سازی	کنند.تخت	روانچی	
درباره	تصمیم	های	ایران	برای	خروج	از	
برخی	محدودیت	های	برجام	افزود:	این	
اقدام	علیه	توافق	هسته	ای	نیست،	در	واقع	
ما	دقیقا	برای	حفظ	برجام	این	کار	را	کرده	
ایم.	این	اقدام	بر	اساس	بندهای	26	و	36	
برجام	است.وی	خاطرنشان	کرد:	این	اقدام،	
بر	اساس	حقوق	ما	است	که	تعهداتمان	را	
کاهش	دهیم	تا	اقدامات	خاصی	را	که	در	
گذشته	انجام	می	دادیم	را	انجام	ندهیم.	
این	حقوق	ما	است	که	مطابق	با	توافق	

هسته	ای	عمل	کنیم.

تخت روانچی:

جنگ یک گزینه برای ایران نیست 

عضو	هیات	علمی	جامعه	المصطفی	
حقوق	 ها،	 اختلاس	 گفت:	 العالمیه	
های	نجومی	و	زندگی	اشرافی	برخی	از	
مسئولین	نشان	می	دهد	که	نظارت	لازم	و	
دقیق	بر	بیت	المال	نیست،	در	یک	جامعه	
اسلامی	همه	مردم	باید	در	رفاه	باشند	نه	
اینکه	عده	ای	خاص	با	بهترین	امکانات	در	
رفاه	باشند	و	عده	ای	دیگر	فقیر	و	بیچاره.

گفت	 در	 غرویان	 محسن	 الله	 آیت	
رعایت	 در	 مسئولین	 مراقبت	 وگویی،	
بیت	المال	و	پرهیز	جدی	از	مال	اندوزی	
امانتداری	آنان	را	 و	میل	به	اشرافیت	و	
مورد	ارزیابی	قرار	داد	و	اظهار	کرد:	تلاش	
مسئولین	است	که	از	بیت	المال	محافظت	
کنند،	اما	اخباری	که	منتشر	می	شود	و	
اتفاقاتی	که	هر	از	چند	گاهی	می	افتد	
مانند	اختلاس	های	میلیاردی	و	همچنین	
حقوق	های	نجومی	که	غیر	عادلانه	و	غیر	
منصفانه	است،	نشان	می	دهد	که	نظارت	
المال	 بیت	 روی	 دقیق	 کنترل	 و	 لازم	
نیست،	اگر	بود	که	نباید	این	اتفاقات	بیفتد	
لذا	ضرورت	دارد	که	هم	نظارت	دقیق	تری	

صورت	گیرد	و	هم	برخورد	شود.
باید	 قضائیه	 قوه	 داد:	 ادامه	 غرویان	
کشورهای	 در	 کند.	 برخورد	 قاطعانه	
دیگری	که	حتی	غیر	مسلمان	هستند	
می	بینیم	که	تا	حد	اعدام	با	کسی	که	به	
بیت	المال	خیانت	کند	و	حقوق	مردم	را	
ضایع	کند،	برخورد	می	کنند،	وزیر	برکنار	
می	شود	و	با	مقامات	عالیه	ای	که	خیانت	
کنند،	برخوردهای	شدیدی	می	شد،	ولی	

در	جمهوری	اسلامی	مردم	معتقدند	که	
برخوردهای	لازم	با	خائنین	به	بیت	المال	
صورت	نمی	گیرد.	بنابراین	هم	در	مرحله	
نظارت	و	کنترل	و	هم	در	مرحله	برخورد	

باید	شدت	و	دقت	بیشتری	اعمال	شود.
در	 علی)ع(	 امام	 های	 توصیه	 به	 او	
حفاظت	از	بیت	المال	و	دوری	کارگزاران	از	
اشرافی	گری	و	اسراف،	اشاره	و	خاطرنشان	
کرد:	از	امیرالمومنین	علی)ع(	داستان	های	
بسیاری	در	تاریخ	نقل	شده	است.	حضرت	
علی)ع(	در	رعایت	بیت	المال	حتی	نسبت	
به	برادرشان	عقیل	هیچ	اغماض	نداشتند	
و	برخورد	شدید	کردند.	حضرت	علی)ع(	
بیت	 چراغ	 داشتند	 کار	شخصی	 وقتی	
المال	را	خاموش	می	کردند.	رعایت	حقوق	
مردم	در	توصیه	حضرت	به	مالک	اشتر	و	
امام	حسن	عسگری)ع(	بسیار	مورد	توجه	
است	لذا	امام	علی)ع(	به	عنوان	مظهر	عدل	

و	عدالت	در	تاریخ	معروف	شدند؛	این	موارد	
نشان	دهنده	این	است	که	اهتمام	بسیاری	

به	رعایت	بیت	المال	وجود	داشته	است.

* رفاه و امکانات مناسب درجامعه 
اسلامی باید برای همه باشد

این	استاد	حوزه	و	دانشگاه	در	شرایط	
اقتصادی	فعلی	کشور	و	مردم	در	زمینه	
اسراف	و	اشرافیت	رویکرد	عادلانه	در	ایجاد	
رفاه	و	امکانات	را	ضروری	دانست	و	تصریح		
کرد:	جامعه	اسلامی	باید	از	نظر	رفاه	و	
همه	 برای	 ولی	 باشد،	 مناسب	 امکانات	
باشد	یعنی	عادلانه،	نه	اینکه	عده	خاصی	
برخوردار	باشند	و	عده	ای	فقیر	و	بیچاره،	
باید	سطح	زندگی	مناسب	 به	هر	حال	
باشد،	حکومت	اسلامی	و	مسئولین	موظف	
هستند	سطح	آسایش	و	رفاه	را	برای	همه	
مردم	را	بالا	ببرند،	این	چنین	نباشد	که	

خواص	از	رفاه	و	امکانات	بهره	مند	باشند،	
منابع	 و	 المال	 بیت	 از	 مردم	 توده	 ولی	
طبیعی	مثل	نفت	و	درآمدهای	ملی	بهره	
ای	نبرند،	آنچه	مهم	هست	عدالت	است	
وگرنه	جامعه	اسلامی	نباید	فقیر	و	بیچاره	
و	نسبت	به	سایر	کشورها	در	سطح	پایینی	
باشد،	ولی	این	برخورداری	باید	برای	همه	

باشد.
عضو	هیات	علمی	جامعه	المصطفی	
نقطه	 توان	 اینکه	نمی	 بیان	 با	 العالمیه	
تاریخی	خاصی	برای	سوق	یافتن	مسئولین	
به	سوی	اشرافیت	و	اسراف	تعیین	کرد،	
گفت:	وقتی	غفلت	باشد	و	قدرت	مستمراً	
در	دست	افراد	و	عده	خاصی	باشد،	آرام	
آرام	شیطان	انسان	را	وسوسه	می	کند.	به	
هر	حال	قدرت	لذتی	دارد	که	افراد	را	به	
تدریج	به	سوی	سوء	استفاده	از	بیت	المال	
می	کشاند.	لذا	باید	کنترل	و	نظارت	ها	
بیشتر	و	چرخش	قدرت	و	گردش	کاری	
وجود	داشته	باشد؛	نباید	قدرت	همیشه	
در	دست	طیف	خاصی	باشد،	رعایت	این	
موارد	از	اشرافی	گری	و	سوء	استفاده	افراد	

از	بیت	المال	جلوگیری	می	کند.
غرویان	در	پایان	خطاب	به	مسئولین	
اظهار	کرد:	خواهش	ما	این	است	که	به	
کنند،	 دقت	 علی)ع(	 امام	 های	 توصیه	
نامه	53	نهج	البلاغه	که	خطاب	حضرت	
به	مالک	اشتر	است	را	بخوانند	و	همیشه	
از	 حفاظت	 در	 علی)ع(	 حضرت	 سیره	
بیت	المال	و	دوری	از	دنیاطلبی	را	مدنظر	

داشته	باشند.

آیت الله محسن غرویان: 

قوه قضائیه با دست اندازان به بیت المال قاطعانه برخورد کند 
اخبــار سرمقـاله

یادداشت

خبــر

دبیرعالی	جامعه	روحانیت	مبارز	گفت:	براساس	آمار	و	ارقام	امروز	وضعیت	رفاهی	ایران	
بهتر	از	اروپاست.	

حجت	الاسلام	مصطفی	پورمحمدی	در	نشست	شورای	مرکزی	حزب	بیداری	اسلامی	
در	محل	بنیاد	فرهنگی	هفتم	تیر	تهران	افزود:	امروز	در	کشور	ارزانترین	خدمات	را	از	دولت	

دریافت	می	کنیم	در	نتیجه	آب،	بنزین،	گاز،	جاده	و	برق	یعنی	پول	نقد.
وی	ادامه	داد:	میانگین	فروش	آب	در	دنیا	3	دلار	معادل	42	هزار	تومان	است	در	حالی	

که	ما	هر	متر	مکعب	آب	را	300	تومان	به	دست	مصرف	کننده	می	دهیم.
پور	محمدی	با	اشاره	به	تولیدات	پروتئینی	و	کشاورزی	در	کشور	افزود:	80	میلیون	
جمعیت	ایران	است	میانگین	هر	شهروند	4	کیلوگرم	محصولات	کشاورزی	و	پروتئینی	
تولید	می	کند	که	نرخ	قابل	تقدیر	و	بسیار	بالایی	است.	ما	می	دانیم	خیلی	از	خدمات	از	
جمله	فرودگاهی،	بین	راهی،	امکانات	گردشگری	و	بین	المللی	ما	ضعیف	است	اما	واقعیت	

ها	و	پیشرفت	های	چشمگیری	داشتیم	که	باید	تبیین	شود.
وزیر	پیشین	دادگستری	خاطرنشان	کرد:	برخی	فکر	می	کنند	ما	کشوری	عقب	مانده	
ای	هستیم	که	بعد	از	تحریم	ها	ذلیل	و	ضعیف	شده	ایم،	باید	به	آنها	گفت	وضعیت	و	رفاه	
ما	همین	امروز	از	اروپا	بهتر	است.	این	را	آمارهای	موجود	می	گوید.	چند	شاخص	پایه	ای	
و	علمی	به	شما	بگویم،	مصرف	برق،	آب،	شبکه	حمل	و	نقل،	خدمات	بهداشتی،	آموزشی	

و	تغذیه	با	قیمت	نازل	و	به	صورت	فراوان	و	در	دسترس	در	اختیار	مردم	قرار	می	گیرد.
پورمحمدی	بیان	کرد:	بیانیه	گام	دوم	مقام	معظم	رهبری	سه	محور	دارد.	که	در	

بخش	اول	به	مسایل	مهم	کشور	و	سیاست	داخلی	و	خارجی	می	پردازد،	دومین	قسمت	
این	بیانیه	به	مشکلات	و	ضعف	ها	می	پردازد،	و	در	نهایت	به	این	موضوع	می	پردازد	که	
در	آینده	چه	باید	بشود.	وی	با	ذکر	این	نکته	که	وقتی	پای	مذاکره	با	دیگر	کشورها	می	
رویم،	اگر	از	توانایی	های	کشورمان	مطلع	نباشد	نمی	تواند	با	اقتدار	مذاکره	کند	تاکید	
کرد:	خیلی	از	مدیران	و	مسئولان	ما	از	آمار	و	ارقام	تولیدات	و	زیر	ساخت	های	کشور	
خبر	ندارند،	در	دولت	خیلی	از	وزرا	اقتصادی	و	تخصصی	می	گفتند	از	پور	محمدی	آمار	
بگیرید	زیرا	در	دولت	های	مختلف	حضور	داشتم	و	منبری	هم	هستم	به	آمار	و	کارنامه	

چهل	سال	گذشته	مسلط	هستم.
* تخریب  ممنوع 

وزیر	پیشین	دادگستری	بیان	کرد:	اگر	می	خواهید	در	انتخابات	پیروزی	سیاسی	به	
دست	بیاورید	نباید	مبنا	را	بر	تخریب	رقیب	بگذارید،	هنر	ما	این	است	که	کسانی	که	سرکار	
هستند	را	مورد	انتقاد	و	هجمه	قرار	دهیم.	موعد	انتخابات	که	می	شود	می	گوئیم	این	دولت	
خراب	کرده	ما	اگر	باشیم	بهتر	عمل	می	کنیم،	در	حالی	که	اگر	کار	مثبتی	طی	این	چهل	
سال	انجام	شده	به	دست	همین	کارگزاران	انجام	شده	و	اگر	نقص	و	ایرادی	هست	همه	ما	
در	آن	سهیم	هستیم.پور	محمدی	گفت:	ما	باید	واقع	بینانه	در	فضای	سیاسی	و	انتخاباتی	
حضور	پیدا	کنیم.	و	واقعیت	ها	را	بیان	کنیم.	اگر	بنا	را	بر	عرفی	بگذاریم	که	تا	کنون	در	مسیر	
تخریب	رقیب	بوده	است،	مردم	اعتمادشان	را	نسبت	به	کارگزاران	از	دست	می	دهند	این	

کار	موجب	تضیف	سرمایه	اجتماعی	می	شود.	

مدیرکل	بقاع	متبرکه	و	اماکن	مذهبی	سازمان	اوقاف	و	امور	خیریه	گفت:	در	صورت	تایید	
کارشناسان	این	سازمان	مبنی	برجعلی	بودن	برخی	بقاع	فاقد	سند	و	شناسنامه	معتبر،	پس	از	
انجام	مراحل	قانونی	این	اماکن	تخریب	یا	تغییر	کاربری	داده	می	شوند.	حجت	الاسلام	محمد	
نوروزپور	افزود:	اماکن	مذهبی	دارای	سندیت	و	شناسنامه	معتبر	درقالب	بقاع	متبرکه	شامل	
پیامبران،	امام	زادگان،	علما،	بزرگان	و	مشاهیرهستند.وی	گفت:	بیشترین	بقاع	متبرکه	کشور	
در	استان	های	مازنداران،	فارس	و	گیلان	وجود	دارد.وی	ادامه	داد:	هم	اکنون	هشت	هزار	
بقاع	متبرکه	معتبر	و	دارای	سند	و	شناسامه	مورد	تایید	این	سازمان	در	سطح	کشور	وجود	
دارد.وی	اظهار	داشت:	اشتیاق	مردم	برای	فراگیری	معارف	قرآنی	از	سوی	امام	زادگان	وقت	

یا	هجرت	به	دلیل	ظلم	و	جور	فضای	حاکم	در	دوران	بنی	امیه	و	بنی	عباس	نیزاز	مهمترین	
دلایل	نقل	مکان	امام	زادگان	به	این	گونه	نقاط	کشور	است.مدیر	کل	بقاع	متبرکه	سازمان	
اوقاف	گفت:	تجمع	بیشتر	شیعیان	و	دوستداران	علوی	در	این	گونه	از	نقاط	کشور	و	تمایل	
مردم	برای	فراگیری	تعالیم	مذهبی	از	دیگر	دلایل	وجود	بقاع	متبرکه	در	این	مناطق	است.وی	
در	خصوص	ساخت	برخی	بقاع	جعلی	توسط	عده	ای	سودجو	و	فرصت	طلب	برای	کسب	
درآمد،	گفت:	در	طول	تاریخ	40	ساله	جمهوری	اسلامی	بقعه	های	مختلفی	که	فاقد	سندیت	
و	اعتبار	بوده	یا	مثلا	به	واسطه	خواب،	یک	فرد	اقدام	به	ساخت	بقاع	کرده	اند	پس	ازعدم	تایید،	

قانونا	با	آن	ها	برخورد	شده	و	آن	اماکن	تخریب	شده	است.

مصطفی پورمحمدی:

وضعیت و رفاه ما از اروپا بهتر است 

مدیرکل بقاع متبرکه سازمان اوقاف: 

بقاع جعلی تخریب می شود 

سید جمشید اوشال

به	 اشاره	 با	 اصلاح	طلب	 سیاسی	 فعال	 یک	
و	 بی	دقتی	ها	 کنار	 در	 نفوذی	ها	 و	 کژاندیش	ها	 اینکه	
هیجان	زدگی	ها	ممکن	است	منافع	ملی	را	به	خطر	اندازد،	
گفت:	در	شرایط	فعلی	که	دشمنان	تلاش	دارند	تا	شرایط	
سختی	را	به	ما	تحمیل	کنند،	باید	در	اظهارنظر	کردن	
خیلی	مراقب	باشیم،	زیرا	یک	اظهارنظر	نسنجیده	منافع	

ملی	را	به	خطر	می	اندازد.
غلامرضا	ظریفیان	درباره	طرح	اظهارنظرهای	خلاف	
منافع	و	امنیت	ملی	توسط	برخی	چهره	ای	سیاسی	و	
رسانه	ای	در	داخل	کشور	اظهار	کرد:	هر	کشوری	در	پاره	ای	
از	مقاطع	حیات	خود	در	شرایط	بسیار	حساسی	قرار	
می	گیرد	که	آن	شرایط	حساس	و	ویژه	طلب	می	کند	که	

هر	کنش	و	واکنشی	به	شکل	منسجم	انجام	شود.
وی	ادامه	داد:	تجربه	نشان	داده	است	وقتی	رفتارها	
در	شرایط	حساس	منطق	روشنی	نداشته	باشد،	به	کل	
جامعه	آسیب	سنگینی	وارد	می	شود	و	حرف	های	متناقض	

یا	نسنجیده	منافع	ملی	را	به	خطر	می	اندازد.	البته	ممکن	
است	برای	دفاع	از	منافع	ملی،	تقسیم	کاری	انجام	شود	و	
بر	این	اساس	اظهارات	متفاوتی	بیان	شود	که	این	اظهارات	
متفاوت	باید	بر	مبنای	تقسیم	کار	ملی	و	اندیشیده	شده	ای	

انجام	شود.
این	فعال	سیاسی	با	اشاره	به	اینکه	در	برجام	تمام	
تلاش	ایران	این	بود	که	ایران	به	عنوان	یک	کشور	تأمین	
کننده	امنیت	منطقه	شناخته	شود،	تصریح	کرد:	در	
شرایط	فعلی	که	دشمنان	تلاش	دارند	تا	شرایط	سختی	
را	به	ما	تحمیل	کنند،	باید	در	اظهارنظر	کردن	خیلی	
برای	گروه	خود	صحبت	 باشیم.	گاهی	فردی	 مراقب	
می	کند	و	هزینه	های	صحبت	های	او	متوجه	گروه	اش	
می	شود،	اما	گاهی	یک	اظهارنظر	نسنجیده	منافع	ملی	

را	به	خطر	می	اندازد.
ظریفیان	خاطرنشان	کرد:	انسجام،	امنیت،	وحدت	و	
منافع	ملی	ما	ذیل	این	مساله	حاصل	می	شود	که	ما	خود	

را	به	عنوان	ملتی	به	جهان	معرفی	کنیم	که	خواهان	ایفای	
نقش	سازنده	و	صلح	آمیز	در	حیات	سیاسی	جهان	هستیم	
و	در	عین	حال	زیر	بار	حرف	زور	نمی	رویم	و	روی	پای	خود	
می	ایستیم.	ممکن	است	برخی	تصور	کنند	که	انسجام	ملی	
ما	با	راه	انداختن	جنگ	ایجاد	می	شود	که	این	تصور	اشتباه	
است.	ملت	ایران	در	دوران	دفاع	مقدس	برای	دفاع	از	کشور	
خود	کنار	هم	ایستاد	و	از	جان	و	مال	خود	گذشت،	در	واقع	
هر	وقت	به	این	کشور	تعدی	شود،	ملت	ما	منسجم	در	کنار	

هم	مقاومت	می	کند.
وی	در	پایان	با	تاکید	بر	اینکه	ملت	ما	زیر	بار	حرف	
زور	نمی	رود	و	در	برابر	دشمن،	متحد	و	یکپارچه	است،	
گفت:	بنابراین	نیازی	به	اظهارنظرهای	نسنجیده	یا	تلاش	
برای	راه	انداختن	جنگ	با	هدف	منسجم	کردن	مردم	یا	
دفاع	از	منافع	ملی	نیست.	کژاندیش	ها	و	نفوذی	ها	در	کنار	
بی	دقتی	ها	یا	هیجان	زدگی	ها	ممکن	است	منافع	ملی	را	

به	خطر	اندازد.

فرمانده	کل	سپاه	با	بیان	اینکه	امروز	در	فراز	یک	تقابل	
تمام	عیار	با	دشمن	قرارداریم،	گفت:	دشمنان	ما	به	آخر	
خط	رسیده	اند	و	با	وجود	هیبت	ظاهری،	از	درون	دچار	

پوکی	استخوان	هستند.	
سردار	سرلشکر	پاسدار	»حسین	سلامی«	در	آیین	
رونمایی	از	بزرگترین	سامانه	جهادی	کشور	که	با	حضور	
فرماندهان	سپاه	های	استانی	در	محل	سازمان	بسیج	
مستضعفین	برگزار	شد،	شرایط	امروز	انقلاب	اسلامی	
را	حساس	تر	از	هر	زمان	دیگری	توصیف	کرد	و	گفت:	
این	مقطع	از	تاریخ	به	دلیل	آنکه	دشمن	با	تمام	ظرفیت	
های	ممکن	خود	به	میدان	تقابل	با	ما	پای	گذاشته	است،	
سرنوشت	سازترین	مقطع	انقلاب	اسلامی	به	شمار	می	
رود.	وی	گفت:	دشمنان	ما	با	اعمال	راهبرد	فشار	به	دنبال	

شکستن	پایداری	ملت	ایران	هستند،	غافل	از	آنکه	آرامش،	
امنیت،	عزت	و	شکوه	ملت	ایران،	مرهون	میدان	های	
مقاومت،	ایستادگی	و	پایمردی	بوده	است	و	به	فضل	الهی،	

دشمنان	در	این	عرصه	نیز	ناکام	خواهند	ماند.
فرمانده	کل	سپاه	پاسداران	اظهارداشت:	دشمنان	ما	
به	آخر	خط	رسیده	اند	و	با	وجود	هیبت	ظاهری،	از	درون	
دچار	پوکی	استخوان	هستند.سردار	سلامی	برخورداری	
نیز	 و	 بزرگ	 ملت	 و	 آرمان	 بزرگ،	 رهبری	 نعمت	 از	
دشمنان	و	رقبایی	در	مقیاس	جهانی	را	از	عناصر	اقتدار	
ایران	اسلامی	برشمرد	و	افزود:	زمانی	که	امام	خمینی)	
ره(	از	راهبرد	دفاع	همه	جانبه	سخن	گفتند،	ما	قادر	به	
درک	آن	نبودیم،	در	حالی	که	این	الهام،	شهود	و	احساس	
درونی	عمیق	ایشان	نسبت	به	تحولات	آینده	بود.	در	واقع	

امام	بزرگوار	ما	تشخیص	دادند	که	روزگاری،	ما	در	صحنه	
دفاعی	همه	جانبه	در	برابر	دشمنان	قرار	خواهیم	گرفت.
سرلشگر	سلامی،	دامنه	قدرت	هر	کشور	را	»به	وسعت	
آرمان	ها	و	ذهن	های	بزرگ	آن	کشور«	دانست	و	تصریح	
کرد:	آرمان	ما،	اتصال	به	ظهور	و	حاکمیت	ارزش	های	الهی	
در	جامعه	بشری	است	و	سپاه	پاسداران	انقلاب	اسلامی	در	
عین	توجه	به	واقعیات	و	عدم	توقف	در	آن،	در	نقطه	کانونی	
آرمان	گرایی	و	آرمان	خواهی	قرار	دارد.فرمانده	کل	سپاه	
در	پایان	با	تأکید	بر	اینکه	بسیج	در	میدان	عمل	رشد	می	
کند،	نقش	آفرینی	جهادی	و	ایثارگرانه	آحاد	مردم	به	ویژه	
بسیجیان	در	یاری	رساندن	به	هموطنان	سیل	زده	را	بسیار	
ستودنی	خواند	و	خطاب	به	فرماندهان	اظهارداشت:	برای	

بسیج	میدان	عملی	از	جنس	جهاد	بسازید.

غلامرضا ظریفیان:

اظهارنظرهای نسنجیده منافع ملی را به خطر می اندازد

سرلشکر سلامی: 

دشمنان ما از درون دچار پوکی استخوان هستند 

مصطفی داننده
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راهکارهاییکهکمردردراازشمادورمیکند

 برای کدام نوع کمر درد به پزشک مراجعه کنیم؟
یک متخصص ارتوپدی گفت: اگر کمردرد با عطسه، سرفه، تنفس عمیق، تب، لرز و 

تعریق شبانه همراه بود بهتر است هر چه زودتر به پزشک مراجعه کنید.
کنترل  راه های  و  بروز کمردرد  علل  درباره  ارتوپدی  ذبیح الله حسن زاده متخصص 
آن اظهار کرد: بررسی های انجام شده نشان می دهند بیش از ۸۵ درصد افراد جامعه 
حداقل برای یک بار درد کمر را تجربه می کنند ، اختلالی که برای مدتی فرد را وادار 

می کند استراحت طولانی مدت داشته باشد و مصرف مسکن را تجربه کند.
 این متخصص ارتوپدی گفت: به طور قطع افزایش آگاهی در سطح جامعه با کنترل 
عوارض ناشی از کمردرد ها همراه خواهد بود؛ برخی از افراد به طور خاص در معرض ابتلا 
به انواع کمردرد ها قرار دارند که از جمله آن ها می توان به کسانی که اضافه وزن دارند، 

اشاره کرد؛ در واقع چاقی می تواند آثار زیان بار بر مهره ها و مفاصل کمر داشته باشد.
۳گروهیکهبیشتردرمعرضابتلابهکمردردهستند

حسن زاده افزود: بررسی ها نشان می دهد افراد سیگاری، کسانی که قد بالای ۱۸۱ 
سانت دارند و افرادی که کار سنگین انجام می دهند بیش از دیگران در معرض ابتلا به 

مشکلات کمر قرار خواهند گرفت، از این رو باید بیشتر احتیاط کنند.
 وی درباره علل ایجاد کمردرد تصریح کرد: به طور کلی چهار گروه کمردرد وجود دارد؛ 
شایع ترین نوع این اختلال درد های مکانیکی هستند که از افزایش فشار ناشی از کار، 
بلند کردن اجسام یا خواب و نشستن نامناسب ناشی می شود، گروه بعدی کمردرد های 
ناشی از عفونت های مهره هستند و اغلب کسانی که به بیماری هایی خاص مانند تب 

مالت مبتلا می شوند با این کمردرد ها مواجه می شوند.
 این متخصص ارتوپدی ادامه داد: بروز اختلالات التهابی مثل انواع رماتیسم ها و وجود 
تومور های استخوانی هم به بروز کمردرد منجر می شود؛ گاهی عادات نامناسب در سبک 
زندگی با تغییر شکل و در نتیجه اختلالات ستون مهره در افراد همراه خواهد شد و از این 

رو کنترل وزن و اصلاح سبک زندگی از ایجاد این مشکلات جلوگیری می کند.
 حسن زاده تشریح کرد: یکی از عادات اشتباه که شیوعی بالا در بین مردم کشور ما 
دارد، نوع نشستن است؛ نشستن روی زمین چه به صورت دو زانو و چه به صورت چهار 
زانو باعث اعمال فشار به کمر و در نتیجه درد می شود، همچنین استفاده از سرویس 
بهداشتی ایرانی و حرکت روی سطوح شیب دار هم به عوارض ذکر شده منجر خواهد 
شد.  وی افزود: شیوه بلند کردن و انتقال اجسام تاثیری زیاد بر حفظ سلامت کمر دارد؛ 
اگر قصد بلند کردن اجسام سنگین را دارید بهتر است از کمربند های محافظ استفاده 
کرده و برای این کار از انجام حرکاتی که به این ناحیه فشار وارد می کند، خودداری کنید 

از  نشستن  برای  می کنند  توصیه  پزشکان  کرد:  تصریح  ارتوپدی  متخصص  این 
صندلی هایی استفاده کنید که گودی کمر را پر کرده و با استفاده از آنها زانو ها بالاتر از 
لگن قرار می گیرد؛ این نوع از نشستن باعث می شود درد کاهش یافته و فشار وارده به 
کمر کم شود، همچنین اگر قصد دارید برای مدت زمان طولانی بایستید، وزن را بین ۲ 
پا  تقسیم کنید.  حسن زاده اظهار کرد: به طور کلی خوابیدن روی شکم در علم ارتوپدی 
منع می شود؛ بهتر است در هنگام خوابیدن به پهلو یا به صورت طاق باز بخوابید. اگر 
قصد خوابیدن به پهلو را دارید بهتر است بالشتی کوچک بین زانو ها قرار دهید تا فاصله 
عادی آن ها حفظ شود.  وی درباره شیوه مناسب جابجایی اجسام گفت: در صورتی که 
قصد جابجا کردن اجسام سنگین را دارید بهتر است آن را روی یک پایه مناسب قرار داده 
و به جای بلند کردن آن را روی زمین بکشید، همچنین اگر قصد بلند کردن جسمی مثل 
گلدان را داشتید بهتر است ابتدا در کنار آن نشسته و با نیروی پا ها آن را بلند کنید، بلند 

کردن اجسام با فشار بر روی کمر ممکن است به آسیب منجر شود.
راهکاریبرایدرمانگرفتگیعضلاتکمر

این متخصص ارتوپدی گفت: کسانی که بیشتر با مشکل اسپاسم و گرفتگی عضلات 
ناحیه کمر مواجه می شوند بهتر است از سرما و آب سرد دوری کنند و درد ناشی از 
از شایع ترین  ادامه داد: یکی  با کمپرس گرم کاهش دهند.  حسن زاده  را  اسپاسم 
گروه های درگیر با مشکلات ستون مهره دانش آموزان هستند؛ به طور کلی توصیه 
می کنیم کودکان برای حمل وسایل از کیف و کوله پشتی مناسب استفاده کرده و اگر 
قصد حرکت طولانی مدت را دارند وزن کیف را بین ۲ شانه تقسیم کنند تا تغییر شکل 

ستون فقرات در بدنشان رخ ندهد.  
وی درباره کمردرد های مهم و خطرناک اظهار کرد: اولین گروهی که کمردرد های آن ها 
باید جدی گرفته شود کودکان هستند؛ به طور کلی هر دردی که بیش از ۲ هفته به طول 
بیانجامد نیاز به مراجعه به پزشک دارد، اما این موضوع در کودکان اهمیتی بیشتر پیدا 
می کند، گاهی ممکن است درد های ناحیه کمر به صورت پیش رونده بوده و با مشکلات 
عصبی در سایر اعضای بدن مثل پا ها همراه باشد که این نوع کمردرد هم از اهمیت 

بسیاری برخوردار است.
 این متخصص ارتوپدی گفت: اگر کمردرد با عطسه، سرفه یا تنفس عمیق تشدید شد 
یا اگر با تب، لرز و تعریق شبانه همراه بود، بهتر است هر چه زودتر به پزشک مراجعه کنید.  
وی یادآوری کرد: درمان کمردرد به هیچ وجه نیاز به استراحت طولانی مدت ندارد؛ 
برخلاف گذشته متخصصان معتقدند که حداکثر یک هفته استراحت می تواند بر بهبود 

کمردرد مؤثر باشد و بعد از آن فرد بیمار می تواند به زندگی عادی ادامه دهد.

»فاویسم« چیست و گریبانگیر چه کسانی می شود؟
یک فوق تخصص خون با اشاره به اینکه شیوع فاویسم در فصل بهار دیده می شود، 
گفت: مبتلایان به فاویسم ظاهری کاملا طبیعی دارند و تنها با تخریب گلبول های قرمز 

در بدن ایجاد می شود.
مهشید مهدی زاده فوق تخصص بیماری های خون و سرطان کودکان اظهار کرد: 
فاویسم نوعی بیماری ژنتیکی و ارثی است که به طور معمول از مادر به فرزند منتقل 

می شود و بسته به جنس نوزاد، به ایجاد کم خونی منجر خواهد شد.
وی با اشاره به رنگ پریدگی، زردی پوست، تغییر رنگ ادرار، تهوع و استفراغ  به عنوان 
علائم این بیماری افزود: مبتلایان به فاویسم ظاهری کاملا طبیعی دارند و تنها با تخریب  
گلبول های قرمز در بدن بر اثر حمله ای که ایجاد می شود، علائم بیماری بروز پیدا 

می کند، از مهم ترین فاویسم در نوزادان زردی غیر طبیعی بدن است.
مهدی زاده با  اشاره به اینکه فاویسم بیشتر در پسر بچه های ۱۰ تا ۱۲ سال دیده 
می شود، ادامه داد: شروع این بیماری در فصل بهار به خصوص در نواحی شمال ایران 
است،  زیرا در این فصل باقلا در شهرهای شمالی برداشت می شود و ویسین و کوویسین 

موجود در این ماده عامل نوعی اکسیدان است.
وی درباره درمان این بیماری تشریح کرد: فاویسم درمان خاصی ندارد؛ بیشتر درمان 
آن بر مبنای پیشگیری است و اگر بیماران برخی دارو های ممنوعه مانند آنتی بیوتیک ها، 
مسکن ها، تب برها، دارو های ضد انگل، دارو های ضد مالاریا، ویتامین A و حنا )به دلیل 
وجود اکسیدان درون ان( را مصرف نکنند و مراقبت های لازم به درستی انجام دهند، 

کمتر با این اختلال مواجه می شوند.
فوق تخصص بیماری های خون ادامه داد: به دلیل اینکه عملکرد دارو های جدید این 

بیماری در مبتلایان هنوز مشخص نیست، باید با تجویز پزشک مصرف شود.
وی در پایان گفت: فاویسم یک بیماری ژنتیکی است و اگر نوزادی مبتلا به بیماری 
ژنتیکی شود باید سقط شود، اما اگر کنترل و مراقبت شود با زندگی معمولی منافاتی 

ندارد و شرعا و عرفا اجازه سقط جنین را نداریم.

میانوعدههایمناسببرایکنترلوزن

 با بهترین رژیم های لاغری و چاقی آشنا شوید
یک متخصص تغذیه گفت: استفاده از میان وعده های مناسب برای افراد لاغر و دارای 

اضافه وزن اهمیت دارد و نقش موثری در کنترل وزن ایفا می کند.
محمدتقی انوشه متخصص تغذیه درباره تأثیر میان وعده ها در رژیم غذایی و کنترل وزن 
اظهار کرد: در تعیین یک رژیم تغذیه ای مناسب میان وعده ها نقش مهمی ایفا می کنند 
زیرا باعث کنترل وزن می شوند؛ کسانی که قصد افزایش وزن و کاهش وزن  دارند باید 

میان وعده ها را در وعده های غذایی خود بگنجانند.
وی تصریح کرد: طی بررسی ها مشخص شد که افراد لاغر به هیچ عنوان نباید میان 
وعده ها را حذف کنند چرا که این امر منجر به کاهش کالری روزانه نسبت به مقدار معین 
و در نتیجه کاهش وزن در آنها می شود، افراد چاق هم باید با مصرف میان وعده از ایجاد 
گرسنگی بیش از حد جلوگیری کنند و میل به غذا خوردن را در خود کاهش دهند، 
بنابراین لزوم استفاده از میان وعده ها چه در کسانی که قصد کاهش وزن و چه کسانی که 

قصد افزایش وزن را دارند، با اهمیت است.
انوشه درباره میان وعده مناسب برای افراد لاغر بیان کرد: کسانی که قصد افزایش وزن 
دارند، بهتر است به دنبال استفاده از مواد مغذی و سالم باشند؛ میان وعده هایی مانند 
نان و پنیر و گردو، ساندویچ مرغ،  ساندویچ شامی و غیره می تواند برای این افراد مفید 
باشد، استفاده از یک واحد شیر و میوه ها هم تأثیر مثبتی بر بهبود وضعیت جسمانی آنها 
دارد اما به یاد داشته باشید که استفاده از کیک، چیپس و در کل میان وعده های فوری 

به هیچ عنوان توصیه نمی شود.
این متخصص تغذیه اظهار کرد: افراد دارای اضافه وزن و چاق بهتر است در میان وعده  
از میوه ها، سبزی ها و صیفی ها استفاده کنند؛ مصرف موادی مثل کرفس، کاهو و در کل 

موادی که فیبر بیشتری دارد، آنها را برای کنترل اشتها همراهی می کند.
وی تصریح کرد: برخی افراد برای افزایش وزن به سراغ استفاده از آبمیوه های صنعتی 
می روند اما توجه داشته باشید که در رژیم غذایی متعادل دریافت کالری اهمیت ندارد، 
بلکه باید به دنبال بهبود ارزش غذایی باشیم؛ آبمیوه های صنعتی اغلب ترکیبی در آب، 

اسانس و شکر هستند و درصد کمی آبمیوه در آنها دیده می شود.
انوشه ادامه داد: تشویق افراد لاغر برای استفاده از آبمیوه های صنعتی درست مانند 
وادار کردن آنها به خوردن بیش از حد چربی است و می تواند خطرناک باشد؛ تعادل باید 

در رژیم غذایی رعایت شود و به سلامت و تغذیه توجه داشته باشیم.
این متخصص تغذیه اظهار کرد:  اگر قصد استفاده از آبمیوه ها را دارید باید به سراغ 
نمونه های طبیعی بروید اما در مجموع آبمیوه ها می توانند برای افراد لاغر بهتر باشند چرا 
که افراد دارای اضافه وزن از مصرف میوه به دنبال دریافت فیبر هستند که درصد کمی از 

آ ن در آبمیوه ها یافت می شوند و بهتر است میوه را جایگزین آن کنند.

علمی و سلامت 

 

شارژ ۲۰ ثانیه ای وسایل برقی ممکن شد
 یک شرکت فرانسوی از تولید انبوه 
قریب الوقوع خازن های پیشرفته ای 
برای شارژ سریع وسایل برقی خبر 
داده که مجهز به نانولوله های کربنی 

هستند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل 
یادشده  خازن های  نیواطلس،  از 
جایگزینی مناسب برای باتری های 
که  می شوند  محسوب  لیتیومی 
وسایل  سریع  شارژ  به  قادر  تنها  نه 
الکترونیکی مختلف هستند، بلکه 

می توانند به سرعت شارژ آنها را در صورت لزوم خالی کنند.
افزایش سرعت شارژ باتری های لیتیومی با محدودیت های زیادی مواجه است، زیرا 
افراط در این زمینه می تواند به نابودی سلول های لیتیومی منجر شود. اما خازن های 
کربنی تولیدی شرکت Nawa چنین مشکلی ندارند و می توان آنها را در عرض تنها ۲۰ 

ثانیه به طور کامل شارژ کرد.
مزیت دیگر این خازن ها آن است که بر اثر دریافت سریع انرژی به شدت گرم نشده 
و لذا با خطر آتش سوزی مواجه نیستند. علت این مساله آن است که چگالی انرژی 
ذخیره شده در خازن های یادشده یک چهارم باتری های لیتیومی است. اما کارآیی آنها در 

مقایسه با باتری های عادی ۵ برابر بیشتر است.
عمر بالا یکی دیگر از مزایای خازن های کربنی است که می توان تا یک میلیون بار آنها 
را پر و خالی کرد. اما باتری های لیتیومی با چند هزار بار پر و خالی شدن ضعیف شده و 

توانایی ذخیره سازی انرژی خود را از دست می دهند.
شرکت فرانسوی می گوید با جمع آوری سرمایه ای ۱۰ میلیون دلاری برای تولید انبوه 
خازن های یادشده آماده شده تا آنها را ظرف ۱۲ ماه آینده روانه بازار کند. ناوا می تواند هر 
ماه صدهزار خازن را تولید کند. ارزش این بازار در حال حاضر در حدود ۵۶۰ میلیون دلار 

برآورد شده که ظرف ۵ سال آینده بین ۴۰۰ تا ۶۰۰ درصد رشد خواهد کرد.

تاکسی هوایی آلمانی برای نخستین بار 
آزمایش شد

نخستین آزمایش تاکسی هوایی متعلق به شرکت آلمانی لیلیوم انجام شد. این تاکسی 
هوایی الکتریکی ۳۶ موتور دارد و به طور عمودی از زمین بلند می شود و فرود می آید.

استارت آپ آلمانی »لیلیوم« اعلام کرد تاکسی هوایی الکتریکی آن برای نخستین بار در 
آسمان این کشور آزمایش شد.

لیلیوم یک تاکسی هوایی الکتریکی با ظرفیت ۵ نفر ساخته است. این تاکسی هوایی 
که به طور عمودی روی زمین فرود می آید و از زمین بلند می شود، یک پرواز آزمایشی بی 
سرنشین انجام داده است. علاوه بر این موارد تاکسی هوایی مذکور می تواند بدون خلبان 

نیز پرواز کند.
تاکسی هوایی الکتریکی لیلیوم ۳۶ موتور دارد و بیشترین سرعت آن ۳۰۰ کیلومتر بر 
ساعت اعلام شده است. همچنین با یک بار شارژ می تواند مسافت ۳۰۰ کیلومتر را طی کند.

شرکت سازنده سعی دارد ناوگانی از این تاکسی های هوایی را بسازد که تا ۲۰۲۵ میلادی 
در شهرهای سراسر جهان پرواز می کنند. چنین ناوگانی هیچ گونه گاز گلخانه ای منتشر 
نمی کند. در کنار این موارد سروصدای پرواز این وسیله نقلیه هوایی حتی از یک دوچرخه 

موتوری نیز کمتر است.
به گفته مدیران ارشد شرکت تولید کننده تاکسی هوایی، این وسیله نقلیه هوایی می تواند 

در مدت زمان کمتر از یک ساعت مسافران را از لندن به منچستر برساند.

یکی از فرودگاه های ژاپن تصمیم دارد برای کمک به 
افرادی که به ناتوانی جسمی دچار هستند، از ویلچر 

خودران استفاده کند.

مسؤولین  گیزمگ،  از  نقل  به  و  ایسنا  گزارش  به 
فرودگاه بین المللی "ناریتا" )Narita( در ژاپن تصمیم 
دارند برای کمک به افرادی که به ناتوانی جسمی مبتلا 
هستند، از ویلچرهای خودران استفاده کنند. مقامات 
فرودگاه امیدوارند این ویلچرهای جدید بتوانند راه خود 
را بدون کمک انسان ها در فرودگاه پیدا کنند و امکان 
عبور و مرور ساده را در این فرودگاه که از شلوغ ترین 
فرودگاه های ژاپن است، فراهم کنند تا بدین ترتیب، 
بخشی از برنامه های فرودگاه را در افزایش امکانات آن 
شکل دهند. مسافران معمولًا باید در مراحل گوناگون 
بررسی بار و مدارک پیش از پرواز، در فرودگاه راه بروند 
و این کار با داشتن کیف ها و چمدان های سنگین، 
دشوار است؛ به خصوص برای افراد مسن و یا افرادی 
که به ناتوانی جسمی دچار هستند. در نتیجه فرودگاه 

بین المللی ناریتا تصمیم گرفته تا با همکاری شرکت 
حل  راه   ،)Panasonic( "پاناسونیک"  الکترونیکی 
جدیدی برای حرکت ساده در فرودگاه طراحی کند. 
ویلچرهای رباتیک الکترونیکی، نخستین حاصل این 
همکاری هستند و قرار است در یک طرح آزمایشی، با 
استفاده از یک نرم افزار مسیریاب، مقصد خود را بدون 

برخورد با مردم و اشیا در فرودگاه پیدا کنند.
به  آزمایشی،  این طرح  آغاز  در  فرودگاه  کارمندان 
عنوان راهنما خدمت خواهند کرد تا ایمنی عملکرد 

ویلچرها مورد تأیید قرار بگیرد.
معاون   ،)Juichi Hirasawa( هیراساوا"  "جوئیچی 
رئیس فرودگاه بین المللی ناریتا گفت: این فرودگاه، 
با این طرح قصد  سالانه میلیون ها مسافر دارد و ما 

داریم امکان یک سفر راحت را برای آنها فراهم کنیم.

آزمایش ویلچرهای خودران در شلوغ ترین فرودگاه ژاپن آغاز می شود

پژوهشگران آمریکایی، نوعی پاکت طراحی کرده اند که به حسگر مجهز است و می تواند 
مشتری را از فاسد بودن شیر آگاه کند.

برای  پاکت هوشمند  نوعی   ،)Cornell University( "دانشگاه کرنل"  پژوهشگران 
 )QR code( "نگهداری شیر طراحی کرده اند که هم به "رمزینه پاسخ سریع" یا "کیوآر کد

و هم به حسگر مجهز است.
کیوآر کد، اطلاعاتی مانند مزرعه تولید لبنیات، کارخانه آماده سازی شیر و میکروب های 
مخصوص به آن مزرعه و کارخانه را که ممکن است در شیر وجود داشته باشند، در بر دارد. 

حسگر نیز می تواند زمانی که شیر در پاکت بوده و دمای نگهداری آن را ثبت کند.
مشتریان و فروشندگان می توانند با کمک یک اپلیکیشن که روی تلفن همراه نصب 
شده، هم کیوآر کد و هم حسگر را اسکن کنند و از تاریخ انقضای دقیق شیر آگاه شوند. 
این روش نه تنها مشتریان را از فاسد شدن شیر آگاه می کند، بلکه به فروشندگان نیز امکان 
می دهد تا شیرهایی که تاریخ مصرف آنها گذشته، به موقع از قفسه های فروشگاه خارج 
کنند. به این ترتیب اگر شیر به تاریخ انقضای خود نزدیک شود، فروشندگان می توانند با 

کاهش قیمت، نسبت به فروش زود آن اقدام کنند تا از فاسد شدن شیر پیشگیری شود.
پروفسور "مارتین ویدمن" )Martin Wiedmann(، پژوهشگر ارشد این پروژه گفت: ما 

می توانیم ابزار دیجیتال کشاورزی را مستقیماً در پاکت شیر به کار ببریم تا امکان فاسد 
شدن آنها را کاهش دهیم و به دوام مواد غذایی کمک کنیم.

محققان کشور درصدد هستند تا فرمولاسیون سرم و کرمی که از بزاق زالوی ایرانی به 
دست آورده اند را برای ترمیم زخم به کار ببرند.

دکتر لیلی امانی دستیار تخصصی داروسازی سنتی درباره تولید فرمولاسیون از زالوی 
طبی ایرانی به خبرنگار مهر گفت: از آنجایی که زالو اثرات درمانی دارد از این رو درصدد 

آمدیم تا بدین واسطه فرمولاسیونی را به دست آوریم که برای ترمیم زخم مناسب باشد.
وی با اشاره به ماده اصلی برای درمان ترمیم زخم از زالو گفت: اثرات درمانی زالو به 
دلیل بزاق های آن است که علاوه بر مکیدن خون، آن را در داخل بدن هر فرد می کند 
تا پوست آسیب دیده فرد بهبود یابد. به گفته این محقق، خاصیت درمانی زالو از جمله 

ترمیم زخم، واریس، زخم دیابت و… است.
وی با اشاره به محصول خود ادامه داد: ما فرمولاسیون کرم و سرمی را تولید کردیم که از 

بزاق زالو است و خاصیت درمانی دارد.
امانی افزود: پروتئین های موجود در بزاق زالو باید در یک شرایط خاص وارد پایه شوند 

زیرا حساس به حرارت هستند از این رو طوری آن را در فرمولاسیون تنظیم کردیم که از بین 
نروند. وی با تاکید بر اینکه ما توانستیم این محصول را استاندارد سازی کنیم، خاطرنشان 
کرد: طی آزمایشاتی که انجام دادیم حتی بعد از یک سال هم فعالیت درمانی بزاق زالو 
در فرمولاسیون تولیدی ما وجود دارد از رو این خاصیت درمانی در کرم و سرم هم دیده 
می شود. امانی خاطرنشان کرد: در آزمایش های ما این ماده بر روی حیوانات آزمایش و 
مؤثر واقع شد؛ همچنین این ماده موثره را با کرم های ترمیم زخم مقایسه کردیم که نتیجه 
عالی داشت. وی ادامه داد: کاری که این فرمولاسیون کرد این بود که لایه های اپیدرم و 
خون رسانی در روی پوست تشکیل شد و از سوی دیگر جمع شدگی و خشکی پوست را 
نداشت. این محقق اظهار داشت: همچنین رگ های خونی و فولیکول های مو هم در 

پوست تشکیل شد که نشان از مؤثر واقع شدن فرمولاسیون روی پوست بوده است.
وی با بیان آنکه ما به تازگی این فرمولاسیون را به تولید رسانده ایم، گفت: امیدواریم 

که کارهای صنعتی سازی آن هم انجام شود و به بازار برسد تا مردم از آن استفاده کنند.

یک  ساخت  روی  کار  حال  در  آمریکایی  محققان 
برنامه برای گوشی های هوشمند هستند که می تواند به 

تشخیص عفونت گوش کمک کند.
به گزارش ایسنا و به نقل از انگجت، این اپلیکیشن از 
میکروفن، اسپیکر گوشی و یک مخروط کاغذی کوچک 

استفاده می کند تا عفونت گوش را تشخیص دهد.
در شکل فعلی این برنامه، یک پالس صوتی کوتاه به 
کانال گوش ارسال می شود. سپس این برنامه انعکاس 
صدا را اندازه گیری می کند. یک الگوریتم هم پیش بینی 
می کند که آیا یک مایع در پشت پرده گوش وجود دارد یا 
نه؟ وجود یک مایع در پشت پرده صماخ گوش از علائم 

رایج عفونت گوش محسوب می شود.

البته به گفته متخصصان وجود هر مایعی عفونت زا 
نیست.

محققان دانشگاه "واشنگتن" و "مؤسسه تحقیقات 
کودکان سیاتل" که این پروژه را انجام داده اند، گوش 

حدود ۵۰ کوک را با این برنامه بررسی کردند.
نتایج حاصل از آزمایش برنامه نشان داد که عملکرد آن 

بالغ بر ۸۵ درصد صحیح بوده است.
البته باید گفت که این برنامه در حال توسعه است 
و پیش از ورود به بازار نیازمند تایید "سازمان غذا و دارو 

آمریکا")FDA( خواهد بود.
محققان پروژه امیدوارند که این برنامه به والدین کمک 
کند که عفونت های گوش فرزندانشان را تشخیص دهند.

تشخیص شیر فاسد با پاکت مجهز به حسگر

دستیابی به فرمولاسیون بزاق زالو برای ترمیم زخم

تولید کرم ضد چروک و مرطوب کننده از محصولات طبیعی زنبور عسل

برخیازمشکلاترایجپوستیدرفصلتابستانعبارتانداز:احساسخارشوسوزشپوست،برآمدگیهایکوچکوخارشدار،پوستچرب،بثوراتخارشدارکهبااحساسناراحتیودردهمراه
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درادامهلیستیازمشکلاتپوستیمتداولودرمانهایخانگیآمدهاست:

6 مشکل پوستی در فصل گرما 

بوی بدن
برخیافراددرطولفصل
بد بوی مشکل با تابستان
این و میشوند مواجه بدن
بهدلیلعرقکردنبیشاز

حداست.
چهبایدکرد؟

نیاز شما منظور بدین *
تاآبزیادیبنوشید، دارید
زودبهزودحمامکنیدوحتی
ازپودرتالکاستفادهکنید.
*غوطهورشدندرآبسرد
افراد نیزمیتوانددربرخی

کمککنندهباشد.

آکنه و جوش های پوستی
درطولتابستان،عموماًزیادعرقمیکنیدوهنگامیکهعرقشمابا
باکتریهاوچربیهایرویپوستتانترکیبمیشود،میتواندمنافذ

پوسترامسدودکندومنجربهآکنهیاجوشهایپوستیشود.
چهبایدکرد؟

*برایپیشگیریازایناتفاقشمابایددائمصورتتانرابشوییدتا
و ازدستمالها *همچنین  پاکشود. پوستتان روی چربیهای
حولههاییکهباآنهاعرقتانراپاککردهایددوبارهاستفادهنکنید.
*علاوهبراینمیتوانیدباآردنخودوشیریکماسکصورتتهیه
کنیدوآنرادرمناطقآسیبدیدهبمالیدوسپسبعدازخشک

شدنآنرابشویید.

 عفونت های قارچی
درگرما،عفونتقارچیشایعاست.قارچدر
لایهیبالایپوستبهخصوصدرمحیطتاریک،
مرطوبوگرممانندپایاکشالهرانرشدمیکند.
دوبیماریپوستیپایورزشکاروخارشسوارکار
موجبخارشپوستیمیشوند.قارچمیتواند
بهسرعتدرگرمارشدکندواگربهدرستی

درماننشود،میتواندوضعیترابدترکند.
چهبایدکرد؟

*بدینمنظوراولینکارایناستکهابتداکفش
ولباسهاییکهدرآنعرقکردهایدرادرآوریدو
بهخوبیمحیطراخشکوتمیزنگهدارید.*
میتوانیدازپودرجاذبعرقنیزاستفادهکنید.
*همچنین،پسازورزشوهرزمانکهازبیرون

بهمنزلمیآیید،دوشبگیرید.

آفتاب سوختگی
خورشید B و A بنفش ماوراء اشعه
میتواندبهپوستشماآسیببرساندو
آنراملتهب،خشکویاحتیتاولدار

کند.
چهبایدکرد؟

برای میتوانید شما منظور، بدین *
مناطقیکهدچارسوختگیشدهاند،از
شیرسرداستفادهکنید.*علاوهبراین
میتوانیدازشیردلمهشدهبرایتسکین
*  ببرید. بهره سوختگی دچار ناحیه
خیارنیزدارایخواصآنتیاکسیدانیو
ضددرداستکهمیتوانداثراتتسکین
دهندهبررویپوستشماداشتهباشد.

پوست چرب و چسبناک
سوزان گرمای و خورشید ماوراءبنفش اشعه
تابستانمیتوانندپوستشماچربکنند.پوست
چربهممیتواندمنجربهجوشوعرقگزشود.

چهبایدکرد؟
پوستچرب شر از منظورخلاصشدن به *
آلوئه تخممرغ، ازشیرسرد،سفیده میتوانید
* کنید. استفاده کاغذخشککن یاحتی و ورا
یکیدیگرازموادیکهبرایکاهشچربیپوست
استفادهمیشودلیموترشاست.لیموپوسترا
عمیقاتمیزمیکندوترشحچربیپوستراکم
میکند.شمامیتوانیدآبلیمورابازردچوبهیاآرد
نخودترکیبکردهوبهعنوانماسکرویپوست

صورتتاناستفادهکنید.

بثورات ریز و خارش دار پوستی
وخارش ریز برآمدگیهای به منجر میتواند غددعرقمسدودشده
دارپوستیشود؛زیراباایناتفاقعرقنمیتواندخارجشودودرنتیجه
زیرپوستتجمعمیکندوبدینترتیبباعثبروزدانههایریزپوستیو
بثوراتخارشدارمیشود.هنگامیکهاینبرآمدگیهایپوستیمیترکند

وعرقرهامیشود،ممکناستدرپوستتاناحساسسوزشکنید.
چهبایدکرد؟

*بدینمنظور،میتوانیدازسرکهسیباستفادهکنید.بهاینترتیبکه
سرکهیسیبرابانسبتیکبهیکباآبترکیبکردهتارقیقشودوبه
قسمتهایخارشداربمالیدوکمیصبرکنیدتاخشکشود.سپس
باآبگرمبشویید.البتهاینبرایزخمهایپوستیباز،کاربردندارد؛زیرا
بهشدتباعثسوزشآنمیشود.*ژلآلوئهورا،روغننارگیلومنتول
نیزازگزینههاییهستندکهبرایتسکینخارشپوستمیتوانیدازآنها

بهرهببرید.

اینفوگرافی:   محسن عبداللهی *
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اجتماعی

گزارش از فاطمه دهقان نیری

خانواده، سرپناهی برای لبخندها و نیازها، گوش 
شنوایی برای حرف ها و دردل ها، شانه مهربانی برای 
بیان دلتنگی ها و پناهگاهی برای لحظه های تنهایی 
است؛ پایگاهی است که می تواند پویایی جامعه را رقم 

بزند. 
شاید بتوان گفت یکی از لذت بخش ترین صحنه 
با  که  است  ای  خانواده  اعضای  دیدن  روزگار،  های 
بچه  اند.  گردآمده  دورهم  دلی شاد  و  خندان  لبانی 
با  که  مادرانی  چرخند،  می  حوض  دور  که  هایی 
هنرنمایی وسایل رفاه و آرامش را چیده اند و پدرانی که 

کباب زندگی را باد می زنند. 
پدربزرگ و مادربزرگی که کمی آن سوتر، خاطرات 
گذشته خود را مرور می کنند و منتظر فرصتی هستند 
تا آن را برای تمامی اعضای خانواده مطرح کنند و 
تجربیات خود را روی دایره بریزند. خانواده ای که با 
مشارکت، همراهی و همکلامی ریشه های زندگی در 
تک تک اعضای آن می دود و افرادی سالم و پرتوان به 
جامعه تحویل می دهند تا عطر پویایی را در همه جا 

انتشار دهند. 
در اهمیت نقش خانواده در پویایی و توسعه جوامع 
با 15ماه  برابر  اردیبهشت  امروز 25  که  بس  همین 
به شعار  مِی میلادی، روز جهانی خانواده است که 
شده  مزیّن  انگیزه«  آرامش،  عشق،  یعنی  »خانواده 

است.
این روز که هر ساله گرامی داشته می شود، فرصتی 
را برای ارتقای آگاهی از مسایل مربوط به خانواده ها 
اقتصادی  اجتماعی،  فرآیندهای  دانش  افزایش  و 
تاثیر  آنها  بر  که  آورد  می  فراهم  جمعیت شناختی  و 

می گذارد. 
* وزش نسیم پویایی در جامعه با خانواده سالم

تقویت بنیان خانواده، جامعه ای سالم تر و پویاتر 
می سازد؛ چرا که پویایی یک جامعه به پویایی، نظم 
و سلامت خانواده بستگی دارد. در واقع خانواده به 
عنوان اصلی ترین و اساسی ترین نهاد تشکیل دهنده 
جامعه است که پایگاه برطرف کننده نیازهای اساسی 
اعضای یک خانواده را تشکیل می دهد و اعضایی که 

جامعه هم محسوب می شوند.
خصوصیاتی  چه  دارای  سالم  خانواده  اینکه  اما 
است، خبرنگار ایرنا را بر آن داشت تا با حسن بهرامنی 
بپردازد.  گو  و  گفت  به  خانواده  مشاور  و  روانشناس 
بهرامنی در توصیف خانواده سالم گفت: یک خانواده 
سالم موظف است تا نیازهای اقتصادی، اجتماعی، 
فرهنگی، احساسی، عاطفی و روانی اعضای خود را 
شناسایی و سپس بنا به خواسته و نیاز هر کدام از اعضا 
آن را برطرف کند. آن وقت یک خانواده سالم و جامعه 

پویا خواهیم داشت. 
وی ادامه داد: یکی از اشکالات خانواده های ما این 

است که فکر می کنند تعادل و عدالت در خانواده یعنی 
تساوی و قسمت به مساوات. در حالی که این سبک از 
عدالت، باعث می شود که نظام خانواده دچار آسیب 

شود.
* افراد پرتوان، در آغوش خانواده دموکراتیک 

رشد می کنند
خانواده را از بُعد رفتاری و ویژگی های شخصیتی 
که ایجاد می کند می توان به خانواده دموکراتیک، 
خانواده استبدادی و خانواده وابسته به فرزند تقسیم 
کرد. بهرامنی در توضیح هر یک از خانواده ها اظهار 
عدالت  خانواده  یک  دموکراتیک،  خانواده  داشت: 
محور است که نیازها و خواسته های تک تک اعضا در 
زمان و موقعیت مناسب مورد ارزیابی و شناسایی قرار 
می گیرد و بدون اینکه مشکل خاصی برای آنان ایجاد 

شود، نیازها مرتفع می شوند. 
شد:  یادآور  ها  خانواده  این  داد  برون  درباره  وی 
افرادی که از این خانواده ها پا به عرصه اجتماع می 
روانی  تعادل  و  اجتماعی، سلامت  روابط  از  گذارند، 
خوبی برخوردارند، دیگران آنها را دوست دارند و در رده 

افراد سالم در جامعه محسوب می شوند. 
استبدادی  روانشناس، خانواده های  این  گفته  به 
از انواع دیگر خانواده هستند که پدر و مادر در رأس 
خود،  پایین  به  بالا  از  نگاه  با  و  دارند  قرار  خانواده 
مسئولیت پذیری و اعتماد به نفس را از سایر اعضای 
انتقادپذیری،  توانایی  نداشتن  گیرند.  می  خانواده 
های  ویژگی  از  نفس  به  اعتماد  و  پذیری  مسئولیت 
آنان را در دسته افراد  اعضای این خانواده است که 
این  اگر  که  است  داده  قرار  تاییدطلب  و  مهرطلب 
تایید و مهر را از جامعه دریافت نکنند، دچار چالش و 

دردسرساز می شوند. 
بهرامنی، دسته سوم خانواده را خانواده های وابسته 
به فرزند عنوان کرد و خاطرنشان کرد: در بافت اعضای 
این خانواده، یکسری تعارضات و مشکلات رفتاری 
وجود دارد که همواره به دنبال یارکشی هستند. یعنی 
پدر یک فرزند را و مادر دیگری را برمی دارد که با این 
روند فرزندان امنیت و آرامش روانی خود را از دست 
داده و همواره در پریشان حالی و اضطراب جدایی، 

روزگار سپری می کنند.
* ریش سفیدان، تحکیم کننده بنیان خانواده

نکته دیگری که بهرامنی در این گفت و گو به آن اشاره 
کرد، تغییرات ایجاد شده در نظام خانواده بود که آن را 
از خانواده گسترده به خانواده هسته ای تبدیل کرده 
و باعث شده افراد میانسال و پرتجربه به گوشه عزلت 
و تنهایی کشیده شوند حال آنکه مخزن تجربیات و 

تحکیم کننده بنیان خانواده هستند.
بهرامنی دراین باره گفت: زمانی خانواده ما به صورت 
خانواده گسترده تعریف می شد، این خانواده مجموعه 
ای از دو نسل بودند که اصل حاکم در آن اصل حمایت 
گری بود. با این رویکرد اعضای خانواده در نسل های 

مختلف با نسبت های فامیلی متفاوت در یک مجموعه 
تحت قوانین مشخص زندگی می کردند که در رأس 
این مجموعه بزرگ فامیل یا بزرگ خاندان مدیریت و 

سرپرستی را بر عهده داشت.
وی درباره مشخصه بارز این خانواده گسترده تصریح 
کرد: در این خانواده ها خواسته ها، نیازها و مشکلات 
نوعی  به  و  برآورده می شد  با هم  در داخل خانواده 
امنیت و آرامش روانی خیلی خوبی حاکم بود. علاوه 
بر آن روابط درون خانوادگی استحکام زیادی داشت. 
و  خانواده  اعضای  ترهای  بزرگ  و  والدین  به  احترام 
احترام بزرگ ترها به کوچک ترها در یک سلسله قوانین 
تعریف شده حاکم بود. اما با گذر زمان این خانواده 
به هسته ای تغییر شکل پیدا کرد و از حضور اعضای 
خانواده در یک خانه به حضور در یک محله تبدیل 
شدند اما کماکان آن پیوند عاطفی و حمایتی انجام 

می شد و امنیت و آرامش روانی برقرار بود. 
بهرامنی ادامه داد: با تغییرات پیش آمده در روند 
تکنولوژی و صنعتی شدن جوامع و گسترده شدن 
شهرها و به دنبال آن فاصله ها، خانواده به پدر و مادر 
و فرزند محدود و از چتر حمایتی ریش سفیدان محروم 
و در نتیجه روابط خانوادگی کمرنگ و در موارد بسیاری 

به طلاق کشیده شده است. 
* راهکار بازگشت ریش سفیدان به خانواده

با توجه به ایجاد مشکلات فراوان در عرصه خانواده 
و جامعه، بازگشت پایگاه اجتماعی ریش سفیدان به 

خانواده اهمیت بسیاری است. 
بهرامنی درباره راهکار این مساله خاطرنشان کرد: 
ریش  رفته  بین  از  های  نقش  کردن  پررنگ  برای 
سفیدان، در قدم نخست باید به نقش رسانه ها توجه 
کرد. این رسانه ها هستند که می توانند با تقویت و ارایه 
جایگاه صحیح تر و مناسبتر به کسانی که تجربه زندگی 

دارند، بها داده و نسل جوان را با آنان آشتی دهند. 
یا  ها  پایگاه  ایجاد  دیگر،  راهکار  داد:  ادامه  وی 
موقعیت هایی است که این افراد سالمند بتوانند ابراز 
وجود کنند و توانمندی های خود را به دیگران عرضه 
کنند. متاسفانه در نظام کشور ما بازنشسته شدن به 
طرد شدن معنا پیدا می کند. در صورتی که اگر بتوانیم 
مکان ها یا موقعیت هایی داشته باشیم که این افراد آن 
جا حضور پیدا کنند و تجربیات خود را در قالب های 
مختلف به دیگران عرضه کنند، به بازگشت پایگاه ریش 

سفیدان کمک شایانی کرده ایم. 
بهرامنی در راهکار سوم، انگشت اشاره را به سمت 
نظام آموزشی دراز کرد و گفت: در نظام آموزشی باید به 
نسل جوان آموزش های لازم برای استفاده و بکارگیری 
این توانمندی ها داده شود. متاسفانه نسل جوان ما 
این آموزش ها را بلد نیستند و نمی دانند وقتی در کنار 
یک سالمند قرار می گیرند، چطور باید به افکار آنان 
احترام بگذارند و با آنان سازگاری داشته باشند که شاید 

یک دلیل آن نبود گفتمان بین نسلی است. 

آیت الله حسینی بوشهری در خطبه های نماز جمعه قم:

ملت از جنگ روانی دشمن هراس ندارد 
امام جمعه قم با بیان اینکه ملت آبدیده هرگز از جنگ روانی دشمن هراس ندارد گفت: 
رهبری فرمودند که ما اهل جنگ نیستیم و آنها نیز پا در این میدان نمی گذارند؛ آنها 

می خواهند با گفتن اینکه فلان ناو را آورده ایم رعب ایجاد کننند. 
آیت الله سیدهاشم حسینی بوشهری در خطبه های این هفته نماز جمعه قم که در 
مصلای قدس برگزار شد با اشاره به اینکه هر کس به حد توان خود می تواند از فیض 
الهی ماه مبارک رمضان استفاده کند اظهار کرد: روزهای ماه مبارک رمضان آدابی دارد و 
در گذشته مغازه ها جز در موارد محدود بسته می شد و روزه خواری در ملأ عام قبح جدی 

داشت.
وی افزود: در شهر کریمه اهل بیت)س( این همه مغازه برای عرضه مواد غذایی چرا باید 
اول صبح مانند روزهای عادی فعال باشد؛ حریم شکنی کار مناسبی نیست و باید در این 
خصوص تذکرات لازم داده شود و نیروهای انتظامی و دیگر مسؤولان حضور جدی داشته 

باشند تا فضای جامعه دینی، الهی و انقلابی باشد.
امام جمعه قم با اشاره به اینکه در شرایط سخت گرانی و مشکلات معیشتی باید از فقرا 
دستگیری کرد، ادامه داد: همت مردم قم در سال های اخیر ستودنی است و امسال نیز از 
مردم تقاضا می کنیم که همت خود را بیشتر کرده و دیگران را در سفره خویش شریک کنند.
وی با تبریک میلاد امام حسن مجتبی)ع( اظهار کرد: ایشان شبیه ترین افراد به رسول 

گرامی اسلام بود و عبادات و سیره ایشان سرمشقی برای همگان است.
حسینی بوشهری با تسلیت سالروز ارتحال آیت الله بهجت تاکید کرد: زندگی ایشان برای 
همگان به خصوص کسانی که دنبال زندگی معنوی هستند سرمشق خوبی است و یاد و 

خاطره این فقیه بزرگوار را گرامی می داریم.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به دیدار مسؤولان نظام با رهبر معظم انقلاب 
و توصیه ها و منویات ایشان خاطرنشان کرد: دشمنان از طریق فضای مجازی و... روی 
اعصاب ملت کار می کنند و گفته بودند که نمی خواهند که جنگ را جایگزین تحریم کنند 

بلکه می خواهند از رهگذر تحریم آثار جنگ را در خیابان های تهران مشاهده کنند.
و  کرده  تیتر  را  خود  درونی  ترس  و  رعب  روزنامه ها  در  برخی  گفت:  قم  جمعه  امام 
می خواهند جامعه را بترسانند.؛ اگر همراهی با ملت، رهبری و انقلاب نمی کنید لااقل 
دل مردم را خالی نکنید؛ این ملت هشت سال جانانه در برابر همه دشمنان جنگیده است.
وی ادامه داد: رهبری فرمودند که ما اهل جنگ نیستیم و آنها نیز پا در این میدان نمی 

گذارند؛ آنها می خواهند با گفتن اینکه فلان ناو را آورده ایم رعب ایجاد کنند.
حسینی بوشهری با بیان اینکه این ملت آبدیده هرگز از جنگ روانی دشمن هراس ندارد 
گفت: یکی از مسؤولان کشورها گفته بود که اگر یک ناو آمریکایی نزدیک کشور ما بشود 

حکومتشان از هم می پاشد و شما چگونه چنین مقاومتی دارید.
وی با اشاره به اینکه باید نقاط ضعف را شناخته و مشکلات را حل کنیم، تصریح کرد: 
اقتصاد ما دچار بیماری مزمن است و این اقتصاد به نفت وابسته بوده و چنین مشکلی 

همیشه وجود دارد.
امام جمعه قم دولتی بودن را از دیگر مشکلات اقتصاد دانست و یادآور شد: متاسفانه 
اراده ای برای پیاده شدن اصل 44 وجود ندارد. تخریب فضای کسب و کار با قوانین دست 

و پا گیر از دیگر مشکلات عرصه اقتصاد است.
وی به مشکلات حوزه بانکی و پولی گفت: نظام بودجه ریزی در کشور دارای مشکلاتی 
است و رهبری فرمودند که این نظام بودجه ریزی صحیح نیست ولی گوش شنوایی نبوده 
است. حسینی بوشهری پایین بودن بهره وری را مورد توجه قرار داد و خاطرنشان کرد: 
مصرف بی رویه و بی محابا به ویژه در زمینه انرژی از مشکلات مهم است و مصرف انرژی در 
کشور ما سه برابر متوسط جهانی است. این مسائل موجب شده است که اقتصاد ما گرفتار 

بیماری مزمن باشد
وی تاکید کرد: در شرایطی که در تحریم هستیم باید تهدید را به فرصت تبدیل کرد و باید 
از این تحریم ها نهایت استفاده را داشته باشیم؛ کشور نیاز به حرکت جهادی و انقلابی دارد 

و هر کجا که نیروهای جهادی و انقلابی در صحنه حضور دارند کاری می کنند کارستان.
امام جمعه قم با اشاره به دستاوردهای هسته ای، موشکی، فناوری نانو، تامین نیازهای 
پزشکی و... گفت: شعار ما می توانیم قابل تحقق است به شرط اینکه بخواهیم آن را 
عملی کنیم؛ اگر حرکت جهادی داشته باشیم در عرصه اقتصادی نیز مانند دیگر عرصه ها 

بدرخشیم.
وی با بیان اینکه دلالی از مهمترین مشکلات کشور است افزود: دلال ها با یک تلفن 
قیمت اجناس را بالا می برند و جنس با چند برابر قیمت به دست مصرف کننده می رسد؛  
باید با نظارت دقیق جلوی احتکار گرفته شده و قوه قضاییه و دولت باید جدی به میدان 
بیایند. امام جمعه قم تصریح کرد: مردم می گویند گویی همه چیز رها شده است و ما نمی 
خواهیم که چنین جملاتی را از مردم بشنویم؛ ما یا باید تسلیم شده و عقب نشینی کنیم و 

یا مقاومت و رهبری فرمودند که اراده ملت ایران پیروز خواهد شد.
 

با حضور جمعی از مسئولان و فعالان قرآنی استان قم 

هفتمین نمایشگاه قرآن و عترت قم گشایش یافت 
هفتمین نمایشگاه قرآن و عترت و رسانه  های دیجیتال قم با 40 غرفه، پنجشنبه شب با 

حضور جمعی از مسئولان و فعالان قرآنی استان در مجتمع ناشران آغاز به کار کرد. 
این نمایشگاه تا دوم خردادماه امسال، هر شب از ساعت 21:30 تا ١:٣٠ بامداد در 
مجتمع ناشران واقع در خیابان معلم برای بازدید عموم دائر است که در آن موسسه های 
قرآنی استان، آخرین دستاوردها، برنامه ها و فعالیت های قرآنی خود را در زمینه هایی مانند 

نرم افزار، رسانه های دیجیتال و کتاب عرضه کرده اند. 
»غرفه کودک و نوجوان« با هدف ترویج فرهنگ قرآنی، »انجمن هنرهای تجسمی« و 
»هنرمندان« در رشته هایی مانند خوشنویسی، نقاشی، سفالگری، میناکاری و قلمزنی از 

دیگر غرفه های این نمایشگاه است. 
در این دوره از نمایشگاه، برنامه زنده قرآنی هر شب در مقابل درب ورودی مجتمع ناشران 
به مدت یک ساعت با موضوع هایی مانند محفل قرآنی، مسابقه های قرآنی و برنامه های 

متنوع فرهنگی برای بازدیدکنندگان اجرا می  شود.
این نمایشگاه به همت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم و با همکاری اتحادیه 
ناشران و کتابفروشان قم، شرکت تعاونی ناشران، مجتمع ناشران، اتحادیه موسسات قرآن و 

عترت استان و شهرداری قم برپا شده است.
*قم نخستین استان کشور در زمینه نشر آموزه های دینی

معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استاندار قم در حاشیه گشایش این نمایشگاه در گفت 
و گو با خبرنگاران با اشاره به این که قم نخستین استان کشور در زمینه نشر آموزه های دینی 
و قرآنی است، گفت: کارهای خوبی در این نمایشگاه در قالب موضوعی، سبک زندگی 

اسلامی و هنرهای تجسمی به نمایش گذاشته شده است. 
سید محمدرضا هاشمی با اشاره به آسیب های اجتماعی، بر لزوم ترویج و تبیین فرهنگ 
قرآنی در سطح جامعه تاکید و خاطرنشان کرد: بهترین راه مبارزه با آسیب های اجتماعی 
تدبر در قرآن کریم است. وی اظهار کرد: این نمایشگاه فرصت بسیار خوبی را برای قشرهای 
گوناگون جامعه به ویژه نسل جوان فراهم کرده است تا از نزدیک با موضوع های قرآنی بهتر 

و بیشتر آشنا شوند و از آنان بهره ببرند. 
وی با بیان این که دولت نگاه ویژه ای به مسائل قرآنی دارد، تاکید کرد: باید بستر حضور 

خانواده ها را در چنین نمایشگاه هایی فراهم سازیم.
معاون استاندار قم همچنین خاطرنشان کرد: سال گذشته در حوزه مبارزه با آسیب های 
اجتماعی نزدیک به 6 میلیارد تومان اعتبار برای استان قم جذب شد که این رقم در سال 

96، 900 میلیون تومان بود. 
هاشمی با بیان این که میزان این بودجه در سال جاری قطعی نشده است، خاطرنشان 

کرد: به طور حتم، بودجه امسال نیز در این زمینه افزایش خواهد یافت. 
  

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم :

نخستین شهرک شیلاتی ماهیان زینتی کشور 
در قم ساخته می شود 

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم از ساخت "شهرک شیلاتی ماهیان زینتی 
طغرود قم" به عنوان نخستین شهرک شیلاتی ماهیان زینتی کشور در قم خبر داد. 

 عباس پورمیدانی با اشاره به اهمیت اشتغال زایی در حوزه کشاورزی و نیاز استان قم برای 
مدیریت مصرف آب در همه حوزه ها اظهار داشت: ساخت شهرک های کشاورزی و تجمیع 
تولیدات حوزه کشاورزی همسو می تواند گام مهمی در مدیریت تولیدات کشاورزی و آب 

در استان باشد.
وی طراحی نخستین شهرک شیلاتی ماهیان زینتی در کشور را در استان قم برای تحقق 
اهداف سازمان برای حرکت به سمت کشاورزی مدرن و مدیریت شده دانست و افزود: 
"شهرک شیلاتی ماهیان زینتی طغرود قم" به عنوان  نخستین شهرک شیلاتی ماهیان 
زینتی باهدف تجمیع تولیدکنندگان ماهیان زینتی و مدیریت آب و منابع زیستی در 

مساحتی برابر 10 هکتار طراحی شده است.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم ساخت این شهرک شیلاتی را گام مهمی 
در برنامه های  اشتغال زایی استان دانست و خاطرنشان کرد: این شهرک برای بیش از 
700 نفر در کنار پرورش بیش از 100 گونه ماهی زینتی صادراتی اشتغال زایی کرده که 
در فاز دوم این پروژه استان قم به یکی از قطب های تولیدکننده ماهیان زینتی  کشور 

تبدیل می شود.
وی از ارائه تسهیلاتی بانکی کم بهره برای متقاضیان پرورش ماهیان زینتی نیز خبر داد و 
تأکید کرد: تسهیلات بانکی از محل اعتبارات استانی در نظر گرفته شده که با توجه به میزان 

پیشرفت کار ارائه می شود.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم ادامه داد: در طراحی این شهرک تولید ماهیان 
زینتی آب شور و آب شیرین و یک واحد ماهیان وارداتی و یک واحد گیاهان  آبزی طراحی 

و در نظر گرفته شده است.
وی آغاز عملیات عمرانی این پروژه را هفته جهاد در سال جاری اعلام و تأکید کرد: با 
توجه به برنامه ریزی های انجام شده "شهرک شیلاتی ماهیان زینتی طغرود قم" که در بخش 

جعفریه واقع شده تا پایان سال 98 به بهره برداری خواهد رسید.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :

جدیدترین دستاوردهای موسسه های قم در 
نمایشگاه قرآن ارائه می شود 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: جدیدترین دستاوردهای موسسه 
های قرآنی در هفتمین نمایشگاه قرآن و عترت و رسانه های دیجیتال استان در زمینه های 
مختلفی همچون نرم افزارهای قرآنی و کتاب هایی درخصوص آموزش و علوم قرآنی برای 

سنین مختلف ارائه می شود. 
سید موسی حسینی کاشانی، پنجشنبه شب در حاشیه گشایش هفتمین نمایشگاه قرآن 
و عترت و رسانه  های دیجیتال استان قم در گفت و گو با خبرنگاران اظهار کرد: اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی قم به مناسبت ماه مبارک رمضان، برنامه های گوناگونی در زمینه 

قرآن کریم دارد که یکی از آنان برگزاری نمایشگاه مذکور است. 
جدیدترین  نمایشگاه  این  در  استان  قرآنی  فعال  موسسه   10 از  بیش  گفت:  وی 
دستاوردهای خود را به مخاطبان عرضه کرده اند و مراجعان می توانند از نزدیک با فعالیت 

های آنان آشنا شوند و با مسئولان این موسسه ها به گفت و گو بپردازند. 
وی ادامه داد: 10 غرفه رسانه های دیجیتال نیز در ارتباط با مفاهیم و علوم قرآنی در این 
نمایشگاه برپا شده است و همچنین برنامه های جنبی مانند برگزاری مسابقات قرآنی و 
فرهنگی اجرا می شود.  حسینی کاشانی با اشاره به این که سال گذشته از طرح تعویض 
قرآن های فرسوده با قرآن های نو استقبال فراوانی صورت گرفت، گفت: با وجود مشکل 
کاغذ، این طرح در نمایشگاه امسال نیز اجرا می شود و مردم می توانند برای تعویض قرآن 
های فرسوده به غرفه مربوط در این نمایشگاه مراجعه کنند.  وی گفت: در بخش انتشارات و 
کتاب های قرآنی، علاوه بر استفاده از ظرفیت واحدهای داخل مجتمع ناشران، غرفه هایی 
نیز قرآن کریم و کتاب های دینی و مذهبی را به مخاطبان عرضه می کنند.  وی همچنین به 
برگزاری بیست و هفتمین نمایشگاه بین المللی قرآن کریم با شعار »قرآن، معنای زندگی« 
تا چهارم خردادماه سال جاری در مصلای امام خمینی تهران اشاره و اعلام کرد: در این 
نمایشگاه نیز نزدیک به 30 موسسه قرآنی استان قم در زمینه های مختلف حضور فعال 
دارند.  حسینی کاشانی در بخش دیگر سخنان خود، از برگزاری دومین دوره جشنواره 
مطبوعات استان با همکاری خانه مطبوعات قم خبر داد و گفت: برگزاری دومین دوره آن 

قطعی می باشد و اعتبار آن تامین شده است و زمان آن در آینده اعلام خواهد شد. 
هفتمین نمایشگاه قرآن و عترت و رسانه  های دیجیتال استان قم تا دوم خردادماه امسال، 
هر شب از ساعت 21:30 تا ١:٣٠ بامداد در مجتمع ناشران واقع در خیابان معلم برای 
بازدید عموم دائر است. در حال حاضر ١٠٣ موسسه قرآنی در استان قم فعالیت می کنند 

که بسیاری از این موسسه ها دارای فعالیت ملی و بین المللی هستند. 
 

رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم  اعلام کرد

برخورد قانونی با روزه خواری در انظار عمومی
رئیس پلیس امنیت عمومی فرماندهی انتظامی استان قم روزه خواری در انظار عمومی 
را از نظر شرعی حرام و مصداق جرم مشهود و قابل تعقیب دانست و از برخورد قانونی پلیس 

با روزه خواران در استان خبر داد. 
 سرهنگ پیام کاویانی ضمن آرزوی قبولی طاعات و عبادات مردم فهیم و متدین استان 
قم، اظهار داشت: روزه خواری در ملاء عام از نظر شرعی حرام و مصداق جرم مشهود و قابل 
تعقیب است و معذوراتی مانند بیماری و مسافرت مجوز روزه خواری در انظار عمومی نمی 
باشد، بنابراین پلیس با روزه خواران برخورد قانونی خواهد کرد. سرهنگ کاویانی خطاب 
به متصدیان هتل ها، رستوران های بین راهی، میهمان پذیر ها، پایانه ها ،ادامه داد: این 
اماکن صرفاً برای مسافران خود می توانند با اخذ مجوز از مراجع ذیربط با رعایت شئونات 
اسلامی و پوشش فضای مربوطه فعالیت کنند و ارائه خدمات توسط سایر مراکز پذیرایی 
از اذان صبح تا اذان مغرب ممنوع بوده و در صورت مشاهده برابر مقررات با متخلفان 
برخورد خواهد شد . رئیس پلیس امنیت عمومی فرماندهی انتظامی استان اضافه کرد: 
پلیس از رانندگان وسایل نقلیه عمومی و خصوصی انتظار دارد از تظاهر به روزه خواری، 
استعمال دخانیات و ایجاد آلودگی صوتی پرهیز کنند و با توجه به این که در ماه رمضان 
فضای کشور آکنده از عطر بندگی و معنویت است شهروندان در رعایت عفاف و حجاب ، 
مهربانی و کمک به مستضعفان و دیگر وظایف انسانی اهتمام کنند . سرهنگ کاویانی در 
پایان تصریح کرد:  فرماندهی انتظامی استان  قم تمام تلاش خود را برای ایجاد تسهیل در 
امر ترافیک و عبور و مرور و سالم سازی فضای عمومی به کار خواهند بست.  رئیس پلیس 
امنیت عمومی فرماندهی انتظامی استان از مردم خواست تا ضمن همکاری و همیاری در 

صورت مشاهده موارد خلاف ، از طریق تلفن 110 پلیس را در اجرای قانون یاری دهند.
 

رییس اداره راهداری و حمل ونقل جاده ای شهرستان قم خبرداد 

اجرای طرح کنترل و نظارت برفعالیت ناوگان 
حمل مسافر 

رییس اداره راهداری و حمل ونقل جاده ای شهرستان قم  گفت: طی سالجاری و 
درراستای افزایش ضریب ایمنی سفر و ارائه خدمات به مسافران افزون بر سی شرکت و دفتر 
فروش بلیط وهمچنین  25 دستگاه انواع ناوگان عمومی ) جاده ای ( حمل مسافر درقم ، 

مورد بازدید و کنترل قرار گرفته اند .
اکبر نوروزپور افزود : از آغاز سالجاری تاکنون ، طرح کنترل و نظارت مستمر بر فعالیتهای 

سی شرکت و دفتر فروش بلیط ) ناوگان عمومی حمل مسافر ( درفم اجرا شده است . 
اکبر نوروزپور درخصوص دیگر اقدامات نظارتی – کنترلی اداره متبوع برفعالیتهای ناوگان 
عمومی حمل مسافر اظهار داشت :  درهمین راستا مدارک و ملزومات فنی 25 دستگاه 
انواع خودرو های ناوگان عمومی حمل مسافر نیز مورد بازدید و کنترل قرار گرفته اند .  وی 
این بازدیدها را دوره ای و غیر منتظره دانست و عنوان کرد : طی این بازدیدها که بدون 
هماهنگی قبلی انجام میشود ، از شرکتهای حمل مسافرمدارک و مستندات مدیران فنی 
درخواست و نسبت به بازبینی آنها اقدام میگردد .  نوروزپور ادامه داد : همچنین طی  بازدید 
از شرکتهای حمل مسافر ، الزام به نصب اپلی کیشن صدور کد رهگیری آنلاین مورد توجه 
قرار می گیرد .  رییس اداره راهداری و حمل ونقل جاده ای شهرستان قم درخصوص 
بازدیدهای صورت گرفته از دفاتر فروش بلیط نیز اظهار داشت : طی فرایند بازدید از دفاتر 
فروش بلیط که در معیت عوامل محترم پلیس اداره اماکن صورت میگیرد ، نحوه صدور 
بلیط که باید به طور آنلاین باشد مورد کنترل واقع میگردد .  وی ادامه داد : ازدیگر اقدامات 

نظارتی بر دفاتر فروش بلیط ، کنترل و بازبینی پروانه فعالیت آنها می باشد . 
نوروزپور با عنوان این موضوع که هدف از تمامی اقدامات کنترلی – نظارتی برفعالیت 
ناوگان عمومی حمل مسافر ، افزایش ضریب ایمنی سفرها و ارائه خدمات مطلوب و 
حداکثری به زائران ومسافرا ن کرامی می باشد ، عنوان کرد : طی فرایند بازدید از ناوگان 
عمومی حمل مسافر نیز ، ملزومات فنی خودرو شامل ) کپسول اطفا حریق ، چکش ایمنی 
، کمربند ایمنی ، آج لاستیکها ، سیستم های سرمایشی – گرمایشی خودرو ، وضعیت 

صندلی ها ، دستگاه آب سردکن و ....( مورد بازبینی و کنترل دقیق قرار میگیرند .  
 

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم :

نباید از این ظرفیت مردمی غافل شویم 
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم گفت: امنیت پایدار نیازمند ایجاد تعهد 

اجتماعی و مشارکت و تعامل سازنده همه دستگاه های اجرایی است. 
سرهنگ  مهرداد حاجی زاده  در جلسه کارگروه تخصصی پیشگیری از آسیب های 
اجتماعی محلات استان، اظهار داشت: ویژگی های خاص شهر مقدس قم در برقراری 

نظم و امنیت نیاز به همکاری همه جانبه دستگاه های دولتی دارد.
وی افزود: استان قم دارای ویژگی های منحصر به فرد می باشد که تامین شرایط  نظم و 
امنیت آن را با شرایط خاصی روبرو کرده است. معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان 
اضافه کرد: ایجاد امنیت در استان قم نیازمند کار جهادی و تلاش شبانه روزی است که 
مستلزم همدلی و هم افزایی همه متولیان برقراری نظم و امنیت در این شهر مقدس است و 

تلاش ما نیز بر این است که نظم و امنیت را روز به روز افزایش دهیم.
تعهد  ایجاد  و  اجتماعی است  تولید  امنیت یک  بیان داشت:  زاده  سرهنگ حاجی 
اجتماعی، برقراری اعتماد، مدیریت عمومی و مشارکت همه دستگاه ها در سطح جامعه 
بسیار حائز اهمیت است و با همکاری و تعامل سازنده تمام دستگاه ها می توانیم شاهد 

برقراری امنیت پایدار در این شهر مقدس باشیم.
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان ابراز داشت: شورای معتمد پلیس در محلات 
بازوان قدرتمند نیروی انتظامی در برقراری نظم و امنیت هستند بنابراین ما نباید از این 
ظرفیت مردمی غافل شویم چرا که شورای معتمد پلیس در محلات می تواند کمک شایانی 

در تامین حفظ نظم و امنیت برای پلیس داشته باشند.  
 

فرمانده انتظامی استان  خبرداد

کشف بیش از 50 کیلوگرم تریاک در قم
فرمانده انتظامی استان با اشاره به کشف بیش از 50 کیلوگرم تریاک در قم، از دستگیری 

3 متهم در این رابطه خبر داد. 
 سردار عبدالرضا آقاخانی اظهارداشت: در پی تمرکز اقدامات پلیس مبارزه با مواد مخدر 
فرماندهی انتظامی استان قم بر روی عناصر اصلی تهیه و توزیع مواد مخدر مشخص شد 
فردی قصد دارد مقدار قابل توجهی تریاک را با یک دستگاه سواری "پژو پارس" از یکی 
از استان های جنوبی به مقصد تهران منتقل و از استان قم عبور کند، بنابراین پیگیری 
موضوع در دستور کار مأموران این پلیس قرار گرفت. فرمانده انتظامی استان قم افزود: 
در ادامه ضمن هماهنگی با مقام قضائی استان تیم عملیاتی پلیس مبارزه با مواد مخدر 
استان به یکی از محورهای مواصلاتی اعزام و تلاش برای شناسایی خودرو مذکور آغاز که 
سرانجام شناسایی، توقیف و 3 نفر متهم در این خصوص نیز دستگیر شدند. سردار آقاخانی 
خاطرنشان کرد: طی بازرسی از خودروی موصوف، 50 کیلو و 450 گرم مواد افیونی از نوع 
تریاک در قالب 112 بسته با اوزان مختلف کشف و متهمان به همراه پرونده متشکله برای 

انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

خانواده، سرپناهی برای لبخندها و نیازها  است

خانواده سالم سنگ بنای جامعه پویا 
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یکی از مهمترین نکاتی که به خصوص امسال و در پخش سریال های ویژه ماه مبارک 
رمضان از یاد رفته، مناسبتی بودن و مخصوص این ماه تهیه و ساخته شدن آنان است؛ 

مساله ای که بتدریج به یک نوستالژی تبدیل می شوند.
به گزارش گروه تحلیل، تفسیر و پژوهش های خبری ایرنا، یکی از خاطره انگیزترین 
نکاتی که برای بسیاری از مردم در یادآوری رمضان های سال های گذشته ملموس و 
قابل ذکر است، قطعا تصاویر، آواها و نواها، فیلم ها و سریال هایی است که در تار و پود 
حافظه دیداری و شنیداری آنان و به واسطه ماه رمضان حک شده اند. دلیل این مساله 
هم البته همین نکته است که صدا و تصویر باعث ماندگاری طولانی تر حال و هوای 

لحظه ای می شود. 
در طی سال های گذشته سریال های مختلفی از شبکه های مختلف صدا و سیما 
پخش شده اند که هنوز هم در خاطره و ذهن مردم نقش ماندگاری دارند. سریال هایی 
چون »روز حسرت« از شبکه اول سیما، »او یک فرشته بود« از شبکه دو سیما و »خانه 
به دوش« از شبکه سه سیما نمونه ای از سریال هایی هستند که علاوه بر برخورداری 
از مخاطبانی میلیونی همچنان هم از داستان و فیلمنامه آنان به عنوان نمونه داستان 
هایی موفق یاد می شود؛ و از آن مهمتر این که این دست سریال ها به رغم گذشت زمان 
همچنان از شبکه هایی چون آی فیلم و تماشا پخش می شوند و هنوز هم بینندگان 

خود را دارند. 
نکته مهم و قابل ذکر این سریال ها البته همان همراهی حال و هوای آنان با ماه رمضان 
و روزه داری بازیگران سریال است که در همراهی مخاطب نقش عمده ای را ایفا کرده 
اند. نکته ای که به نظر می رسد در سال های اخیر و به ویژه در ماه رمضان سال جاری به 

دست فراموشی سپرده شده است. 
یعنی به نظر می رسد روالی که در سال های گذشته مبنی بر سفارش شبکه های 
مختلف به کارگردانان برای ساخت مجموعه ای 30 قسمتی مختص و ویژه ماه رمضان 
در نظر گرفته می شده، امسال در تهیه و ساخت تولیدات تلویزیونی در نظر گرفته نشده 

است. مساله که شاید باید در باب آن بیشتر تامل و بحث کرد. 
*جشن رمضان جای اندوه نیست

»مهران رسام« تهیه کننده سینما و تلویزیون ایران که از جمله مهم ترین آثارش می توان 
به فعالیت در سریال های روز حسرت، گمگشته و مرز خوشبختی اشاره کرد، ضمن 
اشاره به دو سریال ماه رمضان که امسال آنها را دیده و دنبال کرده است، به پژوهشگر ایرنا 
گفت: من سریال های ساخته شده در شبکه یک و سه را دنبال می کنم و به نظرم این 
دو مجموعه از لحاظ کیفیت کارهای خوبی به نظر می رسند؛ شاید زود باشد که در باب 
سریال های ماه رمضان امسال قضاوت کرد اما سریال مناسب ماه رمضان، سریالی است 
که مناسبتی و ویژه این ماه ساخته شود؛ در صورتی که نگاهی به سریال های امسال 

نشان می دهد که آنها مناسبتی ساخته نشده اند. 
وی افزود: خیلی فرق می کند که کارهای این ایام مناسبتی باشند یا نباشند. ما در 
سال های گذشته و در ایام ماه مبارک رمضان کارهایی مناسبتی و ویژه این ماه را پخش 
می کردیم، یعنی سفارش این کارها مشخصا برای این ایام داده می شد. و این کارهای 
مشخصا یا شیرین و خنده دار بودند و یا به لحاظ محتوایی ربطی به ماه رمضان داشتند. 
مثلا سریال »روز حسرت« که سال ها قبل برای ماه رمضان ساخته شده بود و الان از 
شبکه آی فیلم پخش می شود یا سریال هایی چون گمگشته، بزنگاه و امثالهم که از 
اکنون شبکه تماشا پخش می شوند. اینها سریال هایی مناسبتی بودند و دلیل اقبال و 

دوامشان هم همین موضوع بود. 
»اما سریال های امسال برغم کیفیت و زحمتی که برایشان کشیده شده است، این 

خصیصه را ندارند و بهتر بود که آنها در ایام دیگری از سال پخش می شدند«. 
این تهیه کننده و مدیر تولید مجموعه هایی تلویزیونی چون »سیب خنده« و »خانه 
سبز« در پاسخ به این سوال که آیا لازم است که سریال های ماه هایی چون رمضان 
حتما مختص همین ماه باشند، تصریح کرد:حتما باید سریال های ماه مبارک رمضان 
مناسبتی باشند. ما از یک سالی ما شروع کردیم به ویژه ساختن و مهمتر از آن این که 
تولیدات این ماه را با عنوان »جشن رمضان« ساختیم. یعنی این ماه ماهی است که 
باید آن را جشن گرفت. در نتیجه سریال را باید متناسب این حال و هوا و این »جشن« 
ساخت. در صورتی که کارهایی که امسال پخش می شوند هیچ کدام کار شیرینی 

نیستند و همه آنها تلخ هستند. در نتیجه اینها از نظر من مناسب نیستند. 
رسام در پاسخ به این سوال که بر این اساس و به نظر وی آیا کارهای مختص ماه رمضان 
باید کارهایی شاد باشند، خاطرنشان کرد: من نمی گویم باید حتما شاد باشند ولی 
سریال های ماه رمضان حتی اگر قرار نیست شاد باشند، باید شیرین باشند و فضای 
تلخی نداشته باشند چرا که این یک ماه، ماه جشن و شادی است و به نظرم ساختن 
مجموعه هایی که حال و هوای غم و اندوه نداشته باشند، قطعا در این ایام بهتر جواب 

می دهند.
*برنامه خوب برنامه ای پرمخاطب است

این تهیه کننده در انتها و در پاسخ به این سوال که چرا ما در تولیدات تلویزیونی به 
سمت نوعی از الگوبرداری و تقلید از غرب رفته ایم بیان داشت: به نظرم صرف تقلید 
کردن اگر شکل خوبی از آن اجرا شود، کار بدی نیست چون اجرای آن مهم است. امروز 
همه جای دنیا کارهای خوب و پرمخاطب را از یکدیگر تقلید می کنند و فقط کشور ما 
نیست که برنامه ای چون »عصر جدید دارد«؛ امروز تمام کشورهای دنیا و کسانی که 
برنامه سازی می کنند یک مدلی از این دست برنامه های استعدادیابی را ساخته اند. در 
نتیجه اگر کیفیت برجسته باشد و این گونه برنامه ها خوب ساخته شوند، هیچ اشکالی 

بر آنها وارد نیست. 
رسام در توضیح مفهوم »خوب ساخته شدن« تصریح کرد: بعضی ها صرفا تقلید می 
کنند و خروجی مثبتی را نمی توانند به مخاطب عرضه کنند؛ در نتیجه برنامه نمی تواند 
بیننده را خوب جذب کند. ولی وقتی گروهی می آید و کاری را مطابق استانداردها می 
سازد، خروجی قطعا مناسبی خواهد داشت. چنانچه از نظر من برنامه »عصر جدید« 
یکی از کارهای موفق و پربیننده تلویزیون بوده است و این نشان می دهد که این برنامه 

خوب بوده که به دل مردم نشسته است. 

سریال های ویژه ماه مبارک رمضان دیگر رنگ مناسبتی ندارند

سریال هایی که نوستالژی شدند
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بازار متشکل، ابزار مهار سرکشی ارز را تجمیع می کند

راهکاری که قرار است نرخ دلار را بشکند

بازار متشکل ارزی تصمیمی درست و منطبق بر اصول اقتصاد است اما نتیجه آن 
به نحوه اجرای این سیاست و اینکه مدیران اقتصادی تا چه حد قدرت اجرایی داشته 

باشند، بستگی دارد.
در طول بیش از یک سال گذشته راهکارهای دولت برای تعادل بخشی و ایجاد ثبات 
ماندگار در بازار ارز جواب نداد و با هر تحرک جزیی در اقتصاد و سیاست خارجی شاهد 

جهش قیمت ها در بازار ارز بودیم که به سرعت به سایر بازارها هم سرایت می کرد. 
جدیدترین راهکار عملی دولت و بانک مرکزی برای کنترل و ساماندهی بازار ارز، راه 
اندازی »بازار متشکل ارزی« است. البته طرح بازار متشکل ارزی جدید نیست و در سال 
های گذشته هم در مقاطعی که با بحران ارزی مواجه بودیم این طرح برای ساماندهی 

بازار پیشنهاد شد اما به دلایل متعددی به اجرا نرسید. 
اما این بار طبق گفته رییس کل بانک مرکزی، بازار متشکل ارزی از شنبه هفته آینده 
یعنی بیست و هشتم اردیبهشت ماه شروع به کار می کند. هدف دولت و به طور ویژه 
بانک مرکزی و وزارت اقتصاد این است که بتوان با ایجاد بازار متشکل ارزی، نرخ های 
متعدد ارز را که از کانال های غیررسمی و از سوی سوداگران تعیین می شود، حذف و 

نرخ جدید بازار متشکل را به عنوان مبنا در بازار جایگزین آن کرد. 
شورای پول و اعتبار دی ماه سال گذشته با راه اندازی بازار متشکل ارزی موافقت کرد و 
به این ترتیب اولین جلسه هیات مدیره آن اواخر فروردین ماه امسال با حضور نمایندگان 
کانون صرافان، کانون بانک های دولتی، کانون بانک های خصوصی و فرابورس برگزار 

شد. 
هر چند در آستانه آغاز به کار این بازار هنوز ابهاماتی از نحوه کارکرد و ساز و کار آن 
وجود دارد اما طبق آنچه اعلام شده قرار براین است که این بازار با مشارکت بانک ها و 
صرافی  های مجاز و تحت نظارت و بازارگردانی بانک مرکزی با تمرکز بر معاملات نقدی 

راه  اندازی شود. 
به عبارت ساده تر هدف دولت این است که این بازار را به مرجعی برای تعیین مبنای 
نرخ ارز تبدیل کند. صادرکنندگان هم که از جمله دارندگان منابع ارزی در کشور محسوب 
می شوند می توانند در چارچوب مقررات، ارز موجود خود را در این بازار عرضه کنند. هر 
چند که این بازار شبیه به بورس نیست اما معاملات به صورت برخط انجام می شود تا در 

یک بستر کاملا شفاف نرخ ارز کشف شود. 
در حالی که هدف دولت از راه اندازی این بازار مهار سوداگری در بازار و ساماندهی 
آن است اما بسیاری از کارشناسان نگران دخالت مستقیم دولت در بازار ارز هستند و 
معتقدند بانک مرکزی باید در این بازار نقش حاکمیتی داشته باشد و نه تصدی گری اما 

به هر حال واقعیت این است که اصلی ترین بازیگر این بازار بانک مرکزی است. 
*کاهش سهم دلالان در بازار با راه اندازی بازار متشکل ارزی 

»مجیدرضا حریری« کارشناس و فعال اقتصادی در گفت وگو با پژوهشگر ایرنا درباره 
چگونگی کارکرد بازار متشکل ارزی و تاثیر آن در تعادل بخشی به بازار گفت: بازار متشکل 
ارزی در واقع یک صرافی بزرگی است که بانک مرکزی آن را طراحی کرده و تاسیس می 
کند. باید این واقعیت را بپذیریم در ایران بازار معنا ندارد چرا که انحصار در اقتصاد ایران 

وجود دارد و این غیر قابل انکار است. 
وی ادامه داد: بانک مرکزی به عنوان مرجعی که هم درآمدهای نفتی و هم بخش 
عظیمی از درآمدهای غیرنفتی کشورمان را در اختیار دارد از نوعی انحصار در این حوزه 
بهره مند است. به معنای دیگر حدود 80 درصد ارزی که در کشور استحصال می شود، 
حاصل صادرات نفتی و غیرنفتی است که به صورت مستقیم و غیر مستقیم در اختیار 
دولت و بانک مرکزی قرار می گیرد. بنابراین در شرایطی که عرضه کننده انحصاری وجود 

داشته باشد مباحثی مانند بازار و کشف قیمت موضوعیت ندارد و واقعی نیست. 
حریری با اشاره به تغییر سیاست بانک مرکزی در کنترل بازار ارز گفت: در سال های 
گذشته بانک مرکزی از سوی برخی از صراف ها که از صرافان معتمد محسوب می شدند 
ارز را به بازار تزریق یا از بازار جمع آوری می کرد. اما طی این سال ها به تناوب شاهد آن 
بودیم که برخی صرافان معتمد، مابه التفاوت ارز و رانتی را که به آنها داده می شد به نفع 
تنظیم بازار استفاده نمی کنند و به معنای دقیق تر این صرافان از اعتماد بانک مرکزی 

سوء استفاده می کردند. 
وی تاکید کرد: معتقدم اگر قرار است بانک مرکزی در بازار دخالت مستقیم داشته باشد 
و در زمان های نیاز، ارز در بازار تزریق یا جمع آوری و قیمت را از این طریق کنترل کند، 
سیاست و راهکار درست و کارآمد این است که نسبت به ایجاد یک صرافی بزرگ اقدام 

کند که تشکیل بازار متشکل ارزی هم در راستای همین اقدام است. 
حریری با بیان اینکه هیات مدیره شرکت مشخص شده اند و تحت نظر بانک مرکزی 
هستند و از این پس شیر جریان بازار ارز در دست بانک مرکزی خواهد بود تا شدت آن را 
کنترل کند، گفت: نفوذ دلالان ارزی قابل پیش بینی است اما قطعا سهم و قدرت مانور 

آنها کاهش و در مقابل قدرت مانور بانک مرکزی افزایش پیدا می کند. 
این فعال اقتصادی با بیان اینکه اساسا چیزی به نام کشف قیمت ارز وجود ندارد، ادامه 
داد: در واقع با این ساز و کار بانک مرکزی تعیین کننده قیمت ارز در بازار خواهد شد. بازار 
هم مجبور است نرخ را بپذیرد. البته تمام این موضوعات بستگی به میزان ذخایر ارز بانک 

مرکزی دارد، اینکه بانک مرکزی با چه ارزی می خواهد بازار را کنترل کند. 
وی تاکید کرد: تقاضاهایی برای سفته بازی در بخش ارز در بازار وجود دارد اعم از تقاضا 
برای خروج سرمایه و تامین ارز برای واردات کالاهای قاچاق که شدت این تقاضاها در 
بازار بالا است و عرضه کننده ارز هم مانند سال های گذشته ارز کافی ندارد به همین 
دلیل هم بانک مرکزی از راهکارهای قدیمی خود دست کشیده و به دنبال راه اندازی 

بازار متشکل ارزی است.
*بازار متشکل ارزی قیمت دلار را می شکند 

هر چند که برای بازار متشکل ارزی ماموریت های متعددی تعریف شده است اما آنچه 
در اولویت قرار دارد، تعادل بخشی به بازار و کوتاه کردن دست دلالان در نرخ گذاری ارز 
است. در حال حاضر اجرای درست اهداف بازار متشکل ارزی به دو عامل بستگی دارد 
اول اینکه بانک مرکزی تا چه حد بتواند دست صرافی های خرد را در تعیین قیمت ها 
ببندد و عامل دوم اینکه تا چه میزان از ذخایر ارزی خود را صرف اجرای این طرح کند. 
به طور قطع این دو عامل می تواند در اجرای سیاست های بانک مرکزی نقش تعیین 

کننده داشته باشند. 
کارشناسان بر این باورند که این سیاست برای سامان بخشی به حواله های خرد و حواله 
هایی است که منشا قانونی برای واردات ندارند. به طور کلی بازار متشکل ارزی می تواند 
به بازار حواله هایی که منجر به خروج سرمایه می شوند یا هزینه های ارزی مسافری و 
دانشجویی و ... ، سامان دهد البته علت عمده نوسانات قیمت ارز هم به همین بخش ها 
برمی گردد زیرا قیمت هایی که بازار اسکناس با حجم بسیار کم از تقاضای بازار را شامل 

می شود، در بازار حواله بسیار اثرگذار است. 
حال باز به این سوال مهم باز می گردیم که آیا بازار متشکل ارزی می تواند قیمت ارز در 
بازار را کاهش دهد؟ برخی از کارشناسان در پاسخ به این سوال می گویند، این سیاست- 
راه اندازی بازار متشکل ارزی- از لحاظ تئوری کاملا درست و منطبق بر اصول اقتصاد 
است اما موضوع نحوه اجرای این سیاست است و اینکه مدیران اقتصادی تا چه حد 
قدرت اجرایی داشته باشند . به طور قطع راه اندازی بازار متشکل ارزی در ابتدا از نظر 
روانی بر قیمت ها اثر گذار خواهد بود و باعث بروز سکته ای در بازار می شود و احتمالا 
قیمت ها کاهش پیدا می کند اما اثرگذاری این سیاست در کنترل قیمت ها را باید پس 

از گذشت چند از آغاز به کار بازار ارزیابی کرد.

دبیر انجمن کارخانجات نان صنعتی مطرح کرد

رانت آرد دولتی همچنان باقی است
دبیر انجمن صنفی کارفرمایان کارخانجات نان صنعتی ماشینی ایران با اشاره به عرضه 
آرد دولتی به قیمت های متفاوت به بخش های مختلف تولید نان گفت که رانت ایجاد 

شده به دلیل این تفاوت قیمت، دغدغه کل صنعت نان کشور است.
علیرضا مروت پور با بیان اینکه تفاوت قیمت آرد باعث ایجاد رانت می شود، اظهار کرد: 
با توجه به اینکه دولت نتوانسته برای اقشار آسیب پذیر کشور فکری کند که نان ارزان 

قیمت دریافت کنند، همیشه تفاوت قیمت آرد حفظ شده است.
وی با اشاره به عرضه آرد دولتی به قیمت های متفاوت به بخش های مختلف نان تولید 
شده به روش سنتی و صنعتی، اظهار کرد: در این میان سودجویانی هستند که سهمیه 
آرد خود را با قیمت کم تر از قیمت بازار آزاد عرضه می کنند. بنابراین عده ای آرد مورد نیاز 

خود را با قیمت ارزان تر تهیه می کنند و عده دیگری نیز دغدغه تولید را کنار می گذارند.
دبیر انجمن صنفی کارفرمایان کارخانجات نان صنعتی ماشین ایران با بیان اینکه خط 
شروع های متفاوت برای یک مسابقه باعث ایجاد رانت و فساد می شود، تصریح کرد: برای 
تعیین قیمت نان دولت ها باید به فکر قشر آسیب پذیر باشند؛ چرا باید افرادی در مناطق 
محروم نان را به همان قیمتی بخرند که خانواده هایی در بهترین مناطق تهران نان را با 

همان نرخ تهیه می کنند؟!
به گزارش ایسنا، اسفند ماه سال گذشته نمایندگان مجلس شورای اسلامی یارانه آرد 
صنعت را حذف کرده و منابع حاصل از آن را به خرید تضمینی گندم اختصاص دادند. اما 
بخش های دیگر تولید نان از جمله تولیدکنندگان نان با روش صنعتی هنوز یارانه دریافت 

می کنند.

اقتصاد    ی

از مؤسسه خیریه ای که 12 سال پیش تسهیلات گرفته و نامش 
در فهرست دریافت کنندگان ارز 4200 تومانی بانک مرکزی آمده 
تا وارد کننده ای که می گوید ارز ارزان را برای داروی دام و طیور 
خواسته، نه خوراک حیوانات خانگی؛ این ها مواردی اند که در 
فهرست دریافت کنندگان ارز دولتی می بینیم و احتمالًا در آینده 

شاهد تکذیب و تأیید های بیشتری در این رابطه باشیم.
از  فهرستی  گذشته،  سال  ماه  تیر  از  مرکزی  بانک 
دریافت کنندگان ارز با نرخ دولتی یا همان دلار 4200 تومانی و 
همچنین ارز نیمایی را منتشر می کند. آخرین به روزرسانی این 
فهرست، یکشنبه هفته گذشته منتشر شده است. فهرستی که 
پرداخت های فرودین 1397 تا 11 اردیبهشت امسال را پوشش 

می دهد.
پرداخت ارز 4200 تومانی با وجود انتقادات برخی کارشناسان 
اقتصادی، امسال نیز ادامه پیدا کرده و قرار است در مجموع، 14 
میلیارد دلار ارز با نرخ 4200 تومان به واردات کالا های ضروری 
تخصیص داده شود. فهرست منتشر شده توسط بانک مرکزی، 
و  نکرده  تفکیک  گذشته  سال  از  را  جاری  سال  پرداخت  های 
نمی توان به راحتی مشخص کرد تا این لحظه چه بخشی از 14 

میلیارد دلار، تخصیص پیدا کرده است.
این فهرست از جهاتی دیگر هم قابل بررسی است. در هشت 
دوره انتشار عمومی فهرست دریافت کنندگان ارز 4200 تومانی، 
این اولین باری است که فایل اکسل این فهرست منتشر می شود 
و در نتیجه، امکان بررسی موارد تخصیص داده شده آسان تر 
شده است. اما با توجه به اینکه معادل یورویی یا حتی دلاری 
و  داد  ارائه  دقیقی  ارزیابی  نمی توان  نشده،  ذکر  تخصیص ها 

همچنان می تواند شفاف تر شود.
نیز  دیگر  ارز   13 تومان،   4200 دلار   پایه  بر  مدت  این  در 
تخصیص داده شده؛ از لیر کویت و عمان گرفته تا یورو. بیشترین 
ثبت سفارش ها با استفاده از یورو تأمین مالی شده که شامل 
43.51 درصد پرداخت ها یعنی 64 هزار و 805 مورد است. پس 
از یورو، یوان چین و روپیه هند به ترتیب 29.76 و 11.15 درصد 

از کل پرداخت ها را دارند.
*دست هایی که در جیب دولت است

دریافت کنندگان ارز 4200 تومانی، در دو گروه افراد حقیقی 
و حقوقی قرار دارند که با کد ملی یا شناسه ملی از هم تفکیک 
شده اند. البته بانک مرکزی همان طور که پیش از این اعلام کرده 

بود، وظیفه تخصیص و تأمین ارز را به عهده دارد که این وظیفه 
را بر اساس ثبت سفارش و اولویت های اعلامی وزارت صمت، 

انجام می دهد.
فهرست،  این  روزرسانی  به  بار  هر  با  که  اولویت بندی هایی 
با  مختلف،  رسانه های  بار  هر  و  می شوند  مواجه  انتقاداتی  با 
بررسی زمینه فعالیت افراد، شرکت ها و مؤسسات درج  شده در 
این فهرست، نسبت به تخصیص بهینه ارز دولتی تردید هایی را 

مطرح می کنند.
به عنوان مثال، خبرگزاری تسنیم از چهار شرکت هواپیمایی 
خارجی نام برده که ارز 4200 تومانی دریافت کرده اند و پایگاه 
که  کرده  معرفی  را  شرکتی  جماران،  خبری  و  اطلاع رسانی 
برای واردات خوراک سگ و گربه، ارز دولتی گرفته است. البته 
به بخش  را  ارز  این  این شرکت در اطلاعیه ای اعلام کرده که 

دیگری از فعالیت های خود یعنی واردات دارو های دام و طیور 
تخصیص داده است. البته بانک مرکزی همواره تاکید کرده که 
صرفا تخصیص دهنده ارز است، نه مرجع تشخیص استحقاق 
گیرندگان آن. با این حال با انتشار فهرست گیرندگان ارز، زمینه 

بررسی این موضوع مهم را ایجاد کرده است.
*مورد عجیب یک خیریه

مورد دیگری که در فهرست دریافت کنندگان ارز 4200 تومانی 
قرار داشت، مربوط به مؤسسه خیریه مکتب امیرالمؤمنین)ع( 
بود که به ارسال نامه به بانک مرکزی و انتشار بیانیه رسید و بانک 
مرکزی هم نسبت به آن واکنش نشان داد. مؤسسه در بیانیه 
خود گفته بود 10 سال است که کارت بازرگانی ندارد و نمی تواند 
کرد  اعلام  هم  مرکزی  بانک  بگیرد.  ارز  که  باشد  واردکننده 
ردیف های مربوط به این مؤسسه در فهرست دریافت کنندگان ارز 

4200 تومانی، مربوط به بازپرداخت تسهیلات دریافتی مؤسسه 
از حساب ذخیره ارزی در دهه 1380 است.

این  از  پس  نیز  خیریه  این  مدیرعامل  موسوی،  میرسعید 
تأمین  برای  مؤسسه  که  گفته  ایرنا  خبرنگار  به  نامه نگاری ها 
هزینه های خود، در دهه 1380 وارد فعالیت تولیدی در زمینه 
شیشه های دارویی شده  و برای واردات برخی از تجهیزات، از 
حساب ذخیره ارزی تسهیلات گرفته  که پس از شوک ارزی دهه 
1390، بازپرداخت اقساط به دستور بانک مرکزی متوقف شد 
و احتمالًا نام مؤسسه به دلیل تسویه حساب این تسهیلات بین 

بانک عامل و بانک مرکزی، در این فهرست آمده است.
*شفاف سازی شفافیت

بررسی خبرنگار ایرناپلاس نشان می دهد احتمالًا بعد از این، باز 
هم شاهد این نامه نگاری ها خواهیم بود؛ چرا که در این فهرست 
نام شرکت هایی دیده می شود که به نظر می رسد زمینه فعالیتشان 
ارتباطی با کالا های اساسی ندارد. شرکت تولیدکننده شیرینی و 
شکلات، شرکت تولیدکننده نوشیدنی، شرکت طراحی وب سایت 
و ارائه دهنده پنل های ارسال پیام کوتاه، تولیدکننده لوازم ورزشی 
و نیز تولیدکننده مبلمان و حتی نمایندگی برند لباس خارجی، 
مشتی نمونه از خروار دریافت کنندگان ارز دولتی هستند که شاید 

هم نتوان به آن ها خرده گرفت.
از  تجمیعی  به صورت  را  تخصیص ها  مرکزی  بانک  فهرست 
فروردین 1397 یعنی همزمان با معرفی دلار 4200 تومانی، 
اضافه  را  جدید  موارد  به روزرسانی،  هر  در  و  می کند  منتشر 
می کند. در بازه زمانی فروردین 1397 تا تیر 1397، شرکت ها 
می توانستند نیاز های وارداتی خود را با ارز دولتی تأمین کنند و 
پس از آن بود که نرخ دولتی به واردات کالا های اساسی محدود 

شد.
مورد دیگر اینکه ممکن است برخی مواد اولیه شرکت های 
تولیدی در دسته کالا های اساسی قرار داشته و ثبت سفارش 
آن ها در نگاه اول بدون اشکال باشد. اما این موارد بعد از ورود به 
کشور، به عنوان کالای واسطه ای و برای تولید اقلام غیرضروری، 
مورد استفاده قرار می گیرند. شاید بهتر باشد برای شفاف سازی 
چنین مواردی، با همکاری گمرک تاریخ ثبت سفارش و نیز کد 
تعرفه کالا مشخص باشد یا حداقل اگر برای جلوگیری از تشدید 
تحریم ها به انتشار عمومی نمی رسد، در اختیار دستگاه های 

مرتبط قرار گیرد.

فهرست شفاف سازی که هنوز نیاز به شفافیت دارد!

دولت برای بستن دست دلالان بازار مسکن توجه ویژه ای 
را به تجارت و تبلیغات الکترونیک این حوزه معطوف داشته 
جامعه  در  دلالی  فرهنگ  رسوخ  این  حال،  این  با  است. 

اقتصادی است که باید با آن برخورد کرد.
کسب و کار اینترنتی در تمام دنیا مرسوم است و نه تنها بخش 
بلکه حتی داد و ستدهای کلان  از تجارت خرد  عمده ای 
هم از طریق فضای مجازی انجام می شود. در کشور ما هم 
تجارت الکترونیک و خرید و فروش اینترنتی با الگو برداری از 
کشورهای صاحب تجربه، راه اندازی شده و کسب و کار نوپایی 
محسوب می شود. جریان سازی اعتماد هم بین خریدار و 

فروشنده، عرضه و تقاضا شکل گرفته است. 
های  سایت  گیری  شکل  علت  ترین  مهم  که  حالی  در 
کاهش  و  واسطه  حذف  دنیا،  در  فروش  و  خرید  اینترنتی 
قیمت تمام شده کالا، خدمات و در نهایت معاملات است در 
کشورمان همین سایت های اینترنتی به محلی برای جولان 
دلالان تبدیل شده به طوری که با قیمت گذاری های صوری 
در این سایت ها، باعث ایجاد موج گرانی در برخی از بازارها به 

ویژه بازار مسکن و خودرو شدند. 
طبق گزارش های رسمی وزارت راه و شهرسازی، بازار مسکن 
در طول یک سال گذشته افزایش قیمت 104 درصدی داشته 
و در برخی از مناطق کلان شهر تهران افزایش قیمت ها فراتر 
از 100 درصد بوده است. در حالی که تورم در برخی از بازارها 
تخلیه شده اما افزایش قیمت در بازار مسکن ادامه دارد و از 
هیچ اصول اقتصادی و منطقی تبعیت نمی کند. کارشناسان 
مسکن معتقدند که بخشی از این افزایش قیمت به حضور 

دلالان در سایت های فروش اینترنتی برمی گردد . 
پس از خروج بازار مسکن از تعادل، عده ای با انتشار انبوه 
پربازدید  های  سایت  در  صوری  و  غیرواقعی  های  آگهی 
اینترنتی عامل افزایش قیمت مسکن شدند. برای بسیاری 
از این آگهی ها اساسا خانه ای برای عرضه و فروش وجود 
نداشت و با تماس متقاضیان گفته می شد ملک مورد نظر به 

فروش رفته است. 
همین ترفند دلالان باعث ادامه دار شدن افزایش قیمت ها 
در بازار مسکن شد تا اینکه دادستانی دستور به حذف قیمت 

از آگهی داد.
به اجرا رسید  این راهکار موقتی برای چند روز   هر چند 
اما برای حذف نهایی دلالان و واسطه گران از بازار مجازی 
اینترنتی به  مسکن، دولت با همراهی مدیران سایت های 
راهکارهایی رسیده که باید دید در اجرا می تواند مانع بروز 
آسیب های دلالی شود یا باز هم واسطه گران راهی برای دور 
زدن این راهکارها و سوء استفاده از نابسامانی های اقتصادی 

کشور پیدا می کنند. 

* ضرورت اعلام قیمت پایه ملک در آگهی های 
اینترنتی مناطق مختلف 

»حسام عقبایی« نایب رییس اتحادیه مشاوران املاک در 
گفت وگو با پژوهشگر ایرنا درباره نقش آگهی های منتشر شده 
در فضای مجازی در افزایش جهشی قیمت مسکن گفت: در 
مدیریت سایت های اینترنتی فروش کالا و خدمات چندگانگی 
وجود دارد و فضای تجارت الکترونیک هنوز شامل قوانین 
جامع و کاملی نیست. به معنای دیگر قوانین در این حوزه از 
فعالیت هایی که در فضای مجازی انجام می شود، عقب تر 
است.  وی با بیان اینکه نظارت بر فعالیت سایت های اینترنتی 
در حوزه تجارت از طریق سه نهاد باید نظارت شود، ادامه داد: 
کسب و کار اینترنتی در ابتدا باید مجوز وزات ارشاد و وزارت 
ارتباطات و فناوری را دریافت کنند. از سوی دیگر هر فعالیتی 
که در فضای مجازی انجام می شود باید نهاد مرتبط با آن حوزه 

بر نحوه عملکرد آن صنف نظارت داشته باشد.  
عقبایی تاکید کرد: برای بررسی موضوعات و مباحث امنیتی 
و عدم انحراف فعالیت ها از مسیر سیاست گذاری های کلان، 
نظارت بر عملکرد فعالان در فضای مجازی از سوی پلیس فتا 

و اماکن ضروری است. 
وی با بیان اینکه درحوزه نظارت بر قیمت گذاری آگهی 

های املاک در فضای مجازی در کنار وزارت ارشاد و وزارت 
شهرسازی  و  راه  وزارت  نظارت  برای  متولی  نهاد  ارتباطات 
تعیین شده است، گفت: واقعیت این است که اخیرا عده 
ای با قیمت گذاری های نامتعارف در سایت های اینترنتی و 
فضای مجازی و انتشارآگهی های صوری موج گرانی را ایجاد 
کرد تا بستر فعالیت سوداگران فراهم شود.  عقبایی اظهار 
داشت: طبق آخرین تصمیات برای ساماندهی به این شرایط 
و جلوگیری از ایجاد سوداگری در بازار مسکن از طریق انتشار 
آگهی های غیرواقعی در سایت های اینترنتی، وزارت راه و 
شهرسازی متولی نظارت بر فعالیت سایت های اینترنتی در 
حوزه فروش املاک شده است. قیمت های آگهی های درج 
شده با قیمت های معاملات تحقق یافته در همان منطقه که از 
سوی وزارت راه و شهرسازی )سامانه سابا( اعلام شده مطابقت 
داده می شود.  وی افزود: از این طریق دیگر اشخاص حقیقی 
یا حقوقی نمی توانند قیمت بالاتر از معاملاتی که در سایت 
ها  قیمت  دهند.  انتشار  شده،  ثبت  وشهرسازی  راه  وزارت 
مطابقت داده می شود و مدیران آن سایت اجازه ندارند آگهی 

قیمت های نامتعارف را منتشر کنند. 
نایب رییس اتحادیه مشاوران املاک با اشاره به انتشار حجم 
بالایی از آگهی های صوری و تفکیک آگهی هایی که از طریق 

مشاوران املاک انجام می شود از آگهی های منتشر شده از 
سوی اشخاص حقیقی گفت: مدیران سایت های اینترنتی 
برای انتشار آگهی های اشخاص حقوقی و مشاوران املاک 
موظفند در ابتدا احراز هویت را انجام دهند و مدارکی نظیر 
کپی پروانه کسب را که ثابت کند آگهی دهنده مشاور املاک 
است دریافت کنند و پس از آن اجازه انتشار آگهی با حجم بالا 

را بدهند. 
وی افزود: احراز هویت برای آگهی دهنده های حقیقی هم 
باید انجام شود تا فردی تنها با تهیه یک شماره غیرواقعی نتواند 
با انتشار آگهی های متعدد غیرواقعی با قیمت نامتعارف عامل 
گرانی در بازار شود. اما متاسفانه سایت های اینترنتی برای 
ما  توجه می کنند.  این موضوعات کمتر  به  افزایش درآمد 
موافق تجارت الکترونیکی و توسعه کسب و کارهای اینترنتی 
هستیم اما فضای مجازی نباید فرصتی برای کسب و کار 

دلالان باشد. 
* وقتی فرهنگ دلالی را می پذیریم 

قیمتی  نوسان  هر  با  که  هستیم  آن  شاهد  کشورمان  در 
بلافاصله بازار سیاهی به وجود می آید یا عده ای روی قیمت 
و  نظارتی  نهادهای  هم  بار  هر  کنند.  می  سواری  موج  ها 
نهادهای متولی با قاطعیت اعلام می کنند که دست دلالان 
و واسطه گران را کوتاه خواهند کرد و اجازه فعالیت به آنها را 
نمی دهند. اما چرا هر بار عده ای به دنبال گل آلود کردن این 
آب و فضای اقتصادی هستند تا ماهی بیشتری بگیرند؟ پاسخ 
ساده است؛ به این دلیل که اساسا قانون موجود درباره برخورد 
با واسطه گری به اجرا نمی رسد یا اینکه مجازات این افراد که 
مخل فضای اقتصادی و امنیت روانی جامعه هستند بسیار 
سبک است و نادیده گرفته می شد. البته بماند که در برخی از 
موارد منافع گروهی هم در این اقدامات نهفته است.  بنابراین 
در کشورمان دلالی و واسطه گری را به عنوان یک حرفه و شغل 
پذیرفته ایم و در طول این سال ها مهارت دلالان و ذی نفعان 

آنها رشد یافته و مبارزه با این گروه سخت تر شده است. 
طبق گفته نایب رییس اتحادیه مشاوران املاک؛ انتشار 
آگهی های صوری و غیرواقعی با قیمت های نامتعارف جرم 
مصداق  عمومی  و  جزایی  قوانین  در  و  شود  می  محسوب 
این  هم  تعزیراتی  قوانین  در  و  اقتصادی  نظام  در  اختلال 
تخلفات قابل پیگیری است. اما تا اکنون که ثابت شده علت 
بخشی از گرانی مسکن به دلیل فعالیت دلالان در سایت های 
اینترنتی خرید و فروش املاک بوده، آیا پلیش فتا، دستگاه 
قضایی و سایر نهادها اقدام به شناسایی و معرفی این افراد 
کرده اند؟ آیا قرار است که مجازاتی برای این دست از واسطه 
گران که باعث اخلال در جو روانی جامعه شده اند در نظر 

گرفته شود تا عبرتی برای سایرین باشد؟ 

برای سامان بخش مسکن باید فرهنگ دلالی را زدود

 دبیر انجمن وارد کنندگان لاستیک گفت: تعرفه 40درصدی و اختصاص ارز نیمایی که به سختی می توان 
آن را تهیه کرد، باعث شده که واردات هیچ گونه توجیه اقتصادی نداشته باشد.

سید محمد میرعابدینی دبیر انجمن واردکنندگان لاستیک در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا در 
خصوص آخرین وضعیت بازار این کالا در کشور گفت: در این حوزه واردات ما به صفر رسیده است و وارداتی 
نداریم. مطابق آمار منتشر شده از سوی گمرک نیز در سال 96- 97 واردات ما در حوزه لاستیک های سبک 

و سنگین 100درصد کاهش داشته است.
وی گفت: تعرفه 40درصدی و اختصاص ارز نیمایی که به سختی می توان آن را تهیه کرد، باعث شده که 
واردات هیچ گونه توجیه اقتصادی نداشته باشد. این در حالی است که آقایان این تعرفه را به اسم حمایت از 
تولید داخل مصوب کرده اند. در حالی که اگر تعرفه پنج درصد باشد ارزانترین لاستیک وارداتی با گرانترین 
لاستیک تولید داخل 40 درصد تفاوت قیمت دارد و هیچ تهدیدی برای کالای داخلی محسوب نمی شود. 

اما الان بیش از 140 درصد تفاوت قیمت وجود دارد.
وی در پاسخ به این سوال که آیا تولیدکنندگان داخلی می توانند نیاز بازار را تامین کنند، گفت: برای جواب 
این سوال، بهترین کار رجوع به آمار است. در سال های اخیر ما به طور متوسط هر ساله بیش از 60 هزار 
تن لاستیک وارد می کردیم در حالی که نه تولید داخل در فروش مشکلی داشت و نه واردکننده مشکلی در 
فروش کالای خود احساس می کرد پس بازار این کشش را داشته. اکنون که جلوی واردات گرفته شده قیمت 

لاستیک های پرمصرف مانند پراید با قیمت مصوب فروش دوبرابر اختلاف دارد.
میرعابدینی درخصوص نحوه واردات لاستیک به کشور گفت: ژاپن و کره از روز اول تحریم ها ارتباط خود را 
با ما قطع کردند و اکنون چین و کره تنها تامین کنندگان ما هستند. این در حالی است که تا قبل از تحریم ها 
هزینه هر کانتینر در چین 1300 دلار می شد اما الان باید 3300 دلار پرداخت کنیم. ضمن آنکه فروشنده 
شرط کرده است که پول باید از کشوری به غیر از ایران برای آنها حواله شود و آنها نیز کالا را به همان کشور 

فقط می فرستند. این در حالی است که ما مشکل انتقال ارز نیز داریم.
وی با بیان اینکه چه بخواهیم و چه نخواهیم نیازمند واردات هستیم و باید قبل از اینکه به مشکل بر بخوریم 
اقدام به تامین بازار کنیم، گفت: با وجود تمام مشکلات بین المللی اما مشکل اصلی ما داخلی است به 

طوری که تحریم های داخلی بیشتر از تحریم های خارجی جلوی کار ما را گرفته است.

انتشار فهرست دریافت کنندگان ارز، موجب ایجاد سوالات و ابهاماتی در اذهان عمومی شده است و از این رو بانک مرکزی توضیحاتی را به منظور شفافیت 
برای آگاهی عموم ارائه کرد.  روابط عمومی بانک مرکزی، توضیحاتی را درباره انتشار فهرست دریافت گنندگان ارز اعلام کرده که به شرح زیر است:

١- اقدام بانک مرکزی بنا به تکلیف دولت در راستای ایجاد شفافیت به عنوان یک اصل اساسی در مبارزه و پیشگیری از فساد است و مورد استقبال مردم 
قرار گرفته است.

٢- فرآیند قانونی واردات کالا به کشور به این طریق است که: واردکننده در آغاز با ثبت سفارش نزد وزارت صمت که قاعدتاً با ارزیابی اهلیت وارد کننده از 
تمام جوانب و نیز ضرورت و ارزیابی ظرفیت و نیاز کشور به کالای وارداتی مجوزهای لازم را اخذ می کند. در مرحله دوم به بانک عامل مراجعه کرده، وثایق و 
اعتبارسنجی لازم توسط بانک صورت می گیرد، سپس بانک عامل به نیابت از واردکننده به بانک مرکزی برای اخذ تخصیص ارز و تأمین ارز مراجعه می کند. 

بنابراین در این فرآیند بانک مرکزی، تنها تخصیص و تأمین ارز را بر عهده دارد.
٣- با توجه به سیاست های اقتصادی و ارزی جاری کشور، تخصیص ارز توسط بانک مرکزی و شبکه بانکی به واردکنندگان کالاها و خدمات، امتیازی است 
که صرفاً به شرط وارد کردن کالاها و خدمات به اشخاص اعطا می شود و تمام افراد و شرکت هایی که از بانک مرکزی و نظام بانکی ارز دریافت می کنند، بر 
اساس مقررات موجود و قراردادهای منعقده با بانک ها، متعهد می شوند که به میزان ارز دریافتی، اقدام به وارد کردن کالاها و خدمات به کشور کنند. از این رو، 
دریافت ارز از سیستم بانکی یک حق نیست، بلکه امتیازی است که در مقابل تکلیف مشخصی به واردکنندگان کالاها و خدمات اعطا می شود و واردکنندگان 
مکلف به رعایت دقیق تکلیف مزبور هستند. بنابراین انتشار اسامی دریافت کنندگان ارز، نقض اصل محرمانگی و رازداری بانکی محسوب نمی شود و دولت 

نیز بر همین اساس، بانک مرکزی را موظف به انتشار مداوم فهرست مورد اشاره کرده است.
٤- فهرست های انتشار یافته از سوی بانک مرکزی، صرفاً بیانگر مشخصات کسانی هستند که اقدام به دریافت ارز برای موارد واردات کالا، واردات خدمت 
یا بازپرداخت اقساط و بدهی های ارزی کرده اند و اطلاعات مربوط به اینکه آیا واردکنندگان نسبت به انجام دقیق تکالیف قانونی خود )وارد کردن کالاها و 
خدمات یا استرداد عین ارز( اقدام کرده اند یا خیر، در این فهرست ها قابل مشاهده نیست. لذا صرف وجود نام شخص یا شرکتی در فهرست انتشار یافته از 

سوی این بانک بیانگر انتساب هیچ تخلفی به آن ها نیست.
٥- ذکر این نکته ضروری است که فروش ارز به واردکنندگان، پس از اخذ تعهد ارزی از آنها توسط بانک ها و با رعایت تمام مقررات و بررسی ها اعم از شناسایی 
مشتری، اخذ وثایق، حصول اطمینان از رعایت مقررات صادرات و واردات و سایر الزامات و مقررات جاری کشور انجام می گیرد و بانک ها مکلف هستند که در 

صورت عدم ایفای تعهد توسط واردکنندگان، نسبت به پیگیری حقوقی موضوع تا حصول اطمینان از ایفای تعهدات اقدام کنند.
٦- بانک مرکزی در راستای انجام وظایف قانونی خود اقدام به ایجاد سامانه های تخصصی برای رصد ایفای تعهدات ارزی واردکنندگان کرده است و آمار 
ایفای تعهدات مزبور به طور منظم و مستمر تحت نظارت و پایش قرار دارد. در مواردی که واردکنندگان، به تعهدات ارزی خود عمل نکنند، بانک مرکزی و 
بانک ها مکلفند با معرفی واردکننده به مراجع ذی صلاح قضائی، از تمام اهرم های قانونی موجود برای الزام واردکنندگان به انجام تکلیف خود استفاده کنند.

دبیر انجمن وارد کنندگان لاستیک:

واردات توجیه اقتصادی ندارد
بانک مرکزی اعلام کرد:

شش نکته مهم درباره فهرست دریافت کنندگان ارز

قائم مقام صندوق توسعه ملی جمهوری اسلامی ایران گفت: امسال 10 میلیارد دلار تسهیلات ارزی پرداخت می شود و سرمایه 
گذاری ها باید رویکرد صادراتی داشته باشد.

علیرضا صالح در شورای برنامه ریزی و توسعه استان افزود: 80 درصد منابع صندوق باید برای بخش خصوصی واقعی استفاده شود 
که این در اساسنامه صندوق توسعه ملی ذکر شده است. 

وی اضافه کرد: نرخ سود تسهیلات ارزی این صندوق برای سرمایه گذاران بخش های عادی سه و نیم درصد است که این رقم در 
دنیا کم نظیر بشمار می رود. 

صالح ادامه داد: همچنین بر اساس اساسنامه، استفاده دولت از تسهیلات صندوق توسعه ملی ممنوع است و نهادهای عمومی فقط 

می توانند تا 20 درصد از منابع صندوق استفاده کنند. 
وی خاطرنشان کرد: امروز به عنوان صندوق توسعه ملی 30 درصد منابع نفتی کشور را در اختیار داریم که برای سرمایه گذاری در 

اختیار بخش خصوصی قرار دهیم. 
قائم مقام صندوق توسعه ملی جمهوری اسلامی ایران با بیان اینکه این صندوق جایگاه متفاوتی از بانکداری و حسابداری دارد افزود: 

منابع صندوق باید برای نسل های آینده کسب درآمد کند و این به عنوان منابع و سرمایه برای نسل های آینده است. 
وی ادامه داد: همدان استعداد خوبی دارد و اگر نتوانیم در این استان سرمایه گذار بیاوریم برای سایر استانها ناامید می شویم. 

صالح تاکید کرد: تسهیلاتی که منجر به صادرات شود در همدان از میانگین کشور بالاتر است. 

قائم مقام صندوق توسعه ملی:

10 میلیارد دلار تسهیلات ارزی برای سرمایه گذاری پرداخت می شود
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تکواندو قهرمانی جهان؛

تاریخ سازی مومن زاده و کار بزرگ هادی پور 
بوکسور لژیونر:

 از تیم ملی جدا نشده ام 

ایووانکویچ:

 در راه این قهرمانی، هیچکس به ما کمک نکرد 
سرمربی سرخپوشان گفت: عوامل بسیاری تلاش کردند تا مانع موفقیت پرسپولیس 
شوند، اما موفق نشدند و شیرین تر از آن اینکه در راه این قهرمانی هیچکس به ما کمک 

نکرد. 
پیاپی اظهار داشت: سومین  از کسب سومین قهرمانی  ایووانکویچ« پس  »برانکو 
قهرمانی، سخت ترین و شیرین ترین قهرمانی و این پیروزی اثبات کننده کار مستمر ملی 
پوشان است. کمتر پیش می آید که یک تیم سه بار به صورت متوالی به مقام قهرمانی 
دست یابد. به ویژه آنکه پرسپولیس شرایط سختی را سپری کرد و پارسال محروم بودیم 
و نمی توانستیم بازیکن جدید بگیریم.  وی ادامه داد: تیمی بودیم که در سه سال اخیر 
فشرده ترین برنامه ها را نسبت به تیم های دیگر داشتیم اما در تمام مسابقات و جام ها 
خیلی موفق عمل کردیم. با وجود همه سختی ها، امسال سوپر جام را کسب کردیم، 
قهر مان لیگ شدیم و علاوه بر آن نیمه نهایی جام حذفی هم در انتظار ماست. به تمامی 
بازیکنانم افتخار می کنم و خوشحالم که توانستند نتایج فوق العاده عجیبی را رقم بزنند.  
سرمربی پرسپولیس در پاسخ به این پرسش که سومین قهرمانی توقعات را از تیم شما بالا 
برد و قطعا برای سال آینده مدعیان شرایط سخت تری را برای پرسپولیس رقم می زنند، 
گفت: بله به همین دلیل عرض کردم که سومین قهرمانی اهمیت بسیار خاصی دارد 
چون همه به دنبال این هستند که بازی به بازی کیفیتمان را اثبات کنیم. می دانیم که 
تراکتورسازی چقدر تقویت شده و سه کاپیتان سابق تیم ملی را جذب کرده و 8 بازیکن 
خریده است و سپاهان و استقلال هم تیم های بسیار قوی هستند.  ایووانکویچ افزود: 
بازیکنانم نشان دادند که می توانند قهرمان باشند و نتایجی که کسب کردیم واقعا شگفت 
انگیز است. طبیعی است که فصل به فصل انتظارات بیشتر می شود و من و بازیکنان 
باید با همین انتظارات پیش برویم و اعضای تیم باید بدانند کسی که نتواند تحت چنین 
شرایطی بازی کند، جایش در پرسپولیس نیست.  وی عنوان کرد: بازیکنان در بازی با 
پارس جنوبی تحت فشار زیادی بودند و انتظارات بسیاری برای کسب قهرمانی از آنها می 
رفت. می دانستیم که روی کدام زمینی از لحاظ کیفی بازی خواهیم کرد، این موضوع 
یک مانع برای سبک بازی ما بود و این امر سبب افزایش استرس بازیکنان شد و در نهایت 
اعضای تیم قهرمانانه جنگیدند. سرمربی سرخپوشان یادآور شد: همه چیز را در زمین 
بدست آوردیم و از همه شیرین تر هیچ کسی به ما کمک نکرد و همه عواملی که تلاش 
کردند تا جلوی قهرمانی ما را بگیرند، موفق نشدند. مخصوصا برنامه تیم در فصل دوم 
به طور خاص سخت تر بود چون هر 5 روز یکبار بدون تمرین و استراحت بازی داشتیم 
اما بازیکنانم به بهترین نحو همه این مشکلات را پشت سر گذاشتند. ایووانکویچ بخش 
دیگری از سخنانش را به فهرست نقل و انتقالات بازیکنان اختصاص داد و گفت: تاکنون 
درباره لیست صحبت نشده چون تمام تمرکز ما روی بازی ها و لیگ بود اما در نهایت 
همه بازیکنان فعلی ما تحت قرارداد هستند. محمد انصاری و حسین ماهینی هم برمی 
گردند. محسن ربیع خواه هم سلامتیش را بدست آورده و به طور تئوریک بازیکن جدید 

نیاز نداریم.

فرهادمجیدی:بابزرگانفوتبالمشورتکردهام

 اگر بمانم استقلال را کم هزینه و جذاب می سازم!
 سرمربی تیم فوتبال استقلال یکبار دیگر برای ماندن در این تیم برای فصل آینده اعلام 
آمادگی کرد. فرهاد مجیدی می گوید این تصمیم را بعد از مشورت با بزرگان فوتبال ایران 

گرفته است. 
، فرهاد مجیدی بعد از پایان بازی استقلال با سپیدرود در جمع خبرنگاران حاضر شد 
و صحبت هایی را درباره ساختار اشتباه باشگاه استقلال و لزوم بازسازی این ساختار 
مطرح کرد. مجیدی در این صحبت ها برای ماندن در استقلال و ادامه کار چراغ سبز 
نشان داد. در شرایطی که مسئولان باشگاه استقلال به دنبال سرمربی خارجی هستند 
و احتمالا تا یک هفته آینده این سرمربی انتخاب خواهد شد، مجیدی یکبار دیگر برای 
ماندن در استقلال اعلام آمادگی کرد. سرمربی آبی ها با انتشار پیامی، روی هزینه های 
بالای استقلال، بی پولی این باشگاه و قراردادهای سنگین مالی دست گذاشت و اعلام 
کرد اگر بماند یک تیم جذاب و کم هزینه می سازد. مجیدی نوشت: »هواداران عزیز؛ من 
خوشبختی و ستاره بودن را در استقلال تجربه کردم و دیگر جوان 20 ساله نیستم که دنبال 
تکرار آن احساسات باشم. اگر اینجا هستم و ادامه می دهم به خاطر این است که مثل 
تک تک شما از صمیم قلب می خواهم که استقلال را به طرف جام ها و قهرمانی ها پیش 
ببریم و کار تازه ای را شروع کنیم. پس اگر حرفی می زنم بدانید به آن فکر کرده ام و با 
بزرگان فوتبال ایران درباره اش مشورت کرده ام. من محکم و قاطع اینجا می نویسم که 
می توانم یک استقلال مقتدر، منظم و جذاب بسازم و در این راه به دنبال ساختن و تولید 
هستم و نه خریدهای بیش از حد. از طرف دیگر شاهد هستم که آقای امیرحسین فتحی 
با تمام وجودش در تلاش است استقلال را به دوران اوج برگرداند. اگر منصفانه به شرایط 
اقتصادی کشور نگاه کنیم و هزینه های سنگینی که وزارت ورزش در راه پرداخت بدهی 
ها و محروم نشدن نمایندگان ایران در لیگ قهرمانان آسیا متحمل شد، به قراردادهای 
کمرشکنی که در دوران مدیریت گذشته منعقد شده و اعضای هیات مدیره و مدیرعامل 
باشگاه در حال جبران آن هستند و به بی پولی های این روزهای استقلال، اگر همه این 
موارد را در نظر بگیریم حتما مسیرهای بهتر و کم هزینه تری برای موفقیت وجود خواهد 
داشت...« وی از صحبت های چند روز گذشته خود درباره عباس عراقچی معاون وزیر امور 
خارجه اظهار پشیمانی کرد و گفت: اگر به چند روز پیش برگردم، شاید آن حرف ها را نزنم. 

یک سیاستمدار هم می تواند طرفدار تیم مورد علاقه اش باشد ولی تحت فشار بودیم.

علیپروین:

 از قهرمانی پرسپولیس کیف کردم 
 پیشکسوت پرسپولیس گفت: این قهرمانی مبارک پرسپولیس باشد، واقعا از قهرمانی 
تیم محبوبم کیف کردم و هر چه قدر از خوشحالی ام بگویم کم گفته ام.  »علی پروین« 
با اشاره به قهرمانی پرسپولیس در هجدهمین دوره مسابقات لیگ برتر اظهار داشت: این 
قهرمانی مبارک پرسپولیس باشد، واقعا از قهرمانی تیم محبوبم کیف کردم و هر چه قدر از 
خوشحالی ام بگویم کم است. وی افزود: من ذره ای برای این مسابقه استرس نداشتم چرا 
که می دانستم پرسپولیس قهرمان لیگ برتر می شود و این موضوع را از هفته ها پیش اعلام 
کرده بودم. سرمربی اسبق پرسپولیس خاطرنشان کرد: این قهرمانی شایسته پرسپولیس 
بود و به آن چه لیاقت و استحقاقش را داشتند رسیدند. قهرمانی در سه سال پیاپی کار هر 
تیمی نیست و قرمزپوشان پایتخت توانستند قدرتشان را به فوتبال ایران دیکته کنند. پروین 
تصریح کرد: برانکو مربی بزرگی است و برایش احترام زیادی قائل هستم. او با توانمندی 
های فنی که دارد افتخارات بزرگی را برای پرسپولیس به ارمغان آورده است و امیدوارم سال 

های سال به فعالیتش در این تیم ادامه بدهد و هر سال تیمش را قهرمان کند. 

سیدجلالحسینی:

 بادست های خالی موفق شدیم
کاپیتان تیم پرسپولیس می گوید قهرمانی در لیگ برتر کم ترین کاری بود که تیمش 

می توانست برای هواداران خود انجام دهد.
سید جلال حسینی، کاپیتان تیم پرسپولیس بامداد جمعه در جمع خبرنگاران در جم 
درباره سومین قهرمانی پیاپی تیمش در رقابت های لیگ برتر گفت: باید به هواداران 
پرسپولیس تبریک گفت. سال سختی را پشت سر گذاشتند و نیم فصل اول سختی را 
داشتیم. در آسیا موفق بودیم اما در گام آخر کم آوردیم؛ در ادامه موفق شدیم قهرمانی 
لیگ برتر را به دست آوریم و این کم ترین کاری بود که برای هواداران می توانستیم انجام 
دهیم. سومین قهرمانی ما واقعاً لذت بخش بود و حق هواداران بود و به آن ها تبریک 
می گویم. روزهای سختی در پیش داریم و سال سختی را پشت سر گذاشتیم و همه 
می دانند گفتنی ها زیاد است اما توانستیم با دست های خالی موفقیت های زیادی به 
دست آوریم. کارهای به مراتب سخت تر در فصل های آینده پیش رو داریم. او درباره جام 
حذفی و تقابل پرسپولیس مقابل سپاهان گفت: ما بازی خیلی سختی داریم و با کم ترین 
فاصله یعنی بعد از بازی با السد قطر باید مقابل تیم سپاهان قرار بگیریم. این کار برای 
ما سخت می کند و امیدوارم با السد بازی خوبی داشته باشیم تا به دیدار تیم سپاهان 
برویم. از الان روزهای سخت ما شروع شده است و امیدوارم بتوانیم تلاش کنیم تا بتوانیم 

به موفقیت برسیم. من می دانم خستگی وجود دارد اما باید با تمام وجود ادامه دهیم.

سیدحسینحسینی:

به کسانی که دنبال معاوضه ام بودند 
درس ایستادگی دادم 

دروازه بان استقلال تهران گفت: برای خودم بسیار خوشحالم زیرا به کسانی که دنبال 
معاوضه ام بودند، درس ایستادگی دادم.  سید حسین حسینی در پایان دیدار تیم های 
فوتبال استقلال تهران و سپیدرود رشت که در چارچوب هفته پایانی هجدهمین دوره 
لیگ برتر در ورزشگاه آزادی برگزار و با نتیجه 2 بر یک به سود آبی پوشان پایتخت پایان 
یافت اظهار داشت: فصل خیلی سختی بود و از همان اردوی ترکیه مشخص شد که 
فصل سختی پیش رو داریم.  وی اضافه کرد: اگر داوری در چند بازی تیم ما را اذیت 
نمی کرد شانس قهرمانی داشتیم. در بازی های حساسی از داوری لطمه خوردیم و اگر 
چند امتیاز بیشتر داشتیم الان قهرمان می شدیم. دروازه بان استقلال تهران اضافه کرد: 
درباره اردوی ترکیه فقط به همین نکته اشاره می کنم که یک نفر به دنبال برگزاری اردو 
در آلمان بود، تا پول به جیبش برود. وی با بیان اینکه مشکلی با وینفرد شفر سرمربی 
پیشین استقلال نداشت، افزود: عنوان می شد که در باشگاه پول است اما مامه تیام و 
سرور جپاروف را نگه  نداشتند. حسینی یادآور شد: برای خودم بسیار خوشحالم زیرا به 
کسانی که دنبال معاوضه ام بودند، درس ایستادگی دادم. این بازیکن درباره اینکه در 
استقلال می ماند یا خیر اظهار داشت: هنوز رسماً پیشنهاد تمدید قرارداد به من نشده 

است؛ البته 2 - 3 پیشنهاد دارم اما اولویتم استقلال است.

سپاهان در حسرت ماند استقلال سهمیه پلی آف آسیا گرفت

هتریک پرسپولیس در قهرمانی 
پرسپولیس با پیروزی در جم قهرمان لیگ برتر شد برای سومین 
سال پیاپی. با گلی که بودمیر زد . سپاهان برد اما دوم شد و 

استقلال در رتبه سوم جدول ایستاد.
از  دیدار همزمان  در هشت  برتر هجدهم  لیگ  پایانی  هفته 
ساعت 2۱:30 پنج شنبه 2۶ اردی بهشت آغاز شد و در جریان 
مهم ترین دیدارها، پرسپولیس در جم به مصاف پارس جنوبی 
رفته است و در اصفهان، سپاهان میزبان استقلال خوزستان 
است. این دو مدعی قهرمانی، در کنار سایر رقیبان که برای کسب 

سهمیه لیگ قهرمانان آسیا در جدال هستند.
پرسپولیس۱پارسجنوبی۰

رقابت از ابتدا در میانه زمین دنبال می شد و هر دو تیم به دنبال 
شناخت دقیق رقیب خود بودند. با این حال با گذشت زمان 
پارس جنوبی جم به رقیب چیره شد با این حال در این میان 
مقصد  به  اما  می گرفت  شکل  برانکو  شاگردان  ضدحمله های 
نمی رسید. در دقیقه هشت میرهادی میرجوان در محوطه جریمه 
پرسپولیس صاحب توپ شد اما سیدجلال حسینی اجازه نداد او 
ضربه اش را بزند. در ادامه بازی به آرامی دنبال شد. در دقیقه ۴0 
اما گل مشکوک به آفساید ماریو بودیمیر پرسپولیس را یک قدم 

دیگر به قهرمانی نزدیک تر کرد. 
*استقلال۲سپیدرودرشت۱

سبز،  مستطیل  از  حیدری  خسرو  خداحافظی  شب  در 
استقلالی ها خیلی زود به دو گل ارزشمند در مقابل رقیب بحرانی 
دست یافتند. در دقیقه شش پاتوسی در سمت راست زمین توپ 
را دراختیار روح الله باقری قرار داد که او تبریزی را در محوطه ۶ 
قدم صاحب موقعیت کرد، اما پاس کات بک او با شوت زمینی 
مهدی قائدی همراه شد که کوروش ملکی آن را برگشت داد ولی 
در ریباند ضربه بغل پای قائدی گل اول استقلال را رقم زد. در 
دقیقه 22 نیز  پاس در عمق روح الله باقری در بین سه مدافع 
سپیدرود به مرتضی تبریزی رسید که این بازیکن با مهار توپ 
و ضربه بغل پا که به تیرک عمودی دروازه برخورد کرد، گل دوم 
استقلال را به ثمر رساند. استقلال در اکثر دقایق نیمه نخست 
تیم برتر زمین بود تا مسیر سپیدرودی ها برای ماندن در لیگ برتر 
دشوارتر از همیشه باشد. در دقیقه 30 بایرامی در موقعیت تک به 
تک با حسینی قرار گرفت، اما ضربه بغل پای زمینی او را حسینی 
دفع کرد. در ثانیه های پایانی نیمه اول وریا غفوری یک پنالتی را 
از دست داد تا نیمه نخست با اختلاف دو گل به نفع شاگردان 

مجیدی به پایان رسید.
*سپاهان۲استقلالخوزستان۰

طلایی های اصفهان در شرایطی به مصاف رقیب قعرنشین 
رفته اند که پیروزی به آن ها کمک می کند تا رویای قهرمانی را تا 
آخرین ثانیه ها زنده نگه دارند. حملات سپاهان از دقیقه ۱3 اوج 
گرفت، جایی که ارسال بلند کیانی در محوطه جریمه با ضربه 
سر کیروش استنلی همراه شد، اما علی قربانی نتوانست به توپ 
برسد. سه دقیقه پس از آن، ضربه سر کیروش استنلی، واکنش 
خوب حسین پورحمیدی را به همراه داشت، تا همچنان دروازه 
استقلال خوزستان بسته بماند. در دقیقه 2۶ نیز روی سانتر 
فانتزی محسن مسلمان، ضربه سر کیروش استنلی به اختلاف 
کم از بالای دروازه استقلال خوزستان به بیرون رفت. اما در دقیقه 
32 استنلی کی روش موفق شد دروازه رقیب بحران زده را بگشاید. 
از سمت چپ خط دفاعی  ارسال دوباره کیانی  در دقیقه 3۹ 
استقلال خوزستان و ضربه سر بسیار زیبای پورقاز، اختلاف را دو 

برابر کرد.

استقلالوسهمیهآسیایی
اما رقابت در نیمه دوم هم به نفع استقلال در جریان بود و همین 
باعث شد تا در دقیقه ۴۷ ارسال پاتوسی از روی ضربه آزاد با ضربه 
سر علی کریمی با کمترین فاصله از کنار تیرک دروازه سپیدرود 
راهی اوت شود. در دقیقه ۶۷ هم پاس خسرو حیدری که از دقیقه 
۶2 و برای آخرین بار با لباس استقلال به میدان آمده بود به روزبه 
چشمی رسید تا شوت او با برخورد به دست مدافع سپیدرود 
صحنه ای مشکوک به پنالتی را رقم بزند که البته فغانی در این 

صحنه اعتقادی به اعلام پنالتی نداشت. 
سپیدرودی ها در دقایق پایانی یک گل زدند و بازی دو بر یک 

باختند تا با این نتیجه آنها راهی لیگ یک شوند.
این دیدار نیز با همین نتیجه به پایان رسید تا استقلال با 5۷ 

امتیاز به رتبه سوم لیگ برتر هجدهم دست پیدا کند.
پرسپولیس،هتتریک!

بازی در نیمه دوم هم بیشتر در میانه زمین در جریان بود و 
حملات دو تیم چندان به مقصد نمی رسید. اما برخلاف نیمه 

نخست، در نیمه دوم پرسپولیس تیم برتر زمین بود و همین باعث 
شد تا در دقیقه 5۱ بازیکنان پرسپولیس ضربه ایستگاهی را کسب 
کنند که با شروع سریع آن، توپ به سیامک نعمتی در محوطه 
جریمه رسید اما ضربه او با برخورد به بازیکنان پارس به بیرون 
رفت. در دقیقه 5۶ نیز پرتاب اوت توسط بازیکنان پارس جنوبی 
با دفع از سمت مدافعان پرسپولیس همراه شد اما توپ سوم را 
گودرزی تصاحب کرد. او تلاش کرد تا با شوتی سرضرب دروازه 
پرسپولیس را بگشاید اما ضربه اش از کنار دروازه و با فاصله ای 
بسیار کم راهی اوت شد.  در دقیقه ۷0 اما علی علی پور موقعیت 
تک به تک خوبی را در مقابل خود دید که با دخالت رحمان 
احمدی راهی به دروازه پارس جنوبی پیدا نکرد. رحمان احمدی 
در شرایطی که بازیکنان پرسپولیس به پنالتی اعتقاد داشتند، 
با یک کارت زرد مواجه شد و بازیکنان پرسپولیس هم در ادامه 
نتوانستند از موقعیت ساخته شده استفاده کنند. در دقیقه ۷۹ 
هواداران پارس جنوبی جم با پرتاب بطری و سایر اشیا بازی را 
متوقف کردند که در نهایت با وساطت پورامینی، بازی از سر گرفته 
شد. در دقیقه 83 نیز در صحنه ای مشابه هواداران پرسپولیس 
مزاحم صحنه کرنر بازیکنان پارس جنوبی شدند. این رقابت در 
نهایت با پیروزی 0-۱ پرسپولیس به پایان رسید تا شاگردان برانکو 
با ۶۱ امتیاز سومین قهرمانی متوالی در لیگ برتر را جشن بگیرند.

سپاهان،درحسرتقهرمانی
انگیزه  نخست،  نیمه  در  پرسپولیسی ها  پیروزی  به  توجه  با 
شاگردان قلعه نویی برای ادامه مسابقه بسیار کم شد و همین باعث 
شد تا در نیمه دوم، بازیکنان سپاهان فشار کمتری را به رقیب 
تحمیل کنند. شاید مهم ترین صحنه نیمه دوم دیدار سپاهان 
و استقلال خوزستان جایی بود که در دقیقه ۷5 ضربه سجاد 
شهباززاده از گوشه محوطه جریمه آرام در اختیار پورحمیدی قرار 
گرفت. دیدار سپاهان با نتیجه دو برصفر  به پایان رسید تا در نهایت 

با 58 امتیاز نایب قهرمان لیگ شود. 
درسایر مسابقات در پایان این رقابت ها نتایج زیر به دست آمد:

سایپا صفر - نفت آبادان 3
نساجی مازندران 2 - پیکان صفر

فولاد خوزستان 2 - تراکتورسازی 2
ماشین سازی تبریز یک  - پدیده شهر خودرو 2

پارس جنوبی صفر - پرسپولیس یک
نفت مسجدسلیمان 2 - ذوب آهن 2

ورزشی

بر اساس گزارش  منتشر شده در یک 
رسانه ایتالیایی، مهاجم آرژانتینی اینتر 

با یوونتوس به توافق رسیده است.
نشریه ایتالیایی »گاترتا دلو اسپورت« 
گزارش داد اولین و تنها انتخاب مائورو 
در  اینتر  ترک  صورت  در  ایکاردی 
تابستان پیش رو، پیوستن به یوونتوس 
خواهد بود. بر اساس این گزارش توافق 
بین ایکاردی و باشگاه یوونتوس بر سر 
امضای قراردادی پنج ساله با دستمزد سالیانه 8 میلیون یورو به علاوه پاداش های در 

نظر گرفته شده، هفته ها پیش حاصل شده است.
باشگاه یوونتوس به دنبال این است تا داگلاس کاستا، بال برزیلی خود را هم در 
فرایند این انتقال قرار دهد اما مدیران باشگاه اینتر تنها خواهان فروش این بازیکن 
هستند و نمی خواهند ایکاردی را با بازیکن دیگری معاوضه کنند. فابیو پاراتیچی، 
مدیر ورزشی تیم فوتبال یوونتوس علاقه خاصی به این مهاجم آرژانتینی دارد، 

بازیکنی که گفته می شود پیشنهادی از اتلتیکومادرید را رد کرده است.
ایکاردی که در ۶ فصل حضورش در اینتر ۱2۱ گل با پیراهن نراتزوری به ثمر 
رسانده است، به دنبال جدایی از اینتر و تجربه چالشی جدید است. اولویت این 
مهاجم 2۶ ساله یوونتوس است، اما استیون ژانگ، رئیس باشگاه اینتر مخالف 

پیوستن ایکاردی به بانوی پیر است.
مائورو ایکاردی که تا سال 202۱ با آبی و سیاه  پوشان شهر میلان قرارداد دارد، پس 
از اینکه در ماه فوریه بازوبند کاپیتانی از او گرفته شد، به مدت ۶ هفته به دلیل آنچه 

مصدومیت عنوان شد، برای اینتر بازی نکرد.

قهرمانی  از  پس  که  استرلینگ  رحیم 
منچسترسیتی در رقابت های فصل ۱۹-
20۱8 لیگ برتر انگلیس و جام اتحادیه 
در  تیم  این  همراه  به  امشب  انگلیس، 
فینال جام حذفی انگلیس به دنبال کسب 
سومین قهرمانی فصل خود در تقابل با 
بود، می گوید در دوران  واتفورد خواهند 
جوانی طرفدار پر و پا قرص شیاطین سرخ 
در  من سیتی  ساله  بال 2۴  است.  بوده 

گفت وگو با نشریه »میرر« انگلیس با اشاره به فینال جام حذفی انگلیس در سال 200۷ 
که منچستریونایتد در ورزشگاه ومبلی مغلوب چلسی شد و از قهرمانی بازماند، گفت: 
من در فینال سال 200۷ در ورزشگاه بودم. نباید این موضوع را حالا بگویم، اما من در 
جوانی طرفدار پر و پا قرص منچستریونایتد بودم. من حتی در آن دوره، پیراهن قدیمی 
من یونایتد را که برای آخرین بار با آن قهرمان جام حذفی شده بودند را داشتم.در حال 
حاضر منچستریونایتد تنها تیمی در تاریخ لیگ برتر است که سه فصل متوالی موفق 
شده قهرمانی در این رقابت ها را تجربه کند. آنها با سرمربیگری سرالگس فرگوسن بین 
سال های ۱۹۹8 تا 200۱ و 200۶ تا 200۹ دو بار موفق شده اند برای سه فصل متوالی 
قهرمان بالاترین سطح فوتبال باشگاهی انگلیس شوند.     استرلینگ با ابراز امیدواری 
که منچسترسیتی هم بتواند فصل بعد سومین قهرمانی متوالی اش را کسب کند، در 
بخش دیگری از صحبت هایش اظهار داشت: احساس می کنم که ما همیشه در حال 
پیشرفت هستیم، به لحاظ روانی هم در حال رشد هستیم و فصل آینده هم آزمون بزرگ 
دیگری برای ما است. ما برای دو فصل متوالی به عنوان قهرمانی رسیدیم و حالا انگیزه 

تکرار قهرمانی در فصل آینده را هم داریم.

به  اعتمادش  بر  بارسلونا  باشگاه  رئیس 
ناکامی مجدد در  با وجود  تیم  این  سرمربی 

کسب قهرمانی اروپا تأکید کرد.
 خوسپ ماریا بارتومئو تأکید کرد که باشگاه 
بارسلونا همچنان به توانایی های ارنستو والورده 
برای هدایت این تیم اعتماد دارد. والورده در 
دومین فصل مربیگری اش در بارسلونا موفق 
به فتح دوباره لالیگا شده و تیمش به فینال 
جام حذفی نیز رسیده است. او اما مانند سال 

گذشته در رساندن بارسا به فینال لیگ قهرمانان اروپا ناکام ماند، اتفاقی که باعث شد 
شایعات فراوانی درباره احتمال برکناری سرمربی سابق اتلتیک بیلبائو منتشر شود.

با این حال بارتومئو تأکید کرد که او خیال اخراج والورده را ندارد. او در یک مراسم تبلیغاتی 
گفت: برنامه  ریزی های لازم برای فصل آینده از مدتی پیش آغاز شده است. پیش از این 
با برخی بازیکنان قرارداد بسته ایم و بعد از جام حذفی اسپانیا به روند مذاکرات مان ادامه 
می دهیم.بارتومئو افزود: والورده اخیراً گفته که او از حمایت رئیس باشگاه و هیئت مدیره 
آن برخوردار است. او همان سرمربی است که ما می خواهیم. ما در میانه راه یک پروژه 
بزرگ هستیم. او قرارداد دارد و ما واقعاً از عملکردش راضی هستیم. حالا چیزی که اهمیت 
دارد این است که ببینیم بازیکنان مان چطور به ناکامی بزرگ اخیر واکنش نشان می دهند.

رئیس باشگاه بارسلونا تأکید کرد: نتیجه جام حذفی عاملی تعیین کننده برای ماندن یا 
نماندن والورده نیست. هدف اصلی ما لیگ است و بعد از آن هم می خواهیم کوپا و لیگ 
قهرمانان را ببریم. ما فصلی فوق العاده داشتیم و چند هفته به پایان لیگ، قهرمانی مان را 
مسجل کردیم. خب قطعاً همه ی ما دستاوردهای بیشتری از این می خواهیم. حالا باید 

برای فینال جام حذفی آماده شویم.

بارتومئو: والورده سرمربی بارسلونا می مانداسترلینگ: طرفدار منچستریونایتد بودمتوافق شخصی ایکاردی با یوونتوس

لیگ هجدهم چندان در رکوردشکنی موفق نبود. هجدهمین دوره رقابت های لیگ برتر 
فوتبال با قهرمانی پرسپولیس به پایان رسید. پرسپولیس با ۶۱ امتیاز قهرمان لیگ برتر شد 
به این ترتیب رکورد ۶۶ امتیاز در یک فصل که پرسپولیس در لیگ پانزدهم بدست آورد 
کماکان دست نخورده باقی ماند و شکسته نشد. با توجه به شانزده تیمی شدن لیگ برتر، 
با مقایسه ای میان ۹ دوره ی رقابت های لیگ برتر ایران، به بررسی رکوردهای این ۹ سال 

پرداختیم.
بیشترینپیروزی

بیشترین پیروزی در این دوره از رقابت های لیگ برتر در اختیار پرسپولیس، استقلال و 
پدیده با ۱۶ پیروزی بود. این رکورد در اختیار پرسپولیس در لیگ شانزدهم است. آن ها در 

آن فصل با 22 پیروزی قهرمان شدند و به این ترتیب این رکورد شکسته نشد.
کمترینپیروزی

کمترین پیروزی در این دوره از رقابت های لیگ برتر با سه پیروزی در اختیار نفت مسجد 
سلیمان، سپیدرود رشت و استقلال خوزستان بود. این رکورد را مس کرمان در فصل 

سیزدهم با یک پیروزی همچنان در اختیار دارد.
بیشتریتساوی

این رکورد در این فصل در اختیار ماشین سازی با ۱۷ تساوی بود. بالاترین تعداد تساوی 
در لیگ های ۱۶ تیمی در اختیار مس کرمان در لیگ سیزدهم با ۱۹ تساوی است.

کمترینتساوی
پدیده و پیکان با هشت تساوی کمترین تعداد تساوی را در اختیار داشتند. ملوان بندر 
انزلی در لیگ سیزدهم و لیگ پنجم، به همراه استقلال اهواز در لیگ ششم، سیاه جامگان 
در لیگ پانزدهم و پرسپولیس در لیگ شانزدهم با شش تساوی و سپیدرود هم با همین 

تعداد تساوی در لیگ هفدهم این رکورد را در اختیار داشتند که این رکورد شکسته نشد.
بیشترینشکست

در این فصل استقلال خوزستان با ۱8 شکست، بیشترین باخت را در لیگ آورد، این در 
حالی است که استقلال اهواز در لیگ پانزدهم با 2۱ باخت این رکورد را در دست داشت که 

به این ترتیب رکورد فوق شکسته نشد.
کمترینباخت

عنوان شکست ناپذیرترین تیم لیگ برتر در این فصل در اختیار پرسپولیس با یک شکست 
است. این رکورد قبلًا در دست استقلال و استقلال خوزستان در لیگ های پنجم و پانزدهم 

بود و به این ترتیب این رکورد شکسته شد.
بیشترینگلزده

برترین خط حمله لیگ برتر را در این فصل با ۴۶ گل در اختیار سپاهان بود. بالاترین 
رکورد در این زمینه در اختیار تراکتورسازی در فصل چهاردهم است که این تیم با 58 گل 

زده عنوان خطرناک ترین خط حمله را یدک می کشید.
کمترینگلزده

ضعیف ترین خط حمله لیگ برتر در این فصل در اختیار نفت مسجد سلیمان با ۱۶ گل 
بود. این رکورد پیش از این در اختیار پیکان در لیگ چهاردهم و استقلال اهواز در لیگ 
پانزدهم با ۱۶ گل بود. این دو تیم با همین تعداد گل زده در نهایت به دسته پایین تر سقوط 

کردند ولی نفت از این سرنوشت فرار کرد.
بهترینخطدفاعی

برترین خط دفاعی لیگ برتر در این فصل در اختیار استقلال با ۱3 گل خورده است. 
این رکورد در اختیار استقلال خوزستان و پرسپولیس با ۱۴ گل خورده در لیگ پانزدهم و 

شانزدهم بود که شکسته شد.
ضعیفترینخطدفاعی

ضعیف ترین خط دفاعی لیگ برتر در این فصل در اختیار سپیدرود با 53 گل خورده بود. 
این رکورد کماکان در اختیار استقلال اهواز است که در لیگ پانزدهم 58 گل خورده بود.

بهترینوضعیتتفاضلگل
استقلال با تفاضل مثبت 2۷ این رکورد را در لیگ به نام خود ثبت کرد. شاگردان برانکو 

این رکورد را با تفاضل مثبت 33 در لیگ هفدهم در اختیار دارند.
بدترینتفاضلگل

سپیدرود با تفاضل منفی 2۹ رکورددار این لیگ بود اما آنها با رکورد استقلال اهواز در لیگ 
پانزدهم که منفی ۴2 بود فاصله زیادی داشتند.

آقایگل
لوسیانو پریرا و کی روش استنلی با ۱۶ گل از فولاد و سپاهان آقای گل این رقابت ها شدند.

بیشترینتغییراتسرمربی
استقلال خوزستان با پنج مربی رکورد همه ادوار لیگ را زد. آن ها با داریوش یزدی کار را 
آغاز کردند و در ادامه کریم بوستانی، قنبری، سیروس نعمتی نژاد و در نهایت محمد علوی 

هدایت تیمشان را برعهده گرفتند.
پیش تر سیاه جامگان با آوردن چهار مربی یعنی میثاقیان، مرزبان، عنایتی و مهابادی 
در لیگ هفدهم بالاترین تعداد تغییرات کادر فنی را به نام خود ثبت کرد. این رکورد در 
فصل سیزدهم در اختیار مس کرمان بود. آنها در آن فصل، بالاترین تعداد تغییرات در کادر 
فنی اش را داشتند. مجتبی تقوی، محمود یاوری، پرویز مظلومی و لوکا بوناچیچ مربیان 
این تیم در آن دوره از رقابت های لیگ برتر بودند. نکته جالب آنجاست که در لیگ دوازدهم 
نفت آبادان هم با آوردن چهار مربی با نام های کاستا، کاسیمیرو، فیروزی و سلامات هم به 

سرنوشتی بهتر از مس و سیاه جامگان دچار نشده بود.
رکوردگلهایزده

در این دوره رقابت های لیگ برتر در مجموع ۴۷۴ بار توپ از خط دروازه ها گذشت که این 
رقم در لیگ های ۱۶ تیمی با رکورد 5۶0 گل در لیگ ششم و ۴۹3 گل در لیگ سیزدهم 

فاصله داشت.

رکوردهاوترینهایلیگهجدهم

 چه رکوردهایی شکسته شد؟

 روز دوم از بیست و چهارمین دوره رقابتهای تکواندو قهرمانی 
جهان در حالی به پایان رسید که تیم ایران موفق به کسب یک نشان 

نقره و یک برنز شد. 
میزبانی  به  تکواندوکار  با حضور ۹۷5  که  رقابتها  این  ادامه  در 
انگلستان در منچستر جریان دارد، پنجشنبه 2۶ اردیبهشت ماه در 
روز دوم این مسابقات تیم کشورمان تنها آرمین هادی پور در داشت. 
روادید این تکواندوکار گیلانی عصر سه شنبه 2۴ اردیبهشت ماه 
صادر شده و وی به همراه رئیس فدراسیون بامداد چهارشنبه 25 
اردیبهشت ماه راهی منچستر شد. هادی پور به مراسم وزنکشی 
نرسید و طبق هماهنگی که با کمیته برگزاری شده بود صبح روز 
شروع مسابقات وزنکشی کرد و با وجود خستگی فراوان مبارزات 
خوبی به نمایش گذاشت. وی بعد از یک دور استراحت، »ماهامادو 
آمادو« از نیجر را 20 بر ۹، »وادیم دیمیترو« نماینده مولداوی را قبل 
از پایان راند دوم 2۴ بر یک »رامنارونگ ساوکویهاری« از تایلند را 
2۶ بر ۶ از پیش رو برداشت و راهی مرحله نیمه نهایی شد. این 
تکواندوکار شایسته کشورمان در مبارزه نیمه نهایی برابر »پوپوف« 
پاهای  از  قابل قبولی داشت، ولی موفق نشد  نمایش  از روسیه 

بلند این روسی عبور کند و در نهایت 20 بر ۱3 نتیجه را واگذار کرد 
و به نشان برنز دست یافت. بدون شک اگر شرایط مبارزه مساوی 
بود و هادی پور چند روز زودتر به محل مسابقات رسیده و روز قبل 
وزنکشی کرده بود، می توانست در این رقیب پیروز شده و به فینال 
برسد. در این وزن »جان بائه سئو« از کره جنوبی و »گئورگی پوپوف« 
از روسیه امشب دیدار نهایی را برگزار می کنند. هادی پور به همراه 
»پائلو ملو« از برزیل هم به طور مشترک سوم شدند. مهلا مؤمن 
زاده هم که روز چهارشنبه با کسب پیروزی برابر »آینور یواشپای« 
از قزاقستان، »جوردین اسمیت« از انگلستان، »مدودوا« از روسیه، 
»لنا استوجکویک« از کرواسی و »تان« از چین به دیدار نهایی راه 
پیدا کرده بود در مبارزه نهایی ۱۱ بر ۶ به »جائه یونگ سیم« از کره 
جنوبی باخت و نقره گرفت. اما در مبارزات روز گذشته و در وزن 
۶8- کیلوگرم که میرهاشم حسینی نماینده شایسته کشورمان به 
دلیل صادر نشدن روادید، حضور در مسابقات جهانی را از دست 
داد، »بردلی سیندن« انگلیسی دست به کار بزرگی زد و در نیمه 
نهایی برابر »دای هوون لی« رنکینگ یک دنیا و دارنده سه مدال 
طلای جهان 23 بر 2۴ پیروز و راهی دیدار نهایی شد تا امشب 
برای کسب مدال طلا به دیدار »جاویر پرز« از اسپانیا برود. »لی« 
در کنار »الکساندر دنیسنکو« روسی روی سکوی سوم ایستادند. در 
بخش بانوان و در وزن ۷3+ کیلوگرم »بیانسه والکدن« انگلیسی برای 
سومین دوره متوالی به دیدار نهایی راه پیدا کرد. وی برای کسب 
مدال طلا به دیدار »ژونگ« از چین خواهد رفت. این دو تکواندوکار 
در چند سال اخیر هشت بار با هم مبارزه کرده اند که سهم نماینده 
چین 5 و سهم »بیانسه« 3 پیروزی بوده است. در دو سال اخیر این 
حریف چینی بوده که رقیب خود را شکست داده است. مدال برنز 
مشترک این وزن هم به »آکوستا بریسدا« از مکزیک و »دوریس« از 

کرواسی رسید.

کاپیتان سابق تیم ملی بوکس ایران با تاکید بر اینکه از تیم ملی 
جدا نشده است، گفت: هر زمان کادر فنی بخواهند برای حضور 

در رقابت های بین المللی به ایران باز می گردم. 
»سالار غلامی« که برای تیم »تورنتو اونتوریو« کانادا در رقابت 
های لیگ حرفه ای بوکس قاره آمریکا به روی رینگ می رود، روز 
جمعه به ایرنا گفت: اکنون در کانادا هستم و تمرینات خود را به 

صورت حرفه ای در این کشور دنبال می کنم.
و  قرار گرفت  بوکسور مکزیکی  مقابل  وی که هفته گذشته 
توانست حریف خود را در همان دقیقه نخست مبارزه با ضربه 
چپ سنگین، ناک اوت کند، افزود: پس از پایان این بازی به 
دلیل فرا رسیدن ماه مبارک رمضان در مسابقه ای شرکت نمی 
کنم و زیر نظر »محسن امیری« یکی از مربیان ایرانی مقیم کانادا 

به تمرینات بدنسازی می پردازم.
این بوکسور ۹۱ کیلوگرم تیم ملی عنوان کرد: چند مسابقه 
حرفه ای دیگر نیز در برنامه دارم که پس از پایان ماه رمضان برای 

حضور در این رقابت ها برنامه ریزی خواهم کرد.
غلامی با اعلام اینکه در حال راه اندازی یک آکادمی بوکس 
در تورنتو کانادا است، گفت: قصد دارم در کشور کانادا علاوه 
بر حضور در رقابت های حرفه ای، در بخش آموزش بوکس نیز 

فعال شوم.
وی با تاکید بر اینکه از تیم ملی جدا نشده است، اظهارداشت: 
دوست دارم برای رقابت های انتخابی المپیک به بوکس ایران 

کمک کنم و یکی از مسافران المپیک 2020 توکیو باشم.
فدراسیون  جدید  قانون  براساس  داد:  توضیح  بوکسور  این 
بوکس جهانی، بوکسورهای حرفه ای نیز می توانند در رقابت 
های آماتور شرکت کنند، از این رو در صورت نیاز فدارسیون به 

تیم ملی ملحق می شوم.

هرچند نام سالار غلامی در فهرست جدید تیم ملی بوکس قرار 
ندارد، اما شنیده می شود که وی برای حضور در رقابت های 
گزینشی المپیک به زودی از سوی فدراسیون بوکس به اردوی 

تیم ملی فراخوانده خواهد شد.
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از نگرانی برای کاهش مشارکت مردم تا جلوگیری از پول پاشی 

شمشیر دولبه استانی شدن انتخابات
چندین سال است که طرح استانی شدن انتخابات در دوره های مختلف مجلس مطرح 
می شود؛ طرحی که مخالفان و موافقانی را به همراه دارد. نمایندگان و کارشناسانی این 
موضوع را مایه نخبه پروی و برگزیدن افراد متخصص و صالح عنوان می کنند و دست 
اندرکارانی آن را مغایر با اصل سیاست های کلی نظام قلمداد می کنند و معتقد هستند که 

این کار باعث کاهش مشارکت مردم در انتخابات می شود. 
  سال ۷۸ برای نخستین بار موضوع استانی شدن انتخابات در قالب طرحی از سوی 
نمایندگان در پنجمین مجلس شورای اسلامی مطرح شد اما بی نتیجه ماند. در سال ۸۱ 
با روی کار آمدن مجلس ششم، نمایندگان بار دیگر این طرح را بدون تغییر و به همان 
صورت قبلی تقدیم هیأت رئیسه کردند، که از پارلمان به شورای نگهبان رفت اما بازهم 

نتیجه ای حاصل نشد و در بلاتکلیفی ماند.
 سال ۸۶ هنگامی که مجلس هفتم آغاز شد، بار دیگر بهارستان نشینان پس از اعمال 
تغییراتی در طرح هایی که از سوی مجالس پنجم و ششم برای استانی شدن انتخابات ارائه 

شده بود، این طرح را به شورای نگهبان فرستادند. 
طرح مذکور تا دریافت نظر شورای نگهبان هم پیش رفت اما این شورا به دلیل آن چه 

که مغایرت با موازین شرع و قانون اساسی نامید آن را به مجلس بازگرداند.

* و اما امروز....
از همان ابتدای تشکیل مجلس دهم بحث استانی شدن انتخابات از سوی نمایندگان 
مطرح و تبدیل به یکی از لوایح جنجالی خانه ملت شد و مخالفان و موافقان زیادی 
را برای خود رقم زد. خرید و فروش رأی، بالابردن هزینه انتخابات، کاهش مشارکت 
مردمی، ظهور دیکتاتوری و تمرکززدایی منطقه از جمله دلایلی است که مخالفان این 
طرح عنوان می کنند. در مقابل، موافقان این طرح با تکیه بر این اصل که استانی شدن 
انتخابات کمک می کند تا نمایندگان از تمرکز بر مسائل محلی و منطقه ای به مسائل 
ملی بیاندیشند به دنبال تصویب نهایی این طرح هستند. آنان معتقدند که این کار به 
تقویت شوراهای شهر و روستا می انجامد و باعث می شود که این شوراها با تمرکز بر 
مسائل محلی و منطقه ای به یک پارلمان محلی تبدیل شوند و اینگونه کارایی بیشتری 

خواهند داشت.
در کنار این دو نظریه، محور سومی هم برای این طرح مطرح است، عده ای از 
کارشناسان و نمایندگان عنوان می کنند به دلیل آنکه ساز و کار حزبی مناسبی در کشور 

وجود ندارد، نمی توان به صورت علمی و عملی این طرح را پیش برد.
مطرح کنندگان این نظریه معتقد هستند در جمهوری اسلامی ایران تحزب هیچ گاه 
جایگاه خود را در سال های پس از انقلاب پیدا نکرده و نتوانسته اثرگذاری مثبتی بر 
تحولات سیاسی و اجتماعی داشته باشد و این موضوع بستگی دارد که قانون چقدر به 

احزاب در قانون استانی شدن انتخابات مجلس نقش دهد.

* با استانی شدن انتخابات انگیزه های مردم برای مشارکت کاهش می یابد
حسین مظفر درباره بررسی طرح استانی شدن انتخابات مجلس شورای اسلامی در 
مجمع تشخیص مصلحت نظام، بیان کرد: طرح استانی شدن انتخابات که در سیاست های 
کلی نظام که پیشنهادی مجمع هم بوده از سوی مقام معظم رهبری تاکنون ابلاغ نشده 
است و در سیاست کلی نظام نه آمده و نه مصوب شده است. علت این امر آن  است که 

این طرح منجر به کاهش مشارکت های مردمی می شود.
وی معتقد است: حال شاید این طرح مزایایی مانند اینکه نمایندگان از حوزه های 
منطقه ای خودشان خارج می شوند و به سطح استان می آیند، داشته باشد و یا این که 
ملی تر بیندیشند و بیشتر به وظایف نظارتی شان عمل کنند اما از سوی دیگر مشخص 

نیست که در همه مناطق افراد توانمند وجود داشته باشند.
به گفته مظفر طرح استانی شدن انتخابات را مطرح می کنند تا از ظرفیت ها و امکانات 
هر استان استفاده کنند و افراد قوی تر وارد میدان شوند، اما چون مسئله انتخابات رقابت 
است و از سوی دیگر نماد دموکراسی محسوب می شود و هرچه آرای مردم بیشتر باشد 
موجب اقتدار و تقویت نظام می شود، استانی شدن انتخابات باعث کاهش شور، نشاط، 

رقابت و سقبت گرفتن در امر انتخابات می شود.
وی با تاکید بر اینکه با استانی شدن انتخابات انگیزه های مردم برای مشارکت کاهش 
پیدا می کند،  عنوان می کند: نظام اقتدارش به حضور و مشارکت مردم است، خدا را شکر 
طی این چهل سال آمار حضور مردم از آمار جهانی هم بالاتر است و شاید این موضوع 

)استانی شدن انتخابات( به این اقتدار لطمه بزند.

*  با استانی شدن دیگرشاهد پول پاشی در انتخابات نخواهیم بود 
مهرداد بائوج لاهوتی درباره استانی شدن انتخابات خاطرنشان کرد: باید کارهای حوزه 
های انتخابیه به پارلمان های محلی که همان شوراهای شهر و روستاست واگذار شود و 
مجلس به وظیفه ذاتی خود که محور نخست آن قانون گذاری و نگاه کلان و ملی است، 

بپردازد. 
نماینده مردم لنگرود تاکید کرد: رفته رفته احزاب باید شکل بگیرند و در شکل دادن 
افراد و لیست ها نقش مهمی را ایفا کنند؛ زیرا اگر فردی از طریق حزبی وارد مجلس 
و کارزار انتخابات شود، شما می دانید جریان و افرادی هستند که پاسخگوی رفتار آن 

شخص باشند.
وی در خصوص اینکه گفته می شود استانی شدن انتخابات می تواند محلی برای پول 
پاشی باشد،  بیان گرد: اصلا چنین چیزی نیست،  اتفاقا هنگامی که احزاب به میدان بیایند 

و همه چیز شفاف باشد دیگر ما شاهد پول پاشی در انتخابات نخواهیم بود.
لاهوتی گفت: هنگامی که احزاب به صورت جدی وارد شوند، لیست ارائه می دهند و 

دیگر ما شاهد حضور افراد با مقاصد و اقدامات خاص نیستیم.
اما عده دیگری از کارشناسان و اهالی فن اعتقاد دارند که استانی شدن انتخابات 

می تواند شمشیر دولبه باشد که هم خوب و مفید و هم مضرراتی داشته باشد.

* با استانی شدن انتخابات مجلس به سمت تزار واقعی خود حرکت می کند 
احدی آزادیخواه نیز ،  به عنوان موافق استانی شدن انتخابات می گوید: استانی شدن 
انتخابات باعث  می شود نمایندگان از مشغول شدن به کارهای غیرضروری دست بکشند 
و به کارهای اصلی و ملی تر بپردازند و مجلس به سمت تزار واقعی خود حرکت می کند.

وی افزود: با استانی شدن انتخابات تعامل بین مجمع نمایندگان استان بسیار بیشتر 
خواهد شد.

این نماینده مجلس شورای اسلامی درباره معایب این طرح می گوید: در کنار مزایایی 
که این طرح دارد می  توان به این موضوع اشاره کرد که این کار از رویش جدید ممانعت 

خواهد کرد و کار را برای کسی که رویش انقلابی دارد سخت تر می کند.
وی در بخشی دیگری از سخنان خود به احزاب و نقش آنان در اجرایی شدن این قانون 
اشاره می کند که به دلیل این که احزاب در کشور ما جا نیفتاده اند ،می توانند مشکلاتی 

را به وجود بیاورند.
به گفته آزادی خواه ما استانداردهای شکل گیری احزاب را بلد نیستیم و نمی توانیم 

آن ها را اجرایی کنیم .
نماینده مردم ملایر تاکید کرد: مشکل بعدی در این طرح تبلیغات است، اگر نمایندگان 
از رسانه های استانی استفاده کنند بسیار خوب است اما اگر بنا باشد از همان شیوه سنتی 
و معمول برای تبلیغات استفاده شود، هزینه انتخابات قطعا چندین و چند برابر خواهد که 

این خود یک عیب بسیار بزرگ است.
وی درخصوص اینکه پارلمان چگونه می تواند به استانی شدن انتخابات کمک کند، 
بیان کرد: مجلس باید تکلیف گرا باشد؛ چیزی که باعث می شود مجلس بیشتر و بهتر به 
وظیفه خود عمل کند اجرایی شدن و یا اجرایی نشدن انتخابات نیست و نباید هم خیلی 
ملاک باشد بلکه پارلمان و وکلای ملت باید به سمت و سویی بروند که به کار نظارتی 

خود برسند. 

* کاهش انگیزه و مشارکت مردم با استانی شدن انتخابات 
مجید کیانپور نیز  در مخالفت با این طرح گفت: در صورت استانی شدن انتخابات، 
هزینه های انتخابات به شدت افزایش می یابد و برای نامزدها غیرممکن خواهد بود که با 

اتکا به خود در انتخابات پیروز شوند.
نماینده مردم ازنا و دورود تاکید کرد: در صورت استانی شدن انتخابات، انگیزه حضور 

مردم کاهش یافته و مشارکت در انتخابات کاهش می یابد.
وی ادامه داد: در این صورت تنها افرادی که در سطح استانی و ملی مشهور هستند به 
مجلس راه خواهند یافت و افراد نخبه نمی توانند در انتخابات حضور یابند. بخش مهمی 
از توسعه مناطق محروم ناشی از همت نمایندگان است که در صورت استانی شدن 

انتخابات، توجه به مناطق محروم کاهش می یابد.

* قبول کلیات  و ابهام درشیوه های اجرایی در شورای نگهبان 
طرح اصلاح موادی از قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی در روز سه شنبه )۹ 
اردیبهشت( در مجلس تصویب شد، اما شاه بیت این طرح، بر استانی شدن انتخابات 
مجلس دلالت دارد.استانی شدن انتخابات مجلس جزئی از کل طرح اصلاح موادی از 
قانون انتخابات است، اما به دلیل آنچه که کارشناسان و برخی نمایندگان مجلس اعتقاد 

دارند، این جزء، پیچیده و با دشواری های بسیار زیادی در اجرا همراه است.
با همه این ها عباسعلی کدخدایی سخنگوی شورای نگهبان در روزهای گذشته با 
اشاره به اینکه استانی شدن انتخابات در قالب اصلاحیه قانون انتخابات ساعت ها در شورای 
نگهبان مورد رسیدگی قرار گرفت و همچنان ادامه دارد، نوشت: کلیات طرح استانی شدن 
انتخابات قابل قبول است اما شیوه های اجرایی آن ابهاماتی دارد. در مواردی حقوق رای 

دهندگان و نامزدها نادیده گرفته شده و ناقض عدالت انتخاباتی است.

نکتـه

تلاش های آمریکا برای همراه کردن اروپا در خط مشی ایران 
ستیزانه خود بار دیگر در نشست روز دوشنبه وزیران خارجه عضو 
اتحادیه با شکست مواجه شد و برخلاف خواست ایالات متحده، 
اروپایی ها از تعهدپذیری خود نسبت به این توافق و تلاش برای 
حفظ برجام سخن گفتند، هر چند باید دید در مهلت دو ماهه 
باقی مانده رهبران اروپا چه اقدام عاجلی برای حفظ برجام انجام 

خواهند داد. 
ساعت شنی صبوری ایران در برابر بدعهدی شرکای برجام در 
قبال نقض صریح و فاحش توافق هسته ای یک هفته پیش در چنین 
روزی، پایان یافت و حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی اعلام 
کرد که جمهوری اسلامی ایران در سالروز خروج یکجانبه آمریکا از 
توافق هسته ای به صورت رسمی بخشی از تعهدات برجامی خود را 
که - به تایید آژانس - در طول سه سال گذشته به صورت دقیق و 

کامل انجام داده، کاهش می  دهد.
با اعلام این موضوع از سوی رئیس جمهوری و تشریح جزئیات 
حقوقی و فنی اقدام ایران به سفیران بریتانیا، فرانسه، آلمان، روسیه 
و چین و همچنین فدریکا موگرینی، هماهنگ کننده سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا، مهلت دو ماهه  ای به کشورهای باقی  مانده 
در برجام داده شد تا هر زمان به تعهدات خود عمل کنند و اقدامات 
جدیدی از سوی طرف مقابل صورت گیرد، ایران به شرایط قبل 
بازگردد و در غیر این صورت، مرحله دوم کاهش تعهدات برجامی 

ایران به حالت اجرا درمی  آید.
اقدام ایران حاکی از این مسئله بود که ایران تا چه اندازه در 
موضوع برجام خویشتنداری کرده اما فرصت  ها از دست رفته است 
و طرف مقابل نخواسته و یا نتوانسته به تعهداتش در برجام عمل 
کند و در این شرایط ایران راهی به جز کاهش تعهداتش ندارد و اگر 
قرار باشد بهره ای از توافق هسته  ای به خصوص ابعاد اقتصادی آن 
همانند فروش نفت و دسترسی به پولش نبرد، دلیلی برای ماندن در 

برجام هم وجود ندارد.
*  از رد اولتیماتیوم تا جنب و جوش برای حفظ برجام 

اروپایی  ها در نخستین واکنش به اقدام ایران در کاهش تعهدات 
برجامی خود، ضمن ابراز تاسف از برخوردی که آمریکا با برجام 
داشته و اعاده تحریم  های هسته ای اعلام کرد که اولتیماتیوم اعلام 
شده از سوی ایران را نمی  پذیرند. این موضع  گیری اروپا البته تاثیری 
در تصمیم ایران نداشت؛ مقامات ایرانی چه قبل و چه بعد از این 
اعلام اروپا، بارها تاکید کردند که تصمیم خود را گرفته اند و رد 
اولتیماتیوم اروپا نمی تواند تاثیری در تصمیم ایران بگذارد و اگر در 
۶0 روز آینده تسهیلات جدیدی در حوزه نفتی و بانکی ایجاد نشود، 

گام دوم کاهش تعهدات برجامی خود را کلید خواهد زد. 
قاطعیت تهران درخصوص تصمیم خود، موجب شد تا شرکای 
اروپایی برجام به صرافت افتاده تا در نشستی مشترک در برابر 
تحولات روزهای اخیر فکری کرده واز این طریق به دنبال ترمیم 
اعتبار از دست رفته شان باشند. در این چارچوب، نه تنها وزرای 
امور خارجه تروئیکای اروپایی )بریتانیا، فرانسه و آلمان( بلکه تمامی 
وزیران خارجه اروپایی از تلاش شان برای حفظ برجام و تامین منافع 
ایران از منافع آن در قالب راه اندازی سازوکار ویژه مالی اتحادیه اروپا 

)اینستکس( سخن گفتند. 

هماهنگ کننده سیاست خارجی اتحادیه اروپا هم در کنفرانس 
خبری ضمن تاکید بر پایبندی اروپا به اجرای کامل برجام ابراز 
امیدواری کرد که نخستین تراکنش اینستکس ظرف چند هفته 

آینده انجام شود.
وی با تاکید بر این که اتحادیه اروپا و تمام کشورهای اروپا به طور 
کامل مصمم هستند که برجام به طور کامل اجرا شود،تصریح کرد: 
از طرف اروپا اعلام می کنم که ما مصمم هستیم تا زمانی که ایران 
به تعهداتش پایبند است، به تعهدات خود در این توافق عمل کنیم. 

* سفری برای انجام نمایش 
مایک پمپئو وزیر خارجه ترامپ، همانند رئیس خود هیچ ابایی 
از نمایش دادن و بلوف زدن ندارد، کما اینکه رئیس جمهور این 
کشور هم سال ها خود در تلویزیون به شومنی می پرداخته و در 
نمایش دادن و بلوف زدن نظیری ندارد و شاید این خصیصه را به 
وزرای خود هم انتقال داده است. پمپئو در روزهای گذشته تورهای 
دیپلماتیک اعلام شده و اعلام نشده مختلفی به کشورهای عراق، 
بریتانیا و روسیه برگزار کرد تا دور جدیدی از فضاسازی علیه ایران 
را سازماندهی کند. در همین راستا در حالی که وزرای امور خارجه 
کشورهای اروپایی در بروکسل آماده حضور در نشست مشترک 
در خصوص برجام بودند، به ناگاه خبر رسید که وزیر امور خارجه 
آمریکا در میانه سفر به سوچی روسیه، ساعتی به بروکسل می 
آید و با همتایان خود درباره ایران گفت وگو می کند. برخی تصور 
می کردند پمپئو با پیام یا طرحی جدید برای پرونده ایران به دیدار 
متحدان سنتی آمریکا در اروپا رفته است. با این وجود، اندکی از 
آغاز دیدارهای رسمی در بروکسل نگذشته بود که افراد حاضر در 
نشست مطلع شدند که وزیر امور خارجه آمریکا برنامه ای در دست 
ندارد و تنها برای نمایش دادن و انجام تبلیغات روانی به بروکسل 

سفر کرده است. 

وی در این سفر هیچ دیدار سه  جانبه ای با وزیران خارجه 
تروییکای اروپایی نداشت و تنها به دیدارهای دوجانبه اکتفا کرد؛ 
دیدارهایی که بنا به گزارش سی ان ان، اصلی  ترین دلیلش جمع  
آوری اطلاعات پیرامون ایران و باخبر شدن از آخرین تحولات بوده 
است. به گفته خبرنگار واشنگتن پست، فدریکا موگرینی مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا با بی میلی از پمپئو استقبال کرد. 
گاردین درخصوص دیدار پمپئو با موگرینی اعلام کرد مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا در دیدار با وزیر خارجه آمریکا به او 
هشدار داد که اکنون ما لحظات حساس و سختی را پشت سر می 
گذرانیم و باید حداکثر خویشتنداری را برای جلوگیری از هرگونه 
افزایش تنش های نظامی به کار ببندیم. در واقع، موگرینی صریحا 
سیاست خویشتنداری حداکثری را نقطه مقابل سیاست فشار 
حداکثری دولت ترامپ عنوان کرد. وی در نشست مطبوعاتی جلسه 
بروکسل، هیچ تلاشی برای پنهان کردن اختلافاتش با امریکا انجام 
نداد و اعلام کرد، ناظران آژانس بین المللی انرژی اتمی تنها افراد 
واجد صلاحیتی هستند که در صورت عدم پایبندی ایران به معاهده 

هسته ای یا نقض آن می توانند اظهار نظر کنند.
* چرا برجام برای اروپا مهم است؟

اگر برجام از بین برود، اروپایی  ها چیزهای زیادی برای از دست 
دادن خواهند داشت. برجام، تنها دستاورد سیاست خارجی واحد 
اروپا از زمان تشکیل اتحادیه اروپا تا به امروز است که به امنیت آنها 
نیز درهم تنیده شده است. حفظ برجام مانع از تشدید رقابت های 
تسلیحاتی و اتمی در منطقه پر از آشوب و بحران زده خاورمیانه می 
شود. این امر هم می تواند خیال اروپایی ها را از عدم شکل گیری 
بحران جدید در مرزهایشان آسوده کند و هم باعث جلوگیری از 
هجوم مهاجران و پناهندگان بی شمار به اتحادیه اروپا شود، که این 
خود به تنهایی معضل مهمی برای رفاه و امنیت ساکنان این اتحادیه 

به شمار می رود.
از سوی دیگر، سه کشور اروپایی و اتحادیه اروپا ۱2 سال با تهران 
مذاکره کردند تا در نهایت، توافق هسته ای به دست آمد و هماهنگ 
کننده سیاست خارجی اتحادیه اروپا نیز مسئولیت هماهنگی میان 
اعضا را پذیرفت تا بتواند قوام بخش این توافق باشد. امروز اگر برجام 
سقوط کند، اتحادیه اروپا اعتبار خود به عنوان یک مذاکره  کننده و 

واسطه را از دست خواهد داد. 
برجام یک توافق چندجانبه و مبتنی بر مذاکره و دیپلماسی است 
و اتحادیه اروپا نیز با در مرکز کار قرار دادن سازمان ملل متحد 
از چندجانبه گرایی و رفتار قانونمند در سطح بین  المللی حمایت 
می کند و این در حالی است که آمریکا به شکل یکجانبه از توافق 

هسته ای خارج شد و قطعنامه 223۱ را زیر پا گذاشته است. 
از بین رفتن برجام می تواند نقطه پایانی بر رویای اتحادیه اروپا در 
حمایت از چندجانبه گرایی و آغازی بر زیرپا گذاشتن قطعنامه های 
شورای امنیت و بی توجهی به قواعد و هنجارهای بین المللی باشد؛ 
مسئله ای که اروپایی از آن هراس دارند و می دانند تبدیل شدن این 
مسئله از یک استثنا به یک روند می تواند تبعات امنیتی، اقتصادی 

و سیاسی فراوانی برای آنها به همراه داشته باشد. 
از سوی دیگر، آمریکا با خروج از توافق هسته ای و اعمال مجدد 
تحریم ها، شرکت ها و موسسات اروپایی را از همکاری با ایران منع 
کرده است؛ همکاری هایی که به معنای نادیده گرفتن میلیون ها 
یورو سود از بازار هشتاد میلیونی ایران در وهله اول، و بازار چهارصد 
میلیونی کشورهای اطراف ایران در وهله دوم باشد. ایران به عنوان 
امن ترین کشور منطقه، از منابع معدنی سرشاری برخودار است. 
علاوه براین کمتر کشوری در منطقه ظرفیت های انسانی ایران را 
دارد، این ظرفیت ها می توانست کمک زیادی به استقلال اقتصادی 
اروپا کند. با این وجود، حجم بالای تبادلات تجاری میان اروپا و 
آمریکا و روابط تنگاتنگ فراآتلانیتکی میان دو قاره درعرصه سیاسی، 
نظامی، امنیتی، بانکی و مالی موجب شده است تا آنها نتوانند به 

راحتی در مقابل قلدرمآبی ها و یکجانبه گرایی آمریکا بایستند. 
شاید بتوان عدم استقبال اروپایی ها از پمپئو در نشست اخیر 
بروکسل را پاسخی به رفتارهای قلدرمابانه آمریکای ترامپ با اروپایی 
ها دانست. ترامپ در یکی دو سال اخیر هیچ ارزشی برای خواسته 
های اروپا قائل نبوده و حتی برای فروپاشی نهاد اتحادیه اروپایی که 
دستاورد چندین دهه دیپلماسی در قاره سبز است، از هیچ اقدامی 
فروگذار نکرده است.هرچند ایران در یک سال اخیر با خویشتنداری 
تلاش کرد به دیپلماسی فرصت بدهد و دستاورد چندین سال گفت 
و گو و مذاکره را حفظ کند با این حال ضربات آخر آمریکا به برجام 
و اعاده تحریم های هسته ای عملا ایران را در مسیری قرار داد که 
دست به کاهش تعهدات هسته ای خود طبق برجام بزند. اکنون 
هم جامعه بین الملل باید به تعهدات خود برای حفظ توافق هسته 
ای به عنوان یکی از ستونهای امنیت بین الملل درجزیره پرآشوب 
خاورمیانه عمل کند.حال باید دید آیا کاهش تعهدات هسته ای از 
سوی ایران باعث خواهد شد اروپا را برای اجرای تعهداتش و مقابله با 
رویکردهای خصمانه آمریکا جدیت بیشتری به خرج دهد یا سطح 
برخورد اروپا در حد همان بی اعتنایی به وزیر خارجه ترامپ باقی 

خواهد ماند. 

دستان  به  این بار  ملی  گفت وگوی  سردرگم  کلاف  سرنخ 
محمدرضا باهنر  افتاد. او از جلسات رسمی نه، بلکه از گعده هایی 
گفت که به همراه عزت الله ضرغامی با تعدادی از چهره های 
اصلاح طلب برگزار کرده و البته برخلاف موارد گذشته امیدوار 

است که به نتایجی هم برسد.
محمدرضا باهنر رئیس جبهه پیروان خط امام و رهبری گفت 
»چند جلسه ای است که من و آقای ضرغامی گفت وگو با برخی 
اصلاح طلبان از جمله محمدرضا عارف را آغاز کرده ایم، البته هیچ 
مأموریتی از طرف اصولگرایان برای حضور در این جلسات نداریم 
و عارف هم به نمایندگی از اصلاح طلبان در این نشست ها حضور 
ندارد. فعلا گعده است و اگر منسجم و مرتب شود یک نفر به 
عنوان سخنگو، گزارشی را در خصوص آن اعلام خواهد کرد«. 
هرچند این چهره  ها به رییس فراکسیون امید و چند عضو دیگر 
مجمع تشخیص مصلحت نظام ختم می شود اما، به نظر می رسد 

که در ادامه طیف وسیع تری از اصلاح طلبان را در بر بگیرد.
گفت وگوی ملی برای نخستین بار نیست که از سوی چهره  
های سیاسی کشور مطرح می شود. پیش از این نیز بارها بر 
ضرورت آن البته بیشتر از سوی چهره  های سیاسی اصلاح  طلب 
تاکید شده بود اما این موضوع نیز همچون دیگر راهکارهای 

کاهش تنش و اختلاف راه بجایی نبرد.
انتقادات زیادی به سکوت پیشه  اگرچه  محمدرضا عارف 
کردنش در مجلس شورای اسلامی می شود اما یکی از طراحان 
این موضوع بوده است. سه سال پیش او اعلام کرده بود که »اگر 
چنین طرحی اجرایی شود اختلافات بزرگان نظام در فضای 
دوستانه حل می  شود«. هرچند او که ریاست فراکسیون امید 
را برعهده داشت بر این قصد بود تا موضوع را بطور جدی در 
مجلس دنبال کند اما وقتی با استقبالی روبه رو نشد وعده اش را به 
فراموشی سپرد. حال با گذشت نزدیک به 3 سال، فردی از جریان 
مقابل کلید شروع کار را  زد و شاید اینبار چون آغازگر ماجرا مردی 

از جنس اصولگراست بتوان به نتیجه آن امیدوار بود.  
* سیاست خارجی یا تلاش برای ائتلاف انتخاباتی

برای یافتن موضوع گفت وگوی ملی شاید لازم نباشد چرخ 
زیادی بین مسائل امروز ایران زد. همه اختلافاتی که راست و چپ 
قبلی و اصولگرا و اصلاح طلب فعلی طی نزدیک به چهار دهه پس 
از پیروزی انقلاب با هم پیدا کردند، به موارد چندی می رسد که 
البته بر سر در برخی از آنان تابلوی گفت وگو ممنوع نصب شده 
است. در این بین شاید دو موضوع بر دیگر مسائل کشور بچربد؛ 

یکی سیاست خارجی است و دیگری مبحث انتخابات.
کار  اوایل روی  در   سیاست خارجی کشورمان بخصوص 
دعوای  ایران  جمهور  رییس  عنوان  به  روحانی  حسن  آمدن 
اصلی سیاسیون بوده است. چه آن هنگام که تیم مذاکره کننده 
هسته ای با گروه ۱+۵ به توافق رسید و حاصلش برجام شد و 
چه پس از آن که بر سر هر مسائل ریز و درشت حول محور 

این توافق، همه دست اندرکاران دستگاه دیپلماسی را زیر تیغ 
انتقاد می بردند. با این وجود در آن زمان هیچگاه کسی حاضر نشد 
تا پروژه گفت وگوی ملی را به پیش ببرد تا شاید از بار دستگاه 

دیپلماسی اندکی کم شود.  
حال با خروج امریکا از برجام و اقدام متقابل ایران، اختلافات 
روی دیگر خود را نشان می  دهد؛ گروهی که دم از مذاکره 
می  زنند در برابر دسته ای که به هیچ روی حاضر به چنین 
کاری نمی شوند. البته از آنجا که موضع نظام در این خصوص 
مشخص است، بعید است که این موضوع تبدیل به سوژه ای 
برای گفت وگوی ملی شود. در عین حال، بسیاری از سیاسیون 
هم تاکید دارند که منافع مشترک را باید درنظر گرفت و به 
هیچ عنوان چراغ سبزی از طرف هیچ گروه و جناحی به دشمن 
نشان داده نشود. اما از سوی دیگر هنوز مساله ای در حوزه 
سیاسی خارجی باقی می ماند که می تواند موضوع گفت وگوی 

ملی را تشکیل دهد و آن لوایح چهارگانه مبارزه با تامین منابع 
مالی تروریسم است که از آن، پیوستن به پالرمو همچنان در 
دست مجمع تشخیص مصلحت مانده و رفته رفته به مهلت 

نهایی گروه ویژه اقدام مالی هم نزدیک می شویم.
از حوزه سیاست خارجی به حوزه سیاست داخلی می آییم. 
جایی که تا چند ماه دیگر تب انتخاباتی هر دو جریان سیاسی 
کشور را دچار خود می کند. آیا حرکت باهنر و ضرغامی به همین 
منظور انجام گرفته است؟ انتخاباتی که در این چند ساله نشان 
داده نه اصلاح طلبان بدون حضور اصولگرایان قادر به تکمیل 
لیست خود شوند و نه اصولگرایان می  توانند آرای مردمی را به 
تنهایی جلب کنند، از دیگر موضوعاتی است که می  تواند در 
صدر فهرست گفت وگوی ملی قرار بگیرد. این سوال که آیا این 
دو جریان سیاسی باز همچون سنوات گذشته حاضر به ائتلاف 
خواهند شد، احتمالا پاسخ مثبتی خواهد داشت که آن هم از دل 

همین جلسات بیرون خواهد آمد.
* معضلی بنام تندروها

اما دو جریان سیاسی در حالی یکی متولی گفت وگوی ملی 
می شود و طیف دیگر نیز آن را می پذیرد که هیچکدام خالی از 
نیروهای تندرو نیستند. افرادی از جریان اصلاح  طلب و اصولگرا 
هستند که نه تنها، فقط و فقط با پیش شرط، حاضر به انجام 
گفت وگو می شوند بلکه بعضا دست توهین را پیش گرفته و 
طرف مقابل خود را مخالف منافع ملی خطاب می کنند. با این 
روحیاتی که برخی از چهره های سیاسی هر دو جریان دارند، به 
نظر می رسد که افرادی همچون باهنر که از بزرگان اصولگرایی 
محسوب می شود فکری برای کسب موافقت آنان کرده یا اینکه 
ترجیح می دهند آنها را از دایره تصمیم سازی حذف کند. کاری که 
در گذشته هم در اردوگاه اصولگرایی انجام گرفته و طیف تندروی 
این جریان زمانی که دید کاری از پیش نمی برد، با کاندیدای 

منتخب خود وارد کارزار انتخاباتی شد.

 چرا برجام برای اروپا مهم است؟

تلاش های برجامی اروپا برای حفظ اعتبار بر باد رفته 

بازی باهنر با کارت گفت وگوی ملی

اصولگرایان به ایده اصلاح طلبان چراغ سبز نشان دادند؟

افزایـش تحرک نظامی آمریکا در خلیج فـارس، وقوع برخی حملات به کریدورهای 
انتقـال انـرژی در منطقه و وقوع معامله قرن، وضعیت منطقه را پیچیده کرده  اسـت. در 
چنین شرایطی، داود حشمتی، تحلیلگر سیاسی به  موقعیت جمهوری اسلامی در این 

زمین اشـاره می کند. 
* تبعات حملات اخیر در منطقه

حشـمتی با اشـاره بـر رونـد وقایع اخیر گفـت: »روز پنجشـنبه  علاوه بـر انفجارات 
فجیره، شـاهد حمله پهبادی به هفت مرکز نفتی و مراکز اسـتراتژیک و تزریق خطوط 
انتقال نفت در عربسـتان بودیم، که از طرف یمنی ها انجام شـده اسـت. در انفجار فجیره 
نیز ابتدا ماجرا پوشـانده شـد و به سـرعت آن را در مقابل ایران بزرگ نکردند. درحالی که 
هم عربستان و هم سایر کانون های منطقه از جمله اسرائیلی ها همین را می خواستند، 
ولـی بـرای حفـظ آرامـش بازار نفـت ایـن کار انجام نشـد و در حقیقت به جـای پررنگ 

کـردن ماجـرا، با چراغ سـبز یا فشـار خود آمریـکا این امر را محـدود کردند.«
وی افـزود: »بـه یاد داشـته باشـیم کـه دوهفته قبل پمپئو در نیمه راه سـفر خود به 
اروپـا بـه یک بـاره بـه عـراق رفت و آنجـا اعلام کـرد که ما تحرکاتـی از ایرانی ها شـاهد 
هسـتیم. پمپئـو اعـلام کرد که چشـم ما به تحـرکات اخیـر ایرانی ها هسـت و به نظر 
نمی آیـد ایـران بخواهـد روی این مسـئله تأکید کند و اعـلام کند که ایـن کار از طرف 

ماسـت. ولی امارات از آمریکا خواسـته  اسـت روی این مسـئله تحقیق کند.«
* تأثیرات رونمایی از معامله قرن

وی در ادامـه بـه واکنـش جریانـات رسـانه ای در داخـل و خارج اشـاره کـرد و گفت: 
»فاکس نیوز گزارشـی منتشـر کرده  اسـت کـه در آن گزارش، نیروهای نیابتـی ایران را 
متهـم کرده انـد که این عملیات ها کار آنهاسـت. از طرفـی، نیروهای افراطـی داخلی در 
کشـور روی ایـن موضوع کار می کنند. کیهان با خوشـحالی از ایـن اتفاقات یاد می کند. 
در واقـع تحلیـل ایـن جریـان ایـن اسـت کـه این امـور به نفـع ماسـت. ولی بایـد این 
موضوعـات را در یـک پـازل کلی دید کـه ایران در نهایـت در کجای ایـن ماجرا خواهد 

ایستاد.«
حشـمتی در خصـوص اتفاق دیگـری که در منطقه بـه زودی رخ خواهـد داد گفت: 
»مـا بـه فاصله چند هفته دیگر اتفاق مهمـی را در منطقه خواهیم داشـت که رونمایی 
از معامله قرن اسـت. این طرح توسـط کوشـنر، داماد ترامپ در حال آماده  شـدن اسـت 
و قـرار اسـت در هفتـه آخـر ماه رمضان، ایـن اتفاق بیفتد؛ یعنی نزدیک بـه روز قدس.«

این تحلیلگر مسـائل سیاسـی افزود: »ترامپ با این طرح معامله قرن تلاش می کند 
مشـکلات مـرزی میان کشـورهای عـرب منطقه را با اسـرائیل حل کند و بعـد همه را 
بـا هـم یکدسـت نماید تـا در مقابل ایـران قرار دهد. ایران با اسـرائیل مشـکل مـرزی و 

سـرزمینی ندارد، مشـکل ایران با اسـرائیل ایدئولوژیک اسـت. یعنی اگر اردن و دیگران 
نیز مسـائل مرزی را بپذیرند و حتی اگر فلسـطین نیز بپذیرد، ایران موجودیت اسرائیل 
را نخواهد پذیرفت و آمریکا در تلاش اسـت از این مسـئله، اجماعی در منطقه بر علیه 
ایران بسـازد و به نظر می رسـد بتواند موقعیت بسـیار خطرناکی ایجاد کند. لذا هر نوع 

حرکتـی معنا و بازتاب بزرگی خواهد داشـت.«
* مذاکره به دنبال فشار حداکثری

وی در خصـوص طـرح آمریکا در مـورد ایران افزود: »آمریکا می خواهد فشـار را روی 
ایـران حداکثـری کنـد و ایران را تحت هر شـرایطی پای میز مذاکره بکشـاند. در داخل 
دولت، نگاه به دیپلماسی و حل مسئله از طریق اروپا به صورت سفت و سخت پیگیری 
می شـود. خبرها حاکی این مسـئله بود که درخواسـت ایران تضمین فروش یک و نیم 
میلیـون بشـکه نفـت در روز و تضمین بازگشـت این پول اسـت. اگـر ایـران بتواند این 
هـدف را محقـق کنـد، تقریبـاً از این مخمصه بیـرون آمده اسـت. اروپا هم چراغ سـبز 
خوبی نشـان داده  اسـت و موگرینی گفت اولین تراکنش اینسـتکس، ظرف چند هفته 

آینده انجام می شـود.«
حشـمتی در ادامه خاطرنشـان کرد: »بنابراین در منطقه با سه طرح مختلف روبه رو 
هسـتیم: اول، معاملـه قرن کـه اواخر همین ماه انجام می شـود. دوم، درگیـری در حوزه 
نظامی در خلیج فارس و حوزه نفتی. سـوم، در حوزه دیپلماسـی عمومی دولت. چیزی 
که می تواند برگ برنده ما باشـد، به اعتقاد من هماهنگی در این دو حوزه اسـت. یعنی 

هماهنگی و همکاری در حوزه نظامی و دیپلماسی.«
* چه باید کرد؟

حشـمتی در خصوص راهکارهای مقابله با شـرایط دشـمن افزود: »من عقیده دارم 
اگـر بـه زمان تصویـب برجام برگردیم، یعنی هم دیپلمات داشـتیم و هم سـردار، برنده 
خواهیـم بـود. در برجـام یـک طرف ظریف بود و یک طرف قاسـم سـلیمانی. با همین 
الگـو بـه اعتقاد مـن می توانیم به موفقیت برسـیم. ولی اگر بـازی ما به جای دو دسـت، 
بشـود دو دسـتگی و نیروی نظامی ما سـازی بزند که با دیپلماسـی هماهنگ نباشـد، 
بـا مشـکل بزرگی روبـه رو خواهیم شـد و این نگرانی اصلی من اسـت. اگر دو دسـتگی 
شـدید شـود، بـه حـوزه داخلی کشـیده خواهد شـد. و در این صـورت، خیلـی زودتر از 
انتخابـات، فضای سیاسـت داخلی ایران تند خواهد شـد. باید منتظر مانـد و دید اولین 
چـراغ ایـن اختـلاف توسـط چه کسـی روشـن خواهد شـد. اما مـن هنوز نشـانه های 

پررنگـی از رخ دادن ایـن اتفاق نمی بینم.«
وی گفـت: »بـه نظـر من، میـان مـا و آمریکا جنگـی رخ نمی دهـد. ارزیابی سـردار 
سـلیمانی در جمـع فرماندهـان ایـن بـود کـه اگر جنگـی با ایران شـروع شـود، جنگ 

نقطـه ای نخواهـد بـود. چون اگـر این اتفاق بیفتـد، آمریکا و بقیه به سـرعت در منطقه 
دچار مشـکل می شـوند. چون گسـتره این جنگ وسـیع اسـت و دامنه آن بیشـتر از 
چیـزی اسـت که فکـرش را می کنند. تصور من این اسـت که ترامپ به این کار دسـت 
نمی زنـد. چراکـه وی بـا ایـن ایـده آمـد کـه مـن نمی خواهم پـول مـردم آمریـکا را در 
خاورمیانـه خـرج کنـم. ترامپ بدش نمی آید به مؤسسـات بزرگ صنعتی آمریکا سـود 
برسـاند، ولی نه سـود حاصـل از جنگ. ولـی در آمریکا کانون های قـدرت بزرگی وجود 
دارد کـه می خواهنـد ترامـپ را وارد جنـگ کننـد و با نیـروی زیاد به منطقـه برگردند. 
فشـار آنهـا و کمـک لابی اسـرائیل بـرای این اسـت که بتوانند علاوه بر فشـار بـر ایران، 
باعـث شـوند آمریکا منطقـه را رها نکند. اگـر ترامپ بداند که دامنه سـرزمینی و زمانی 
این جنگ گسـترده اسـت، به هیچ وجـه وارد آن نمی شـود. چون بـرای او در حکم پایان 
ریاسـت جمهوری اسـت. ولی اگر بتواند با کمترین هزینه این مشـکل را حل کند، به 
آینـده فکـر خواهـد کـرد. ترامـپ می تواند با ابهتـی بالاتر و هزینـه ای کم، ایـن قصه را 
مدیریـت کند. لشکرکشـی به منطقه کم هزینه نیسـت، ولی هزینـه آن از جنگ بالاتر 
نیسـت و مـدل تفکـر ترامـپ همین اسـت؛ با ابهـت وارد شـدن و کم  کـردن هزینه ها 

پای میـز مذاکره.«
* با آدم عاقلی طرف نیستیم

وی افزود: »تحلیل ها نشـان می دهد با آدم عاقلی طرف نیسـتیم و محاسبات او روی 
چارچوب نیسـت. او نشـان داده اسـت که می تواند هر نوع واکنشـی را نشـان دهد. پس 
حداقـل درگیـری، برای ما نیز بهترین گزینه اسـت. در این شـرایط، تنها بـرگ برنده ای 
که می شناسـم این اسـت که بتوانیم هم زمان هم از ظرفیت دیپلماسـی خود اسـتفاده 
کنیـم و هـم از ظرفیـت نظامـی، ولی با محوریت دیپلماسـی نه محوریـت نظامی. این 

بـرگ برنده ما خواهـد بود.«
داود حشـمتی گفت: »بازتاب این راهبرد در داخل این اسـت که دولت و دیپلماسـی 
مـا بایـد بتواند در بیرون طرفداران خود را قانع کنـد و نظامی گری بتواند طرفداران خود 
را قانع یا وادار به سـکوت نماید. چون آنها خواهان افزایش هزینه ها و درگیری هسـتند. 

تنها چاره ما بازی با دو دسـت اسـت، و نباید دو دسـتگی را در داخل دنبال کرد.«
وی خاطر نشـان کرد: »البته برخی دو دسـتگی را به معنای دو دسـت بودن تعبیر 
می کننـد و می گوینـد مـا کار خـود را می کنیـم و شـما هـم برویـد امتیاز بگیریـد. در 
صورتی کـه بایـد به معنـای بـازی با دو دسـت باشـد تا بتـوان بـازی را بـرد. در غیر این 
صـورت اگـر قـرار باشـد هـر دو طرف سـاز خـود را بزننـد، با حرکتـی کوچک تخریب 
می شـوند و همدیگـر را خنثـی می کننـد. مشـکل ما در صـورت مدیریت این مسـئله 

حـل خواهد شـد.«

 ارزیابی تحولات اخیر منطقه در گفت وگو با داود حشمتی 

برگ برنده ایران چیست؟ 
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نامحـرمانه
شماره ظریف بر روی موبایل سناتور آمریکایی!

نشریه »پالیتیکو« روز پنج شنبه به نقل از شاهدان احتمال مکالمه تلفنی »دایان فینشتاین« سناتور 
ارشد دموکرات با »محمد جواد ظریف« وزیر امور خارجه ایران را مطرح کرده است. به ادعای این نشریه، 
شب گذشته در حالی که فینشتاین در کنگره راه می رفته، خبرنگاران دیده اند صفحه شماره تماس و نام 
ظریف در گوشی او باز است. »تام منتزر« سخنگوی این سناتور ارشد آمریکایی در پاسخ به این که آیا 
فینشتاین تلفنی با ظریف صحبت کرده، گفته است: »نمی توانم درباره اینکه سناتور با چه کسی صحبت 
کرده و با چه کسی صحبت نکرده، اظهار نظر کنم.« نشریه پالیتیکو صرفا با استناد به همین مشاهدات 
گمانه احتمال گفت وگوی فینشتاین و ظریف را مطرح کرده، اما تاکنون هیچ منبعی این گمانه زنی را 
تأیید نکرده است. فینشتاین از سناتور های بانفوذ و از منتقدان اصلی »دونالد ترامپ« رئیس جمهور آمریکا 
به شمار می آید و در روز های گذشته هم چند بار از سیاست های تنش زای واشنگتن در قبال جمهوری 
اسلامی ایران انتقاد کرده است. وی روز چهارشنبه با انتقاد از سیاست های جنگ طلبانه برخی اعضای 
دولت ترامپ، به »مایک پامپئو« وزیر خارجه آمریکا توصیه کرد با ظریف که »خواهان درگیری با ایالات 

متحده نیست«، تماس بگیرد.

رئیس فراکسیون حج و زیارت :شرایط اعزام عمره مفرده مهیاست 
رئیس فراکسیون حج و زیارت با بیان اینکه پیش بینی ها بر این است که شرایط اعزام حجاج به عمرده 
مفرده در سال جاری مهیا است، گفت: احتمال اعزام حج به عمره مفرده وجود دارد. حجت الاسلام 
احد آزادی خواه رئیس فراکسیون حج و زیارت مجلس شورای اسلامی از جلسه اعضای این فراکسیون با 
حجت الاسلام عبدالفتاح نواب نماینده ولی فقیه در امور حج و سرپرست حجاج ایرانی خبر داد و گفت: از 
وی دعوت شده تا با حضور در فراکسیون درباره برگزاری حج تمتع سال جاری بحث و گفت وگو شود.وی 
با بیان اینکه یکی دیگر از اولویت جلسه با نماینده ولی فقیه در امور حج برگزاری حج عمره مفرده خواهد 
بود، افزود: پیش بینی ها بر این است که شرایط اعزام حجاج به عمرده مفرده در سال جاری مهیا است و 
احتمالاً این اتفاق رخ خواهد داد.نماینده مردم ملایر در مجلس با تاکید براینکه دیپلماسی کشورمان با 
سعودی ها درباره حج با دیپلماسی سیاسی متفاوت است، ادامه داد: به نظر می رسد با دیپلماسی که در 
امور حج بین ایران و عربستان شکل گرفته احتمال اینکه سعودی ها نیز از اعزام حجاج ایرانی به عمره 

مفرده پس از برگزاری حج تمتع استقبال کنند، وجود دارد.

حجم یک میلیاردی معاملات شرط بندی در ایران
رئیس پلیس فتای تهران اعلام کرد اطلاعات لازم را درباره پرونده جنجالی فوتبال جمع آوری کردند 
و در اختیار فدراسیون قرار دادند. امروز سرهنگ کاظمی رئیس پلیس فتای تهران میهمان برنامه سلام 
صبح بخیر در شبکه سوم سیما بود و درباره مسائل مهمی صحبت کرد. بحث اصلی او درباره کانال های 
هواداری و موضوع شرط بندی بود. او از این گفت که خیلی از سایت های شرط بندی در خارج از ایران 
فعالیت می کند. سرهنگ کاظمی گفت: حجم معاملات شرط بندی در ایران روزانه به یک میلیارد 
تومان هم می رسد! او همچنین درباره دستگیری فروزان و همسرش گفت: »ما به هر حال با فدراسیون 
فوتبال و کمیته اخلاق در ارتباط هستیم. آن ها اطلاعاتی از ما می خواستند که جمع آوری کردیم و در 

اختیارشان قرار دادیم. «

واکنش وزیر ورزش به اتهام پرسپولیسی بودن
وزیر ورزش و جوانان با اشاره به اهمیت حمایت از تیم های مختلف فوتبال ایران بویژه تیم ملی و 
تیم هایی که به عنوان نمایندگان ایران در لیگ قهرمانان اسیا حضور پیدا می کنند، گفت: فارغ از حرف 
ها و نقل هایی که در برخی محافل و فضای مجازی بوجود می آید، برای وزارت ورزش و جوانان هیچ 
کدام از باشگاه ها تفاوت ندارند. هرتیمی تلاش خوبی داشته باشد، برای ما مهم و قابل احترام است و 
سرامد همه آنها تیم ملی فوتبال ایران است و هر تیمی هم که در لیگ قهرمانان آسیا حضور پیدا می 
کند به منزله فوتبال ملی مورد حمایت واقع می شود و قطعا هر تیمی هم به لیگ قهرمانان اسیا برود 

مورد حمایت قرار می گرفت.

انتقاد جدی حسام الدین آشنا از صداوسیما
عضو شورای نظارت بر صداوسیما در واکنش به توییت یکی از تهیه کنندگان سینما که از نحوه 
نظارت بر تبلیغات مواد غذایی در این سازمان انتقاد کرده بود، گفت: مکاتبه کرده ایم، گزارش داده ایم 
... پاسخ یک کلام است؛ پول نداریم پس حق داریم. سید محمود رضوی مجد در توییتی از نظارت بر 
تبلیغات مواد غذایی در صداوسیما انتقاد و نوشت: آیا جان مردم باید بازیچه سرمایه داری بشود؟ پس 
جایگاه نظارت کجاست؟ این تهیه کننده سینما نوشت: پیش از این کرم حلزون، برنج خاص )مخلوطی 

از پلاستیک و آرد برنج نامرغوب( و این روز ها هم راهکار ریزش مو و رنگدانه مو؟

جایگاه های مهم کشور در دست نفوذی هاست!
ابوالفضل ابوترابی، نماینده نجف آباد گفت: شاهد هستیم که جایگاه های مهم در دست نفوذی هاست 
و به خصوص دوتابعیتی ها در کشور یک خطر بالقوه وحشتناک هستند و این خطر کشور ما را تهدید 
می کند. نفوذی ها در داخل از وضعیت اقتصادی جامعه نهایت بهره برداری را می کنند. دشمن می داند 
که به تنهایی و از خارج از کشور نمی تواند استحکام داخلی را از بین ببرد و نیاز به دستگاه نفوذی در 

داخل دارد.

ویلموتس بدون امضای قرارداد رفت 
سرمربی مدنظر فدراسیون فوتبال بعد از مذاکره و ارزیابی وضعیت فوتبال ایران، تهران را ترک کرد.

به گزارش ایسنا، مارک ویلموتس بامداد چهارشنبه به همراه دستیارانش وارد تهران شد و بعد از بازدید 
از امکانات فوتبال ایران و مذاکره با مهدی تاج، جمعه شب بازی های لیگ برتر را هم مشاهده کرد.او بعد 
از اتمام لیگ برتر، شبانه تهران را ترک کرد. در صورت قطعی شدن توافق دو طرف، ولیموتس برای عقد 

قرارداد و شروع فعالیتش به تهران باز می گردد.

 دبیرکل کمیته ملی المپیک به خاطر بدهی بازداشت شد 
شاهرخ شهنازی دبیرکل کمیته ملی المپیک که مدت هاست به دلیل مسائل مالی و مشکلات 
شخصی نمی توانست تمام توانش را برای انجام امور اجرایی این کمیته بگذارد به دلیل همین مشکلات 

از سوی مراجع قضایی بازداشت شد.

نماینده دادستان خطاب به رضوی: قد و اندازه تان وام ازدواج بود
نماینده دادستان تهران خطاب به هادی رضوی بدهکار کلان بانک سرمایه گفت: قد و اندازه شما 
در حد وام ازدواج است نه وام های میلیاردی؛ شگرد رضوی این است که فکر می کند او را آدم مهمی 

می دانند در حالی که ما شما را تنها شما را به عنوان یک مفسد اقتصادی می شناسیم.

گفته می شود: حسن مالکی نژاد رئیس کمیسیون فرهنگی شورای شهرو علی احمدی عضوشورای 
شهرقم  احتمالا برای شرکت در انتخابات مجلس  یازدهم ازعضویت  در شورا استعفا می دهند.برخی 
منابع ازکناره گیری سیدمحمد آتش زر از شورای شهر در همین راستا خبرداده اند.گفتنی است با خروج 
این اعضا، فضابرای ورود بانوان علی البدل فراهم خواهد شددر این بین نرجس نیازمندو زینب موحدی 

از شانس بیشتری برخوردار هستند.
گفته می شود: ازسید محمدرضا هاشمی  معاون سیاسی و امنیتی استاندارقم بعنوان نامزد 
استانداری استانهای گلستان و لرستان نام برده می شود . هنوز این خبر از سوی ایشان  تایید یا تکذیب 

نشده است.
گفته می شود:  بحث استعفاهای احتمالی میان اعضای شورای شهرقم وشورای هماهنگی 
اصولگرایان اختلافاتی ایجاد کرده است. شورای هماهنگی  اصولگرایان قم  مخالفت خودرا با استعفای 

اعضای شورای شهر قم برای نامزدی آنها برای انتخابات مجلس یازدهم اعلام کرده است.

یادداشت های شهر سیل زده/14
محمد خامه یار

برای بازدید از دبیرستان زینبیه که در هسته مرکزی شهر و پای پل شهدای هفت تیر واقع شده است 
و نیروهای جهادی در آن مشغول کار لایه روبی هستند به راه می افتم. به حال بچه های جهادی که سر تا 
پا گلی هستند غبطه می خورم. نگاهم به آنان از سر حسرت است. اینان بهترین بندگان خدایند که خدا در 
خلقت آنان به خود آفرین گفته است. تبارک الله احسن الخالقین. کار لجن زدایی و لایه روبی طاقت فرسا 
است. زیرزمین مدرسه که چند متری از ارتفاع آن را گل و لجن فرا گرفته است، هوای دم کرده و نفس 
گیری دارد و هر لحظه احتمال رخداد هرگونه حادثه جبران ناپذیری وجود دارد. انگار بچه های جهادی 
معدن چی شده اند و در معدن در حال کار و تلاشند. واقعا کار آنان برای پیشگیری از تخریب مدرسه و 
حفظ بیت المال و اموال مدرسه کار جهادی و از خود گذشتگی است و مزد و پاداش آن با هیچ چیزی قابل 
قیاس نیست. آنان از همین روزنه و شکافی که ایجاد کرده اند در حال لایه روبی و بیرون کشیدن گل و لای 
و رسوبات به صورت دستی و دست به دست کردن سطل ها هستند. یکی عمامه به سر است و دیگری 
لباس بسیجی به تن دارد و دیگری لباس شخصی پوشیده ولی وجه تشابه همه لباس ها پوسیده بودنشان 
می باشد.بچه ها به فکر لودر و ماشین های کمپرسی و بابکت و... برای انتقال  گل و ماسه ها هستند اما 
دستشان به جایی نمی رسد. متوجه می شوم خراسانی ها از این امکانات برخوردارند. به سراغشان می روم. 
مسئولشان را پیدا می کنم.  از او استمداد می طلبم اما جواب رد می دهد و می گوید بچه ها خسته اند. باز 
اصرار می کنم و دوباره با جواب منفی مواجه می شوم و می گوید ما ماموریت مان جای دیگر است.... می 
گویم: داداش شما مشهدی ها همسایه امام رضا)ع( هستید و ما همسایه خواهر آن حضرتیم. حالا به خاطر 
ما همسایه های خواهر امام رضا)ع( فقط نیم ساعت کمک مان کنید.اشک در چشمان مرد حلقه می زند و 
آهی می کشد و نام مبارک امام رضا)ع( را بر لب جاری می کند و  با همه امکانات و نیروهایش راه می افتد...

بارقه امید در دل همه جرقه می زند و  همه خوشحال از این اتفاقی که افتاده است...بنا به درخواست مسئول 
گروه قرار می گذارم عده ای از بچه ها را به کمک  بیاورم. می پرسم بیل و چکمه و امکانات کافی دارید؟او 

می گوید: نه حاجی برای خرید این وسایل هم دست به جیب بردیم!

غذا زباله نیست!کاریکاتور

سجاد جعفرى

در دیدار با شهردار قم  مطرح شد

تقدیر آیت الله امینی
 از خدمات شهرداری قم

عضو مجلس خبرگان رهبری از خدمات شهرداری در بخش های 
مختلف به ویژه اقدامات انجام شده در حوزه زیباسازی شهری تقدیر کرد.

آیت الله ابراهیم امینی در دیدار با شهردار قم و مدیران شهرداری اظهار 
کرد: یکی از خدمات شهرداری زیبا سازی شهر است که این مهم به خوبی 
انجام شده است.وی یکی از مشکلات شهر قم را برخی از ناهماهنگی ها 
در نمای ظاهری شهر عنوان کرد و گفت: متاسفانه در ساختمان سازی 
بعضی جهات رعایت نشده است. اگر عدم مزاحمت بافت جدید شهر برای 
بافت سنتی شهر مورد لحاظ قرار بگیرد از به وجود آمدن بعضی مشکلات 
جلوگیری می شود. عضو مجلس خبرگان رهبری شهر قم را یک شهر 
استثنایی برشمرد و گفت: کار کردن و خدمات رسانی برای این شهر 
توفیقات دنیوی و اخروی را به همراه دارد.آیت الله امینی عضو مجلس 
خبرگان رهبری افزود: وارد شهر قم که می شویم زیبایی شهر قابل مشاهده 
است و قم یک شهر استثنایی است هر چقدر زیباتر باشد زائران احساس 

بهتری دارند.

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم اعلام کرد

 نرخ جدید کرایه تاکسی در قم
مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم از اعلام نرخ های جدید کرایه 
تاکسی در شهر قم خبر داد و گفت: اخذ کرایه های جدید از سوی رانندگان 
تاکسی منوط به تزریق نرخ های جدید در تاکسیمتر برای تاکسی های 
گردشی و بی سیم و برای تاکسی های خطی منوط به نصب برچسب است.

مرتضی عزتی با اشاره به تصویب نرخ های جدید کرایه تاکسی اظهار 
کرد: با توجه به پیگیری های مستمری که در خصوص افزایش نرخ کرایه 
تاکسی به دلیل افزایش هزینه های تاکسی داران انجام شد، روز گذشته 
نرخ های مصوب برای تاکسی ها با کاربری های مختلف در روزنامه ۱۹ دی 

چاپ شده است.
وی تصریح کرد: اخذ کرایه های جدید از سوی رانندگان تاکسی منوط 
به تزریق نرخ های جدید در تاکسیمتر برای تاکسی های گردشی و بی سیم 
و  برای تاکسی های خطی منوط به نصب برچسب است.مدیرعامل سازمان 
مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم خاطرنشان کرد: طی روزها 
آینده نسبت به فراخوان تاکسی های گردشی، بی سیم و خطی و تزریق 
قیمت های جدید در تاکسیمترها و نصب برچسب قیمت های جدید اقدام 

خواهد شد.
عزتی همچنین از افزایش ۲۰ درصدی نرخ های اعلام شده از ساعت ۱۰ 
شب تا ۶ صبح خبر داد و گفت: به طور مثال اگر کرایه ای ۵ هزار تومان است 
در زمان یاد شده ۲۰ درصد افزایش یافته و ۶ هزار تومان محاسبه می شود.

مدیرعامل سازمان  مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم بیان کرد: 
برای تاکسی های خطی ۲۵ درصد، تاکسی های ون ۲۵ درصد، تاکسی های 
گردشی ۲۵ درصد، تاکسی های بی سیم حدود ۱۷ درصد و وانت بارها ۱۵ 

درصد افزایش قیمت لحاظ شده است.

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهردار قم :

فاز اول باغ پرندگان تابستان امسال
 به بهره برداری می رسد 

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهردار قم به پروژه باغ پرندگان شهر 
قم اشاره کرد و گفت: این پارک می تواند علاوه بر خدمت رسانی به مردم 
وشهروندان قمی جاذب توریست هم باشد که فاز اول آن تابستان امسال به 

بهره برداری خواهد رسید.
محسن رنجبر با اشاره به برنامه های شهرداری برای توسعه فضاهای 
تفریحی و تفرجگاهی شهر قم اظهار کرد: یکی از ضروریات شهر قم استفاده 

از ظرفیت ها برای افزایش ماندگاری زائر در شهر است.
وی به پروژه باغ پرندگان شهر قم اشاره کرد و افزود: این پارک می تواند 
علاوه بر خدمت رسانی به مردم و شهروندان قمی جاذب توریست هم باشد 

که فاز اول آن تابستان امسال به بهره برداری خواهد رسید.
معاون شهردار قم آخرین وضعیت احداث پارک هزار هکتاری شهر قم 
را مورد توجه قرار داد و افزود: این پارک هم یکی از نقاط جاذب توریست 
شهر قم خواهد بود که شامل بوستان کوثر، شهدای گمنام، زائر و غیره تا کوه 

دوبرادران و حاشیه بلوار آیت الله بروجردی است.
وی بیان کرد: این فضای هزارهکتاری ضمن اینکه سرانه فضای سبز و 
تفرجگاهی را افزایش می دهد جاذب گردشگر هم خواهد بود.رنجبر اظهار 
کرد: پارک غدیر هم از جمله ظرفیت های برجسته تفریحی و گردشگری 

آینده شهر است که خدمات گسترده ای را در آینده ارائه خواهد کرد.

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم  اعلام کرد

اجرای فضاسازی شهری در قم به 
مناسبت سالگرد ارتحال امام خمینی)ره(

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم گفت: هزار و ۵۰۰ متر 
فضاسازی در شهر قم با محوریت امام خمینی)ره( و قیام ۱۵ خرداد و ایام 

عید فطر صورت می گیرد.
مهدی کلانترزاده در جلسه ستاد تسهیلات زائرین استان در سالن 
جلسات امام جواد)ع( استانداری با اشاره به تبلیغات شهری در قم اظهار 
کرد: هزار و ۵۰۰ متر فضاسازی در شهر قم با محوریت امام خمینی)ره( 
و قیام ۱۵ خرداد و ایام عید فطر صورت می گیرد و در این فضاسازی به 

صحبت های امام خمینی)ره( و بیانیه گام دوم خواهیم پرداخت.
وی ادامه داد: مسابقه ای از سوی شهرداری قم در خصوص وصیت نامه 

امام خمینی)ره( در فضای مجازی انجام می شود.
مدیرکل ارتباطات  و امور بین الملل شهرداری قم افزود: ستاد داخلی از 
سوی شهرداری به مناسبت ۱۴ و ۱۵ خرداد و عید فطر تشکیل شده است 
تا این ستاد علاوه بر اعزام زائرین به حرم ارتحال امام خمینی)ره( نسبت به 

پذیرایی از زائرین در این ایام در شهر قم بپردازد.
کلانترزاده خاطرنشان کرد: سازمان فرهنگی هنری شهرداری قم به 
مناسبت سالگرد ارتحال امام خمینی)ره( اجرای برنامه هایی را در دستور 

کار دارد.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  اعلام کرد

تولید بیش از 1٫۵ میلیون گلدان گل 
در مرکز تحقیقات گل و گیاه 

 مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: امسال 
بیش از ۱٫۵ میلیون گلدان گل در مرکز تحقیقات گل و گیاه تولید می شود.

پیام جوادیان در حاشیه بازدید اعضای شورای اسلامی شهر قم از مرکز 
تحقیقات گل و گیاه سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری، با تاکید بر 
اینکه در باغ گیاه شناسی قم صرفا گل ها و گیاهان دائمی تولید می شوند 
اظهار کرد: این مرکز در فضایی بالغ بر ۸۵ هزار مترمربع آماده سازی شده 
که ۷ هزار مترمربع آن را فضای گلخانه به صورت مسقف تشکیل می دهد.

وی با بیان اینکه در این مرکز در سال ۹۷ گلدان سایز ۱۲ بیش از یک 
میلیون گلدان تولید شد تصریح کرد: پیش بینی داریم امسال بیش از ۱٫۵ 

میلیون گلدان تولید کنیم.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با تاکید بر اینکه 
۲۵ مدل گل در بهار و ۱۵ مدل برای پاییز و زمستان در این مرکز تولید 
می شود خاطرنشان کرد: ۹۰ درصد گل و گیاهان سطح شهر از گلخانه 

مرکزی ارسال می شود.
وی با بیان اینکه گل های فصلی که در این گلخانه تولید می شود شامل 
نیکتا، همیشه بهار، رعنا و غیره  است افزود: در ۲ هزار و ۵۰۰ مترمربع فضا 
در این سایت ۷۰ گونه جدید مورد تحقیقات و بررسی قرار می گیرد تا در قم 
کاشت شود که تاکنون بیش از نیمی از آنها پاسخ داده است که تحقیقات 

سه ساله است و پس از آن تولید و خرید و کاشت انجام می شود.
جوادیان تصریح کرد: سعی داریم گل هایی تولید کنیم که همیشه در 

سطح شهر گل وجود داشته باشد.

اخبــار

اینکه  بیان  با  تقلید  مراجع  از  یکی 
وضعیت کنونی حجاب در قم در شأن 
این شهر نیست، افزود: از آنجایی که شهر 
است  بیت)ع(  اهل  آشیانه  قم  مقدس 
بنابراین باید وضعیت حجاب در این شهر 

اصلاح شود.
آیت الله جعفر سبحانی بعد از ظهر 
پنج شنبه در سلسله مباحث تفسیر قرآن 
کریم که در مدرسه علمیه حجتیه برگزار 
شد، بیان کرد: انقلاب اسلامی از ارزش و 

اهمیت بسیاری برخوردار است.
وی هدف انقلاب را حاکمیت اسلام 
بر کشور دانست و افزود: فشارهای دشمن 
بر کشور زیاد است که در این شرایط باید 
صبور و مقاوم باشیم تا بتوانیم در برابر 

مشکلات به پیروزی دست یابیم.
این مفسر قرآن با بیان اینکه با مقاومت و 
صبر ما در برابر مشکلات، دشمن به اهداف 
شوم خود نخواهد رسید، گفت: دشمن 
در کشور نفوذ فرهنگی داشته است که از 
جمله می توان به وضعیت حجاب در شهر 

مقدس قم اشاره کرد.
وی با بیان اینکه وضعیت کنونی حجاب 
در شهر قم در شأن این شهر نیست، افزود: 
از آنجایی که شهر مقدس قم آشیانه اهل 

بیت )ع(، ام القرای اسلام و خاستگاه انقلاب 
اسلامی است بنابراین باید وضعیت حجاب 

در این شهر اصلاح شود.
آیت الله سبحانی بیان کرد: متأسفانه 
عده ای بدخواه انقلاب عده ای را برای رفت 
و آمد با حجاب نامناسب در خیابان های 
شهرهای مذهبی اجیر کرده اند تا موجب 
تهاجم فرهنگی در کشور شوند.وی با بیان 
اینکه این بدحجابی ها مربوط به بانوان اصیل 
قمی نیست، افزود: دشمن امروزه علاوه بر 
ایجاد مشکلات اقتصادی در کشور به دنبال 

توطئه های فرهنگی نیز است.
مرجع تقلید شیعیان با اشاره به آیه ۵۷ 

سوره توبه افزود: ایمان انسان باید حقیقی 
باشد، ایمان منافقان زبانی بوده و صرفاً برای 

انگیزه های مادی است.
* در کشور ایران باید همه چیز 

حول محور اسلام باشد
وی با بیان اینکه در کشور ایران باید 
همه چیز حول محور اسلام باشد، افزود: 
نباید وضعیت اقتصادی کنونی را که دشمن 
برای ما فراهم آورده است مبنای رضایت از 
جمهوری اسلامی قرار دهیم بلکه باید در 
همه شرایط از اصل نظام رضایت داشته 
باشیم. آیت الله سبحانی با بیان اینکه دین 
اسلام برای دنیا و آخرت بشریت برنامه 

دارد، افزود: در دین اسلام در زمینه اقتصاد 
قوانینی کلی و تغییرناپذیر وضع شده است 
و علم اقتصاد در اسلام به گونه ای است که 
انسان را در مسیر سعادت دنیوی و اخروی 
قرار می دهد.وی بیان کرد: حضرت خدیجه 
)س( بانویی پاکدامن بود که همه ثروت 
خود را در اختیار پیامبر )ص( قرار داد تا 
ایشان با استفاده از این اموال به اهداف خود 

در زمینه دین اسلام دست یابد.
استاد سطوح عالی حوزه علمیه گفت: 
حضرت خدیجه )س( سه سال در شعب 
ابی طالب همراه حضرت محمد )ص( در 
سختی به سر بردند و برای حفظ اسلام 

سختی های بسیاری را متحمل شدند.
وی ادامه داد: از آنجایی که سختی های 
حصر در شعب ابی طالب حضرت خدیجه 
)س( را بسیار ضعیف کرده بود بلافاصله 

پس از رفع حصر از دنیا رفتند.
آیت الله سبحانی بیان کرد: حضرت 
خدیجه )س( بهترین الگو برای زنان در 
جامعه اسلامی است و زنان می توانند با الگو 

برداری از ایشان به سعادت برسند.
وی با اشاره به لزوم الگوبرداری بانوان از 
زنانی همچون حضرت خدیجه )س( افزود: 

بانوان نباید از زنان بازیگر الگوبرداری کنند.

آیت الله سبحانی:

وضعیت حجاب در قم متناسب با شأن این شهر نیست

استاندار با اشاره به الزامات تشکیل شورای اطلاع رسانی استان، تولید محتوای مناسب 
و کاربردی را لازمه ارتباط قوی و موثر با رسانه ها و تاثیر بر افکار عمومی دانست.

بهرام سرمست استاندار قم در اولین جلسه شورای اطلاع رسانی استان که در سالن 
جلسات امام جواد )ع( استانداری قم برگزار شد، با اشاره به حجم اطلاعات و سرعت 
ارتباطات در دنیای امروز، اظهار کرد: انقلاب ارتباطات انقلابی مستمر است و بایستی 
ساختارهای ارتباطی دستگاهها بطور دائم بروز رسانی شود.استاندار قم با انتقاد از عقب 
ماندن برخی مدیران از اخبار و اطلاعات در فضای رسانه ای،  اضافه کرد: مسئولین باید 
بقدری در تولید محتوا و اخبار بروز باشند که از اخبار پیرامون خود پیشی گیرند.سرمست 
الزامات تشکیل شورای اطلاع رسانی استان را مورد توجه قرار داد و گفت: در دنیایی که 
محوریت، گردش و در دسترس بودن اطلاعات و اخبار از معیارهای قدرت جهانی است، 
نمی توان ضعف رسانه ای مدیران را پذیرفت. وی  با تاکید بر نقش مردم و جامعه امروز 
در تولید و انتشار اخبار، تصریح کرد: یک مدیر خبره باید با روش های ایجابی و مبتکرانه  
در مدیریت افکار عمومی اثرگذار و پاسخگوی عملکرد خود باشد. استاندار قم همچنین  
تولید محتوای مناسب و کاربردی را لازمه ارتباط قوی و موثر با رسانه ها و تاثیر بر افکار 
عمومی دانست و ادامه داد: تشکیل شورای اطلاع رسانی استان در جهت سیاست گذاری 
ارتباطات و نظارت بر تولید محتوا در بین دستگاه های استان نقشی بسزا خواهد داشت.

مقام عالی دولت در استان  با بیان ضرورت شفافیت در ارائه اخبار و اطلاعات اظهار کرد: 
شفافیت امری مهم در ارائه عملکرد توسط مدیران اجرایی است و باید در این راستا به 
نقش رسانه ها در افکار عمومی جامعه توجه کافی داشته باشند.استاندار قم در خاتمه 
خاطر نشان کرد: دبیران کمیته های ذیل شورا طی جلساتی سازو کار پیشنهادی را جهت 

تصویب در جلسه آتی تدوین نمایند.
* زیرساخت های خدمت رسانی به زائران قم ارتقا یابد

استاندار قم  همچنین در نشست با تولیت مسجد مقدس جمکران بر ضرورت اهتمام 
مدیران دولتی برای ارتقاء زیرساخت های خدمات رسانی به زائران شهر مقدس قم تاکید 

کرد.بهرام سرمست در نشست با تولیت مسجد مقدس جمکران با بیان اینکه خدمت به 
زائران یک وظیفه فراسازمانی است افزود: مدیران دستگاه های اجرایی استان نیز با نیت 
خالصانه در این راستا تلاش می کنند.وی با اشاره به برگزاری باشکوه جشن نیمه شعبان 
در استان قم در سال جاری افزود: در پشت صحنه این مراسم ملی، دستگاه های امنیتی، 
امدادی و خدماتی حضور فعال داشتند.سرمست با اشاره به بعضی کاستی ها در برگزاری 
جشن نیمه شعبان خاطرنشان کرد: نباید به شرایط و زیرساخت های موجود اکتفا نمود و 
در سال های آتی باید مشکلات جاری برطرف شود.وی گفت: باید برنامه های بلندمدت، 
میان مدت و کوتاه مدت برای ارتقاء زیرساخت های استان قم جهت خدمت رسانی 

شایسته به زائران تدوین شود.
* فعال سازی و استاندارد سازی معادن استان پیگیری شود

سرمست همچنین  درهفتمین جلسه شورای معادن استان با بیان اینکه راهبردهای 
رونق تولید با برش موضوعی معادن باید با جدیت عملیاتی شود، گفت: فرهنگ سازی 
واستانداردسازی معادن استان باید در دستور کار قرار گیرد.وی با بیان اینکه قیمت گذاری 
شن و ماسه در حیطه وظایف تنظیم بازار نیست،افزود:قیمت شن و ماسه در استان باید 
بر اساس اقتضائات فعلی و آنالیز قیمتی در قالب کمیته نظارت تعیین تکلیف شود.وی 
با اشاره به مجوز برداشت شن و ماسه به معدن منگنز در سال های گذشته و ضرورت 
مطالعه مجدد در این زمینه ادامه داد: طرح مطالعاتی پتانسیل یابی محدوده شن و ماسه 

درقم به عنوان یک اولویت باید در دستور کار باشد.
وی گفت: فعال سازی، فراوری و استفاده از ظرفیت معادن درقالب چهار راهبرد تعیین 
شده برای معادن استان در قالب طرح راهبردی رونق تولید مورد توجه جدی قرار گیرد.

استاندار قم با بیان اینکه چهار برنامه راهبردی برای توسعه پایدار معاون و فراوری مواد 
معدنی استان برنامه ریزی شده است گفت: توسعه و تکمیل اکتشافات عناصر طلا، مس و 
آهن؛ فراوری مواد معدنی به ویژه گچ، آهک و منگنز و همچنین فعال سازی معادن راکد 

از جمله راهبردهای استان در حوزه معدن است.

استاندار قم:

تولید محتوای مناسب و کاربردی لازمه تاثیر بر افکار عمومی است

دریـچه

جدی نگیرید!

شهردار قم با اشاره به اینکه متوسط 
ماندگاری زائران در شهر قم هشت ساعت 
و در مشهد بیش از سه روز است گفت: 
تلاش می کنیم با اجرای طرح بوم گردی 
این زمان را به دو روز ارتقاء دهیم.دکتر 
سید مرتضی سقائیان نژاد در دیدار با آیت 
الله ابراهیم امینی اظهار کرد: طبق سنوات 
گذشته شهر را برای ایام  نوروز از سه ماه 
قبل آماده کردیم تا زائرین و ساکنین شهر 
مقدس قم در آرامش و آسایش باشند.

وی افزود: پنج پارک را به عنوان کمپ 
زائرین قرار دادیم تا از ازدحام و نصب چادر 
در اطراف حرم جلوگیری شود.شهردار 
قم یادآور شد: پیش بینی بارندگی را از 
قبل داشتیم به همین خاطر ۲۰ سالن 
مسقف را با همکاری اداره کل ورزش و 
جوانان برای اسکان زائرین مهیا کردیم. از 
سوم فروردین شاهد بارندگی های شدید 
بودیم که خوشبختانه اطراف بلوار زائر و 
پارکینگ ها به موقع خالی شد تا اتفاق 

سال ۸۸ دوباره تکرار شود.وی اظهار کرد: 
بالا  در  انجام شده  آبخیزداری  اقدامات 
دست شهر قرار قم سبب شد که سیل وارد 
شهر نشده و مردم تحت الشعاع سیل قرار 
نگیرند.سقائیان نژاد با اشاره به بارندگی های 
دور دوم  که از روز ۱۱ فروردین آغاز شد 
گفت: حجم بارش ها به گونه ای بود که 
سدهای بالادست سرریز کردند و سبب 
ورود سیلاب به رودخانه شدند و سیلاب 
کارکنان  فراوان  تلاش  با  شد.  کنترل 
شهرداری در مدت سه روز لایروبی در 
بستر رودخانه و بلوار زائر انجام شده و این 
بلوار برای تردد در اختیار مردم قرار گرفت.

وی خاطرنشان کرد: میزان خسارات وارده 
بالغ بر ۱۲ میلیارد تومان است که عمده 
خسارات شامل فضای سبز، پیاده روها و 
جدول ها در بلوار زائر است.شهردار قم در 
ادامه اظهار کرد: با وجود مشکلاتی که در 
شهر قم وجود داشت ۴۰ نفر از کارکنان 
شهرداری به پلدختر برای کمک به مردم 

سیل زده اعزام شدند.وی تصریح کرد: بعد 
از ماجرای سیل، باید شهر را برای مراسم 
نیمه شعبان آماده می کردیم و بیش از 
۲۲۰ هکتار پارکینگ آماده سازی شده 
و ۳۵۰ دستگاه اتوبوس در هشت نقطه 
زائرین  برای تسهیل رفت و آمد  شهر 
در ایام  نیمه شعبان مهیا شد.سقائیان 
نژاد تاکید کرد: با اینکه طی چند سال 
گذشته، هر سال ۳۰۰ هکتار به فضای 
سبز قم  اضافه می شود اما همچنان فضای 
سبز قم و مباحث زیست محیطی آن باید 
تقویت گردد.وی بودجه شهرداری قم در 
سال ۹۸ را ۲ هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان 
اعلام کرد و گفت: تحول و نوسازی ناوگان 
حمل و نقل عمومی، ایجاد بوستان های 
متعدد، آغاز به کار پارک ۱۰۰۰ هکتاری 
که یک پروژه چهار ساله است، ساماندهی 
و بهسازی بافت تاریخی و قدیمی قم با 
و  اجراست  حال  در  بیشتری  سرعت 
آسفالت معابر به میزان ۳۰۰ هزار تن و 

گل آرایی و تنظیف شهر از دیگر کارهای 
بود که در  صورت گرفته در سال ۹۷ 
سال ۹۸ نیز این روند ادامه خواهد داشت 
تا تسهیل گری بهتری در رفت و آمد 
همشهریان عزیز و وسایل نقلیه انجام شود.

وی افزود:ظرفیت های مذهبی، فرهنگی، 
علمی و تاریخی و گردشگری و رفاهی قم 
تقویت شود و به شکل مناسب معرفی 
افزایش مدت ماندگاری  شود تا شاهد 
زائر در قم باشیم. این یکی از اصلی ترین 
عوامل حل مشکلات اقتصادی قم است.

شهردار قم ماندگاری زائر در شهر قم را 
هشت ساعت عنوان کرد و گفت: این رقم 
در مشهد مقدس بیش از سه روز است؛ 
تلاش می کنیم با ایجاد طرح بوم گردی 
تاریخی،  مکان های  معرفی  شامل  که 
بقاع متبرکه، حوزه های علمیه و دیگر 
مکان های مهم قم است این میزان را به 
۲ روز ارتقاء بخشیم تا سبب حل شدن 

بسیاری از مسائل اقتصادی شهر گردد.

شهردار قم مطرح کرد

تلاش برای افزایش ماندگاری زائران به ۲ روز در قم

معاون امور عمرانی استاندار قم گفت: در جلسه شورای 
عالی ترافیک کشور، اولین طرح جامع حمل و نقل بار 

درون شهری کشور برای شهر قم به تصویب رسید.
محسن بهشتی پس از شرکت در اولین جلسه شورای 
عالی ترافیک کشور در سال ۹۸ که صبح چهارشنبه در 
وزارت کشور تشکیل شد اظهار داشت: ضرورت انجام 
مطالعات حمل و نقل بار شهر قم در جلسه تیرماه سال 

۹۴ شورای ترافیک استان به تصویب رسید.
وی افزود: پس از انتخاب مشاور توسط شهرداری قم 
و انجام این مطالعات توسط مشاور که ۳ سال به طول 

انجامید، در جلسه آبان ماه سال ۹۷ شورای ترافیک استان 
قم تصویب و برای تأیید نهایی به شورای عالی ترافیک 

کشور ارسال شد.
رئیس شورای ترافیک استان بیان داشت: وزارت کشور 
در جلسات کمیته فنی شورای عالی ترافیک کشور این 
طرح را مورد بررسی های کارشناسی قرار داده و نهایتاً 
امروز در صحن شورای عالی ترافیک کشور این طرح 
مطرح و به عنوان اولین طرح جامع حمل و نقل بار درون 

شهری کشور به تصویب رسید.
بهشتی اهداف اجرای این طرح را ساماندهی حمل و 

نقل بار درون شهری، جانمایی پایانه های بار، زمان بندی 
حمل بار در شهر، شناسایی خودروهای فعال در حوزه 
حمل و نقل بار، کاهش ترافیک و آلودگی هوا، ساماندهی 
سیستم های  از  استفاده  شهر،  حاشیه ای  باراندازهای 
هوشمند در حمل و نقل بار، تشکیل سازمان بار در 
شهرداری قم، طرح محدودیت زمانی تردد ناوگان باری و 
احداث ۶ پایانه حمل و نقل بار ذکر کرد و اظهار امیدواری 
کرد: با اجرایی شدن مصوبات امروز زمینه استفاده بهینه 
از ظرفیت های حمل و نقل بار شهری در شهر قم فراهم 

گردد.

در شورای عالی ترافیک کشور به تصویب رسید

اولین طرح جامع حمل و نقل بار درون شهری کشور برای قم 


